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اسکوچیچ؛ 
 سوژه جدید
 اتهامات دلاری!

اقدام 
مشکوک 
ترامپ!
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 اقتصاد  ایران در 
دوران پساترامپ

واکنش عجیب 
بازارهای جهان به 

واکسن کرونا

آموزه هایی از 
 بهینه سازی منابع

در صنعت حمل ونقل 

چرا دلار پس از پیروزی 
قطعی بایدن سقوط 

نکرد؟

9

چشم اندازه آتی بازار 
طلای سیاه

هر آنچه که باید در مورد واکسن کرونا ساخته شده توسط شرکت داروسازی فایزر بدانید

 وحید حاج سعیدینفس هـای آخـرکـرونـا؟!

دوم  جهانی  جنگ  در 
مناطق  در  ســربازان 
اســتفاده  با  جنگــی 
یکدیگر  بــا  کــد  از 
می کردند.  صحبــت 

چرا که آن ها نمی خواســتند دشمنانشــان از 
پیچیده ترین کدها  آنها مطلع شوند.  پیام های 
را نیــز آلمانی ها به کار می بردند. این کدها که 
»انیگما« نام داشت به شــدت پیچیده و غیر 
قابل رمز گشــایی بودند. اما یک انگلیسی که 
به نام »آلن تورینگ« که پدر هوش مصنوعی 
شناخته می شود با شکستن این کدها توانست 
جنــگ را به چهار ســال تقلیــل دهد و جان 

میلیون ها نفر بیگناه را نجات دهد.
به نظر می رســد این روزها مردم مــا هم با زبان 
رمزآلودی ســخن می گویند که برخی مســئولان 
متوجه خواســته های آنان نمی شــوند. وقتی مردم 
عــادی که بــرای خرید یک خــودروی بی کیفیت 
باید ابتدا در قرعه کشــی شــرکت کنند و بعد پول 
خــودرو را تمام و کمال واریز کننــد و چند ماه بعد 
خودرویشــان را تحویل بگیرند، به تحویل خودروی 
فوری به نمایندگانشــان اعتراض می کنند، عده ای 
آن را ریختن آب در آســیاب دشــمن رمزگشایی 
می کنند! یا وقتــی به توزیع 1500 دوز واکســن 
آنفولانزا بین نمایندگان اعتراض شــد در حالی که 
هنــوز دارو بین کادر درمان توزیع نشــده بود، باز 
همین جماعت رمزشــکن این اعتــراض را فرار به 
جلو متهمان فســاد اقتصادی و غبارآلود کردن فضا 
ترجمه کردنــد! در حالی هیچ کد یا انیگمایی در کار 
نیست و مردم کوچه و بازار این دست رفتارها را در 
شرایط اقتصادی نابسامان امروز، نمی پسندند و لب 

به اعتراض می گشایند. فقط همین...
البته این ســخنان رازآلود تنها مختص مردم 
نیســت و دولتمردان نیز به کرات از سخنان 
کدگذاری شده استفاده می کنند که رمزگشایی 
از رمزگشــایی سخنان مردم  به مراتب  آنها 

عادی دشوارتر و پیچیده تر است!
وقتی رئیس بانک مرکزی ایران اعلام می کند 
۷0 صادرکننده بدحســاب که ارز را به کشور 
بــاز نگردانده اند، کارتن خواب هســتند، این 
سؤال پیش می آید که آیا اساساً مسئول صدور 
کارتن چیست؟!  می دانســته  بازرگانی  کارت 
کارتن خواب کیست؟! آیا در ادامه روند فرآیند 
صادرات نیاز به حضــور افراد و ارائه مدرک و 
انطباق نیســت و فقط نیم ساعت حضور یک 
کارتن خواب در اتاق بازرگانی و گرفتن کارت 
بازرگانــی یکبار مصرف بــرای فنا دادن چند 
میلیارد دلار از بیت المال کافیست؟! ملت عادی 
نمی توانند از دفترچه بیمه خدمات درمانی یک 
نفر دیگر برای ویزیت شدن یا تهیه چهار قلم 
دارو اســتفاده کنند، آن وقــت چطور یک نفر 
می تواند بــا کارت بازرگانی یک کارتن خواب 
میلیاردها دلار صــادرات واردات انجام دهد؟! 
امروز برای ثبت نــام دانش آموزان در برخی 
مدارس غیر انتفاعی یا رویت برخی واحدهای 
مسکونی در بالای شــهر باید پرینت حساب 
بانکی ارائــه کرد ولی به یــک کارتن خواب 
میلیاردی  وام  بازرگانی که سهل است،  کارت 

هم پرداخت می کنند!
یا در خصوص واردات غیر قانونی چند هزار خودرو اعلام 
شد با وجود بسته بودن سامانه ثبت سفارش، متاسفانه 
سایت وزارت صنعت هک شد و حدود 5 هزار خودرو مدل 
بالا و گران قیمت وارد کشور شد که از این تعداد حدود ۴ 
هزار خودرو ترخیص و وارد بازار شده است و هزار خودرو 
همچنان در گمرک است. بعدها اعلام شد از روی آی پی 
سامانه در صدد پیدا کردن افرادی هستیم که اقدام به ثبت 
سفارش کرده اند! یعنی این سامانه ثبت سفارش ستون 
نام و نام خانوادگی، تلفن و آدرس ندارد و افراد بدون درج 
مشخصات ثبت سفارش می کنند؟! یا این سامانه گزینه 
ابطال ندارد که بتوان سفارش های غیر قانونی را لغو کرد؟! 
یعنی اگر خدای ناکرده سایت وزارت دادگستری هم هک 
شود و مجوز آزادی چند هزار زندانی صادر شود، چاره ای 
نیست و این زندانی ها باید آزاد شوند؟! یا اگر سایت بانکی 
هک شود و هکر، وام های میلیاردی را تبدیل به سپرده یک 
ساله کند، باز هم بانک از داده های سامانه تمکین می کند 

و ماه به ماه سود به حساب وام گیرندگان واریز می کند؟!
ای کاش آلن تورینگ زنده بود و می توانست با رمزگشایی 
از این دست ســخنان و عبارات، دســتکم بخشی از 
دغدغه های ذهنی ما را کاهش می داد. البته اگر موفق به 

رمزگشایی می شد!

سرمقاله

انیگما و رمز گشایی از
 اظهارات مسئولان!
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آیا رئیس جمهور جدید آمریکا به معاهدات بین المللی باز می گردد 

مناقشه برجامی » بایدن«
2

نمایشگاهی از آثار هنرمندان حوزه تجسمی کشور 
با نام »رنــگ صلح« در موزه قصــر تهران برپا 
شد. این نمایشــگاه مجازی که عنوان بزرگترین 
نمایشگاه گروهی سال کشور را به خود اختصاص 
داد از 14 تــا 16 آبــان در رشــته های نقاشــی، 
تصویرسازی، عکاسی، کاریکاتور، حجم، نقاشیخط 
و کاشــی معرق بیش از 200 اثر از 135 هنرمند 
ایرانی را به نمایش گذاشت. در همین ارتباط هلیا 
سلمانی کیوریتور و برگزار کننده این رویداد هنری 
در ارتباط با اهداف این نمایشــگاه گفت: »همان 
طور که می دانید شرایط جنگ زده جهان از یک 
سو و ســیاه نمایی برخی کشورها در جنگ طلب 
نشان دادن ملت ایران از سوی دیگر، موجب شده 
تــا لزوم نمایش تصویر واقــع بینانه ای از روحیه 
صلــح طلبانه مردم ایران بیش از پیش احســاس 
شود. ضمن اینکه به تصویر کشیدن صلح و تقبیح 
جنگ برای هنرمندی چون من که آن را از زوایای 
دیگری هــم در زندگی شــخصی ام لمس کردم 
دغدغه ای همیشگی است«. این مدرس دانشگاه 
با بیان اینکــه برای نیل به این هدف و همچنین 
آثار هنرمندان  تشویق هنرجویان تصمیم گرفتیم 
جوان و پیشکسوت هنرهای تجسمی ایران را کنار 
هم به نمایش بگذاریم، افزود: »دراین نمایشــگاه 
آثار اســتادانی چون زنده یاد منوچهر درفشه، قباد 
شــیوا، نصرالله افجه ای، اکبر نیــکان پور، امیر 
کشــمیری، عماد صالحی و همچنین هنرمندان 
دیگری چــون محمد پهنابی، ســپیده فرامرزی، 
عیســی چولاندیم و دیگران به نمایش گذاشــته 
شــد و در بخش های دیگر هم طی یک فراخوان 
سراسری از هنرمندان کشور دعوت کردیم در دو 
بخش موضوعی صلح و آزاد آثارشــان را برای ما 
ارســال کنند تا یک همنوایی مثبتی تحت عنوان 
رنــگ صلح در میــان هنرمندان تجســمی رقم 
بزنیم.« سلمانی با اشاره به تلاش های مسئولان 
باغ مــوزه قصر و همکاران گروه هلیا آرت گالری 
در برپایی این نمایشــگاه، افزود: »این رویداد که 
در نهایت عنوان بزرگترین نمایشگاه گروهی سال 
ایران را با خود یدک می کشــد جز با همکاری و 
همدلی این عزیزان میســر نمی شــد که بر خود 

واجب می دانم از زحمات همه دوستانی که از ابتدا تا انتها 
با ما همراه بودند سپاسگزار باشم.«

اســامی دیگر هنرمندان شرکت کننده در نمایشگاه »رنگ 

صلح« به ترتیب حروف الفبا عبارت است از:
معصومه ابراهیم نژاد )ناهید(، ســید ســلمان ابوالقاسمی، 
حکیمه احسانی، ســیده معصومه احمدی، سهیلا احمدی 
شــمس، مروارید اخلاقی، پریسا آرو، صنم اسلامیه، منیر 

اشتهاردی، سعید امکانی، نازنین آهنگر فابریک، 
محدثه ایزدی، ســتاره برقعــی، مرجان برومند، 
الهه برهانی، مریم برهانی خمامی، مریم بلالی، 
مینا ســادات بنی هاشمی شاهرودی، کیانا پارسا، 
نجمه پیلان، منصوره ترشیزی، سمیرا توتونچی، 
یاسمن توکلی، آرمان جدیدیان، علیرضا جعفری 
مرام، مریم چهکنوئی، خاطره حاج سید جوادی، 
شایســته حســن پوری، پرستو حســنی، صهبا 
حسینی نیا، مهسا حصارکی، هدی حفیظ کاشانی، 
ســاینا حق پناهی، فاطمه خامسی، پرستو خلیفه، 
مریــم خواجه طاهــری، پروانه خرســند، مریم 
خورسند، عارفه خوشــدل، سعید خویه، معصومه 
درســتی، ســودابه دورودیان، آیدا دولت آبادی، 
پریســا دهقانی، مریم دیوســالار، حکیمه ذبیح 
الهی، شبنم رازی شــریف، نجمه راسخ، عاطفه 
رأفت، مهسا رحیم لو، سارا رشیدی، ثمره رضایی، 
مریم رفیعی، ســمانه ریاضتی، فرخ مهر رییسی 
ماکیانی، رومینا زاهدی، مهســا زرین، شــکیبا 
زمانی، طوبی ســاعدی، آرش سالارخانی، سپیده 
سحابی، فریده ســرگلزایی قویدل، هلیا سلمانی، 
شهرزاد  سیســتانی،  الهام  ســیدالعلما،   شــکوه 
سیفی کار، لادن شاد، یعقوب شجاعی، آیدا شعله، 
عطیه شمس زاده، ژینوس شهیدی، مهرناز شیخ 
زاده خضــری، محمدرضا شــیروانی زاده، ایمان 
صابریان، المیرا صبوری، مائــده صفرپور، هانیه 
صفرپور، فریبــا صمدی، میتــرا ظریف کیوان، 
محمد علی صوفی، محسن صیدگر، زینب سادات 
عارفی، لیلا علیدادی، زهره غیاثوند )آهو(، سمانه 
فاجانــی، فاطمه فارســیجانی، فاطمه فرمندی، 
افسانه فرهاد نژاد، مریم فرهادی، مهشاد قائدی، 
بهناز قاســم پور، بهارک قاسمی، حانیه قاسمی، 
هدیه قاســمی، شیدا قلی پور، هانیه قلعه شاهی، 
حســین قیطاســی، فاطمه کارخانــه، منوچهر 
کاشــفی، فاطمه کاظمی مریدانی، آیه کریمایی، 
ساســون کلانتر اوهانیان، عسل سادات گشتی، 
نازنین گلستان، ادیســه لطفی، کوثر مستطابی، 
ژیلا مصلحــی، آوا منصوری، هانیه مولایی، هدا 
مولانا، ندا موسوی ماکویی، منیژه مه تیان، سیده 
درسا میربها، شایسته میرزایی نیا، نیاز میرمبینی، 
ســمیرامیس قره چه داغی، نیلوفر ناظم الرعایا، 
 هیلدا نجــات حئیم، مســعود نجــاری، موژان 
نجــف زاده خویی، الهام نجومی، عارفــه نوروزی، منیره 
نوری، فرناز ورزیده، فائزه وکیلی، نسرین هادی، سید امیر 

عباس هاشمی، آزاده یعقوب پور و هیوا یوسفی نژاد.

بزرگ ترین نمایشگاهی گروهی سال کشور در موزه قصر برپا شد

تجلی »رنگ صلح« درآثارهنرمندان ایرانی
نیما نوربخش

فایننشال تایمز: 
گزینه های بایدن برای بازگشت به توافق 

هسته ای و تعامل با ایران
بایدنروزنامه فایننشال تایمز در گزارشی به انتخاب های پیش روی رئیس جمهور منتخب آمریکا 

برای از سرگیری تعامل با ایران در چارجوب توافق هسته ای پرداخت.
روزنامه فایننشال تایمز در گزارشی درباره انتخاب های پیش روی جو بایدن رئیس جمهور منتخب 
آمریکا در انتخابات ســال 2020، برای رویکردی که نســبت به توافق هسته ای ایران و موضوع 
ایران به طور کلی اتخاذ خواهد کرد، نوشت: بایدن گفته است مادامی که ایران به پایبندی جدی 
نســبت به تعهدات هسته ای اش »به عنوان نقطه شروعی برای مذاکرات بعدی« بازگردد، او هم 
به توافق چندجانبه  هسته ای بازخواهد گشت که دولت دونالد ترامپ رئیس جمهور فعلی آمریکا با 
ناقص تلقی کردن این توافق در سال 201۸ از آن خارج شده و سپس تحریم های متعدد اقتصادی 

را بر ایران اعمال کرد.
در حالی که رئیس جمهور منتخب وعده داده است که »یک مسیر بازگشت معتبر به دیپلماسی« 
را به ایران پیشــنهاد می کند، بازگشت به توافق با پیچیدگی هایی همراه است و انتظارات موجود 

در یک توافق برای مشاوران او کم اهمیت است.
فایننشــال تایمز در ادامه این گزارش می نویســد: در حالی که تحلیل گران می گویند که احتمال 
دارد این توافق چندجانبه احیا شــود، انجام دادن این اقدام نسبت به ملحق شدن دوباره ی آمریکا 
به برخی دیگر از توافق های چندجانبــه از جمله معاهده آب وهوایی پاریس و عضویت دوباره در 
سازمان بهداشت جهانی مشکل تر است. اگر آمریکا مسائلی همچون موشک های بالستیک ایران 
یا حمایتش از شــبه نظامیان منطقه را مطرح کند-موضوعاتی که در توافق اصلی مطرح نشــده 
بودند- یا تهران خواستار غرامت خروج آمریکا از توافق شود، در این صورت مذاکرات فورا شکلی 

پیچیده به خود می گیرند.
این روزنامه همچنین در گزارشــش می نویســد: در حالی که بایدن احتمالا با پرداخت غرامت به 
ایــران یا لغو فوری تمام تحریم های دولت ترامپ موافقــت نمی کند، تحلیل گران می گویند که 
برخی اقدامات مهمی وجود دارد که او می تواند به ســرعت انجام دهد. این اقدامات شامل اعمال 
معافیــت از تحریم ها برای صادرات نفت ایــران و خروج نام بانک مرکزی ایران از موارد حامیان 

تروریسم می شود.
این روزنامه می افزاید: از زمانی که دولت ترامپ از این توافق خارج شده است، سه کشور اروپایی 
فرانســه، انگلیس و آلمان که از شرکای توافق هسته ای  نیز می باشند، تلاش کرده اند این توافق 
را حفظ کنند و مشــاوران بایدن به وضوح گفته اند که بر سر بازگشت آمریکا به برجام رویکردی 
مشــترک با قدرت های اروپایی در پیش خواهند گرفت. الی گران مایه کارشناس مسائل ایران در 
اندیشــکده شورای روابط خارجی اروپا در این باره گفته است که دولت بایدن »حداقل« می تواند 
موانع ایجاد شده در مسیر تلاش های اروپایی ها توسط دولت ترامپ را برای حفظ منافع اقتصادی 
تعیین شــده در توافق هســته ای از میان بردارد. این رفع موانع می تواند دربرگیرنده به کارگیری 
ســازوکارهایی موجود یا پیشنهادی برای ارائه خطوط اعتباری به تهران به پشتوانه تولیدات نفت 
خــام ایران بوده و علاوه بر این، شــامل پرداخت هزینه تجــارت در توافق های همکاری میان 

شرکت های ایرانی و اروپایی باشد.
در گزارش فایننشــال تایمز همچنین مطرح شــد: گران مایه می گوید کــه »اگر بپذیریم منطق 
راهبردی توافق هســته ای هنوز معتبر اســت و به نفع دو طرف اســت که دوباره آن را در مسیر 

خودش قرار دهند، تمامی مشکلات قابل حل هستند«.
این روزنامه علاوه بر این به نقل از ســوزان مالی یک کارشــناس مســائل ایران در اندیشکده 
بروکینگز نوشت: یک فشــار دیپلماتیک زودهنگام برای پایبندی بیشتر دو طرف به تعهداتشان 
وجود خواهد داشــت اما این لزوما به معنای بازگشت تمام عیار به این توافق نیست. یک توافق 

هسته ای مقدماتی در میان گزینه ها خواهد بود.
فایننشال تایمز ادامه داد: برخی دیگر از دموکرات های آمریکا به دنبال تقویت توافق هسته ای با 

مطرح کردن موضوع موشک های بالستیک ایران و رفتار آن در منطقه خواهند بود.
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سیاست

نگاه هفته

آیا بایدن در دشمنی سرسختی 
می کند؟

بحــران در روابط با ایران یکی از چنــد موضوع مهم امنیت 
ملی آمریکا اســت که در اولویت فهرســت جــو بایدن قرار 
دارد. راه حــل این بحران هم ســاده اســت: احترام متقابل، 
اجــرای مقررات و معاهدات بیــن المللی و دو جانبه و پرهیز 
از خصومت های مختلف علیه ایرانی ها؛ البته چه بســا ایران 
حتی با رویکرد تازه بایدن - با توجه به دشــمنی های متعدد 
و سرســختانه- موافقت نکند چراکه ایرانی ها ضرب المثلی 
دارند که می گوید؛ »مارگزیده از ریســمان سیاه و سفید هم 
می ترسد« البته در رفتار عاقلانه ایرانی معتقدند که؛ »آزموده 

را آزمودن خطاست«.
البتــه نباید از این موضوع مهم غافل شــویم که قدرت های 
منطقه ای نزد بایدن خرابکاری خواهند کرد و مخالفان داخلی 
متحد این قدرت ها هم در انتقاد از بایدن همصدا می شــوند 
و فرصت کار را تنگ خواهند کرد. »فشــار حداکثری ترامپ 
هم در گرفتن امتیازات بیشــتر از ایــران ناکام ماند و هم در 
جایگزینی رژیم و شکســت دیپلماسی آشفته ترامپ، آمریکا 
را منزوی کرد و نه ایران را« یک مقام از کشــورهای متحد 
آمریکا هم تــلاش پمپئو برای بازگرداندن تحریم های ایران 
را »یک نمایش تلویزیونی« خواند و کشورهای اروپایی قول 

دادند که آن را فعالانه نادیده بگیرند.
بایدن می تواند بیشتر آسیب ها را جبران کند اما فضای تنگی 
و غبارآلودی وجود خواهد داشت، توانایی ایران برای پاسخ به 
هر ابتکاری نیز به انتخابات 1400 بی ربط نیســت؛ بنابراین 
امیدوارکننده ترین روش این اســت کــه بایدن یک رویکرد 
»پایبندی در برابر پایبندی« را در پیش گیرد. بایدن می تواند 
شراکت آمریکا در توافق هسته ای را با برداشتن تحریم هایی 
کــه ترامپ و پمپئو اعمال کرده اند، آغــاز کند. جواد ظریف، 
روز 21 سپتامبر در شورای روابط خارجی گفت »اگر دیگران 
به پایبندی به برجام بازگردند، ایران هم آماده بازگشــت به 
تعهداتش اســت.« اروپایی ها می توانند به این فرایند کمک 

کنند.
آنچه بایدن گفته، یک روش منطقی اســت و می تواند به او 
بیشترین اهرم و به سیاســتمداران ایرانی بیشترین مشوق را 
برای بازگشت به تعهداتشان بدهد. ایران به سرعت می تواند 
گام هایی را که به عقب برداشته، جبران کند. در واقع اینگونه 
به نظر می رسد که این گام ها، طوری طراحی شده بودند که 
بازگشت پذیر باشند. البته امروز در ایران بسیاری این پرسش 
قابــل درک را دارند که آیا می توان اعتمــاد کرد؟ روزگاری 
دامنه این اعتماد محدود بود ولی امروز دیوار بی اعتمادی به 
آمریکا به طوری گســترده ای روزافزون شده و چه به صورت 
طولی و عرضی در میان اقشــار مختلف مردم با گرایش های 
سیاسی مختلف وجود دارد حتی اروپایی ها، چین، روسیه هم 
بی میلی مشــابهی برای کار با آمریکا دارند چراکه این کشور 
در دوران ترامپ حتی از ســازمان های بین المللی هم خارج 

شد.
بایدن باید در برابر پیشنهاد برخی از مشاورانش که می گویند 
پیش از بازگشــت بــه برجام باید از ایــران امتیازات تازه ای 
گرفت، مقاومت کند؛ این پیشــنهاد، هرچند وسوســه انگیز 
اســت اما بدفهمی بنیادینی از شــرایط دارد. این آمریکا بود 
که در گام نخســت، برجام را نقض کرد و این آمریکا اســت 
که اکنون منزوی است، نه ایران. بازگشت به توافق، تنها راه 
برای کسب اهرم و جایگاه دیپلماتیکی است که آمریکا پیش 
از ترامــپ از آن برخوردار بــود. هرگونه تأخیر یا راهکارهای 
بیزانســی، کل توافق را در خطر قرار می دهد. اگر آمریکا، به 
سرعت به این توافق برنگردد، شاید توافقی نماند که بازگشت 

به آن معنا داشته باشد.
اسراییل، عربســتان ســعودی و به احتمالی امارات، تلاش 
خواهنــد کرد راه بایــدن را ببندند. متحــدان آنها در داخل 
آمریکا، که اغلب از این دولت ها و حامیانشان پول می گیرند، 
با صدای بلند بایدن را محکوم خواهند کرد. جمهوریخواهان 
هم چشــم بر روی شکست هایشان می بندند و جنجال به راه 
می اندازنــد. آن ها از همین الان، این کار را شــروع کرده اند. 
کسانی که پیش از این قول داده بودند که تحریم های انبوه، 
ایران را مجبور به تسلیم شدن یا سقوط می کند، اکنون ادعا 
می کنند که اگر فقط چند تحریم دیگر اضافه شــود، کار تمام 
اســت. دیگرانی هم هستند که همچنان بر شعار »جایگزینی 

رژیم« پافشاری خواهند کرد.
»بــن رودِز« معاون پیشــین امنیت ملی آمریــکا می گوید: 
»واشــنگتن نه زمان و نه آن ســرمایه سیاســی در خارج را 
در اختیار دارد که یکســال اول دولت تــازه را برای طراحی 
رویکردی در برابر ایران هدر دهد که بتواند کشورهای عربی 
خلیج فارس را خشــنود کند؛ آن هم کشــورهایی که رییس 
جمهور دمکرات پیشــین را تضعیف کردنــد. با توجه به این 
واقعیت که این آمریکا بود که تعهدش را زیر پا گذاشت، این 
بسیار مهم است که به متن برجام بازگردیم؛ توافقی که منافع 
کانونی امنیت ملی آمریکا را تأمین می کند و می تواند بنیادی 

برای ابتکارهای دیپلماتیک آینده باشد.«
کلید کار این است که بلافاصله پس از ادای سوگند جو بایدن 
و کامالا هریس، صدای واحدی شــنیده شود که از سیاست 
ورزی بی ریشــه پرهیز می کند و به ســرعت از خصومت و 

دشمنی در هر وجهی دوری می کند.

زمزمه هایی از بازگشــت دوباره آمریکا به برجام با قید شــدن 
متمم های جدید به گوش می رسد، باید دید ایران این موضوع 

را می پذیرد یا خیر.
 پرونده انتخابات ریاســت جمهوری ایالات متحده در ســال 
2020 با حرف و حدیث های بســیار فراوان باز شــد، در حالی 
که جو بایدن پیروز انتخابات اعلام شد اما این پرونده به دلیل 
ادعای دونالد ترامپ مبنی بر تقلب در آراء همچنان باز اســت. 
ترامــپ نتیجه انتخابــات را نپذیرفته اســت و اعلام کرده به 
صورت رسمی موضوع شکایت خود را بیان و از طریق حقوقی 

آن را دنبال می کند.
بایدن یکی از کهنه کاران سیاســی آمریکایی اســت و سابقه 
مشــاورت کارتر و معاونت اوباما را در کارنامه کاری خود دارد. 
رئیس جمهور دموکرات آمریکا بسیار مورد حمایت اوباما بود و 
حتی وی برای رأی آوری معاون سابق خود مستقیماً به کارزار 
انتخاباتی وارد شــد و با تلفن به مرد عادی آن ها را تشویق به 

رأی دهی به بایدن می کرد.
حالا که شواهد نشــان می دهد بایدن قرار است طی روزهای 
آینده بر کرسی ریاست جمهوری آمریکا تکیه بزند، زمزمه های 
بازگشت به معاهدات بین المللی که ترامپ از آن ها خارج شد به 
گوش می رسد. بایدن در اولین پیام خود از بازگشت به معاهده 
آب و هوایی ســخن گفت و کارشناســان معتقدند که وی با 

متمم های جدید به برجام باز خواهد گشت.
آموس هاچسن، یکی از مشــاوران ارشد سابق جو بایدن طی 
مصاحبه ای با اشــاره به اولویت بایدن برای بازگشت به برجام 
گفت که معتقدم جو بایدن طی ماه اول دوره ریاست جمهوری 
خود به طور کامل به برنامه جامع اقدام مشترک بپیوندد، البته 
این پیوســتن مجدد با تغییراتی در بندهای مختلف این برنامه 

همراه خواهد بود.
مســئول تحریم های مربوط به بخش انرژی ایران در وزارت 
خارجــه آمریکا در دولــت باراک اوباما، رئیس جمهور ســابق 
آمریکا، گفت کــه این اقدام می تواند به معنای تعلیق برخی از 
تحریم های مرتبط با برنامه هســته ای ایران محسوب شود که 

طی سه سال گذشته اعمال شده است.
هیلاری کلینتون« وزیر خارجه دولت پیشــین آمریکا و نامزد 
حزب دموکرات در انتخابات ریاســت جمهوری ســال 2016 
هم در نشســتی آنلاین با اندیشــکده »شــورای آتلانتیک« 
که 2۸ مرداد ماه امســال برگزار شــده بود، به موضوع ایران 
و سیاست مناســب دولت »جو بایدن« در قبال این کشور در 
صورت پیروزی در انتخابات پرداخت. کلینتون گفت که پیوستن 
دوباره آمریکا به توافق هسته ای ایران )برجام( در جهت منافع 
این کشور اســت، همانگونه که این امر درباره پیوستن دوباره 
به توافق آب وهوایــی پاریس که ایالات متحده تنها کشــور 

غیرمتعهد به آن است، صدق می کند.
وزیر خارجــه دولت »باراک اوباما« رئیس جمهوری پیشــین 
آمریکا تاکید کرد که بهتر اســت واشنگتن به برجام بازگشته و 
تلاش کند که محدودیت های اعمال شده بر برنامه ای هسته ای 
ایران را حفظ کند تا از ایجاد رقابت تســلیحات هســته ای در 
منطقه جلوگیری شــود. اظهارات کلینتون در حالی اســت که 
ترامپ به رغم پایبندی کامل ایران به برجام و با نقض قطعنامه 
2231 شورای امنیت ســازمان ملل متحد از این توافق خارج 
شــد و تهران همواره تاکید کرده است که از بین رفتن توافق 

هسته ای خواسته ایران نیست.
ترامپ در اردیبهشــت ماه سال 13۹۷ خروج آمریکا از برجام را 
اعلام کرده و همه تحریم های لغو شده به واسطه این توافق را 
علیه ملت ایران بازگرداند. دولت ترامپ به این موضوع بسنده 
نکرد و همه تلاش خود را بــه رغم مخالفت متحدان اروپایی 

واشنگتن به کار گرفته تا برجام را به طور کامل از بین ببرد.
واشنگتن در ماه های اخیر تلاش های گسترده ای را آغاز کرد تا 

یکی از دستاوردهای مهم برجام برای ایران را که لغو محدودیت 
خرید و فروش ســلاح در مهرماه امسال بود را از میان بردارد 
و این محدودیت ها را به صورت نامحدودی تمدید کند، اما در 
نهایت تیر ترامپ به سنگ خورد و محدودیت تسلیحاتی ایران 
در وقت مقرر آن برداشته شد و اکنون کشورمان می تواند آزادانه 

سلاح خریداری کند و بفروشد.
بایدن: به توافق هسته ای با ایران بر می گردم ��

بایدن که نامزد حزب دموکرات و رئیس جمهور منتخب آمرگا 
در انتخابات آمریکاست، بارها در سخنرانی های و مصاحبه های 
خود گفت کــه در صورت پیروزی در انتخابات، واشــنگتن را 
به توافق هسته ای با ایران بازمی گرداند. بایدن درباره سیاست 
خود در قبال ایران نوشــته اســت که توافق هسته ای تاریخی 
که دولت اوباما_بایدن بر ســر آن مذاکره کرد مانع از دستیابی 
ایران به ســلاح هسته ای شــد. با این حال، ترامپ در اقدامی 
عجولانــه این توافق را به کناری افکنــد و ایران را وادار کرد 
برنامه هسته ای خودش را از سر بگیرد و اقدامات تحریک آمیز 

بیشتری انجام دهد.
بایدن در ادامه نوشته اســت که من درباره ایران هیچ توهمی 
ندارم و تهران باید به پایبندی دقیق توافق هســته ای برگردد. 
اگر این کار را انجام دهد، من به توافق هسته ای باز می گردم و 
از تعهدمان به دیپلماسی برای همکاری با متحدانمان در جهت 

قوی تر کردن و تمدید این توافق استفاده خواهم کرد.
واشــنگتن اتاق مذاکره را منفجر کرد /شــرط ایران برای  ��

بازگشت به تعهدات خود در قبال برجام چیست؟
بعد از خروج آمریکا از برجام ایران یک ســال صبر استراتژیک 
پیشــه کرد و بعد از آن شروع به کاهش تعهدات برجامی خود 
کرد؛ ایران در 5 گام تعهدات خود را در قبال توافق هسته ای و 

بی عملی طرفین شرکت کننده در برجام برداشت.
حجت الاسلام و المسلمین حســن روحانی رئیس جمهور در 
جلسه هیئت دولت 1۷ اردیبهشت امسال گفت که آمریکایی ها 
یکی، دو ماهی اســت از خواب غفلت بیدار شــدند و فهمیدند 
اشــتباه بزرگی کردند از برجام خارج شدند و چه خطای بزرگی 
کردنــد برجام را به هم زدنــد و الان نه راه پس دارند و نه راه 
پیش. روحانی همچنین گفت که همان اســرائیل، عربستان و 
تندروهای آمریکا به ترامپ خواهند گفت ما همه اشتباه کردیم. 
اگر بخواهند کار دیگــری انجام دهند و بگویند می خواهیم به 
برجام برگردیم و از »اسنپ بک« استفاده کنیم، دیگر برجامی 
وجــود دارد. برای آمریکا برجام تمام شــد مگــر اینکه دوباره 
درخواست کند و دوباره ما بپذیریم و تمام خطاهایش را جبران 

کند و تحریم ها را کنار بگذارد.
»محمــد جواد ظریــف« وزیر امور خارجه کشــورمان هم در 
مصاحبه با شبکه روسی »راشاتودی« در 6 مهر در مورد تمایل 
بایدن برای بازگشــت به برجام و اینکه آیا ایران خواهان دوام 
این توافق اســت، توضیح داد که ایــران می خواهد این توافق 
پابرجا بماند و تنها خواســتار منافع تعهد شده در قبال ایران در 
این توافق است که پیش از این بر سر آن مذاکره شده است و 

دیگر قابل مذاکره نیست.
ظریف با اشــاره به خروج آمریکا از توافق هســته ای گفت که 
آمریکا نه تنها اتاق مذاکره را ترک کرد، بلکه آن را منفجر کرد. 
اکنون باید یک جایگاه برای خودش پیدا کند. این کار خود به 
خود انجام نمی شود. من پیش شرطی نمی گذارم. منظورم این 
است که شما نمی خواهید در وضعیتی در عرصه بین المللی به 
سر ببرید که به خواست خود از توافقی خارج شود و به خواست 

خود به آن بازگردد. این کارآمد نخواهد بود.
مجید تخت روانچی، نماینده دائم ایران در ســازمان ملل هم 
پیش از این در گفت وگویی گفــت که در صورت پیروزی جو 
بایدن در انتخابات ریاســت جمهوری و تمایل این کشور برای 
بازگشــت به برجام، جمهوری اسلامی شرایط خاصی را برای 
اجرای کامل تعهداتش خواهد داشــت؛ اولین شرط ایران این 
اســت که دولت جدید آمریکا تعهد کند نقض برجام - توافق 

اتمی ایــران و قدرت ها - تکرار نخواهد شــد و شــرط دوم 
رسیدگی به خساراتی است که ایران از نظر مالی و رنج انسانی 
به دلیل تحریم ها متحمل شده است. تخت روانچی همچنین 
گفت اگر آمریکا با محقق کردن این شــروط قول بازگشت به 
اجرای کامل برجام را بدهد ایران هم مجدداً آماده اجرای کامل 

توافق هسته ای خواهد بود.
آمریکا باید توبه کند! ��

محمد جواد ظریف، وزیر امور خارجه کشورمان در گفت وگوی 
ویژه خبری 2۹ شــهریور در واکنش به ادعــا توافق ترامپ با 
ایران ظرف یک هفته تاکید کرد که ترامپ توبه کند، خسارت 
پرداخــت کند و تعهد بدهد. آمریکا اگر می خواهد به میز برجام 
برگردد آسان نیست. آن ها سردار ما را شهید و صدها میلیارد به 
اقتصاد ما ضربه زدند. اگر واشنگتن می تواند این کارها را انجام 
دهد به میز برجام برگردد. آمریکا مانع دسترســی ایران به دارو 
می شود و اقتصاد ما را تحت تأثیر قرار داده است. شرمنده مردم 

هستیم، اما مردم ایران ترامپ را شکست دادند.
ظریف خطاب به آمریکا گفت که شــما خودتان کودتا نکنید، 
بی جهــت درباره دخالت ایران در انتخابات امریکا نیز صحبت 

نکنید. ما شجاعت مذاکره داریم، اما زیر بار سلطه نمی رویم.
ســید رضا صدرالحسینی، کارشــناس روابط بین الملل و استاد 
دانشــگاه در گفت وگو با باشــگاه خبرنگاران جــوان، درباره 
زمزمه هایــی که در مورد بازگشــت آمریکا به برجام شــنیده 
می شود، گفت که سیاست خارجی بایدن باید به وسیله تجربه 
شکســت خورده ترامپ تغییر اساسی کند و بایدن باید احترام 
متقابل در روابط بین المللی و احترام به قواعد و روندهای بین 
المللی را در دســتور کار خود قرار دهد، به ویژه در مقابل ملت 
شجاع و مقاوم جمهوری اسلامی ایران این مسئله بیشتر حائز 

اهمیت است.
او با بیان اینکه بایدن رئیس جمهور منتخب آمریکا از ســوی 
رسانه های این کشــور معرفی شده اســت، گفت که ناظران 
سیاســی معتقدند تغییر آدم ها در کاخ ســفید برای ملت ایران 
هیچ تفاوتی نمی کند، چراکه سیاست خارجی جمهوری اسلامی 
ایران کاملًا مشــخص اســت و این دولتمردان آمریکا هستند 
که باید به جای سیاســت تحریم، فشار و قلدری در برابر ملت 
ایــران، احترام متقابل را پیش بگیرند و در چارچوب قواعد بین 

المللی رفتار کنند.
صدرالحسینی تاکید کرد که رئیس جمهور منتخب آمریکا باید 
از چهار دهه استقامت و سربلندی ایران به رهبری امام خمینی 
)ره( و مقــام معظم رهبری عبرت بگیرد و به اشــتباهات خود 
پی ببرد و نســبت به تروریســمی که علیه مردم ایران انجام 
شــده است، عذرخواهی کند، همانگونه که رهبر معظم انقلاب 
اســلامی در سخنان زنده و تلویزیونی به خوبی و روشنی بیان 
کردند؛ سیاست جمهوری اسلامی ایران در قبال آمریکا، حساب 
شــده و مشخص اســت و با رفت و آمد اشــخاص تغییر پیدا 
نمی کند، ممکن است با آمدن یا نیامدن یک فرد اتفاقاتی بیفتد، 
اما به ما هیچ ارتباطی ندارد و در سیاســت جمهوری اسلامی 

هیچ تأثیری نخواهد داشت.
رفتار بایدن می تواند در رفتار متقابل ایران تأثیر بگذارد ��

صدرالحســینی گفت که در دوران ریاست جمهوری ترامپ ۷ 
تحریم علیه ملــت ایران در چارچوب فشــار حداکثری انجام 
شــد که هدف ترامپ، دولت او و دستگاه سیاست خارجی اش، 

براندازی نظام و تغییر رفتار ایران بود، اما با هدفی آشــکار آن 
هم کشــاندن ایران به پای میز مذاکره این فشارها ایجاد شده 
بــود. ترامپ با توجه به این نگــرش و رفتار در برابر جمهوری 
اسلامی ایران از کاخ سفید خارج می شود، اما در رفتار و عملکرد 
جمهوری اســلامی ایران هیچ تغییری ایجاد نشــد و موضوع 
مذاکره که برای دولت آمریکا هم در دولت اوباما و هم ترامپ 

اهمیت ویژه ای داشت انجام نگرفت.
این کارشــناس روابط بین الملل معتقد اســت که ملت ایران؛ 
تحقیــر، بی احترامــی و رفتار غیــر متعارف بیــن المللی را 
نمی پذیرند، از این رو رفتار بایدن می تواند در رفتار متقابل ایران 
تأثیر بگذارد. جمهوری اســلامی ایران اعلام کرده اســت که 
اگر در روابط بین الملل، روابط متوازن و قانونمند حاکم باشــد، 
می توانــد در دو حوزه امنیت ملــی و تأمین منافع ملی ایران و 
منطقه بهترین بازیگر باشــد. از این رو تجربه شکست خورده 
ترامپ حتماً باید مد نظر بایدن قرار گیرد و جمهوری اســلامی 
ایران در تجربه 42 ســاله خویش ثابت کرده است با برنامه ای 
مشــخص و وجود کارگزاران متعهد و متخصص در امور بین 
الملــل دارای رفتاری منطقی، عزتمنــد و متکی به ملت خود 

بوده است.
او بــا مورد خطاب دادن جو بایدن، تاکیــد کرد که بایدن باید 
عزتمندی ملت ایران و اعتماد به نفس این ملت را در سیاست 
خارجی خود در منطقه غرب آســیا به طور کامل مد نظر داشته 

باشد.
آمریکا باید پاسخگوی رفتار خلاف قانون، ضد حقوق بین  ��

الملل و ضد ملت ایران باشد
خطیب زاده ســخنگوی وزارت امور خارجه در نشست خبری 
خود گفت که ایــران بارها اعلام کرده برجام چیزی مربوط به 
گذشــته است و قابل باز شدن مجدد توسط هیچ کسی نیست. 
آمریکا ناقض قطعنامه 2231 بوده از برجام خارج و خسارت های 
زیادی به ایران زده و آمریکا را مسئول خروج می کند و ایران در 
جایگاه خواهان قرار دارد و آمریکا باید پاسخگوی رفتار خلاف 

قانون ضد حقوق بین الملل و ضد ملت ایران باشد.
خطیب زاده درباره شــروط فرابرجامی بایدن گفت: اینکه کدام 
مشاور با چه مشــخصاتی چه چیزی می گوید برای ما ملاک 
نیست و ما این ها را شرط کسی نمی دانیم. مباحث و کارزارهای 
انتخاباتی و اندیشــکده ها و ... نمی توانــد مبنای قضاوت قرار 
گیرد. آنچه ایران بارها اعلام کرده این است که برجام ماحصل 
یک گفت وگوی طولانی مدت نه بین ایران و آمریکا بلکه بین 
ایران و 5 عضو شورای امنیت اتحادیه اروپا و آلمان بوده است 
که توسط قطعنامه 2231 تبدیل به قطعنامه الزام آور بین المللی 
شده اســت. این حرف ها هم نشانه ساده اندیشی است که اگر 
کسی فکر کند می تواند درباره برجام صحبتی کرد و آنچه امضا 

و تفاهم شده و مهر و موم شده را باز کند.
او همچنین گفت که مــا در برجام تعهدات مختلفی داریم که 
مهمترین آن ها رفع تحریم بوده اســت و آمریکا هم رسماً مانع 
این شد و بعد از تحریم های فراســرزمینی طرف های اروپایی 
نتوانستند تعهداتشــان را اجرا کنند. طرف های برجامی باید به 
تعهداتشــان برگردند ما به اقدامات توجه می کنیم. مسیر منافع 
ملی ایران مسیری است که با جدیت جلو می رویم و تمام انرژی 

ما صرف این است که منافع ملی و منافع مردم حفظ شود.

آیا رئیس جمهور جدید آمریکا به معاهدات بین المللی بازمی گردد 

مناقشه برجامی »بایدن« سید ابوالفضل هاشمی

فاطمه زهرا نصراللهی

 با پیروزی جو بایدن در انتخابات ریاست جمهوری 
آمریکا رسانه ای در دنیا نیست که به این موضوع 
نپردازد و به بهانۀ آن زندگی شخصی و سیاسی و 
اجتماعی چهل و ششمین رییس جمهوری ایالات 
متحده را نکاود تا نکتۀ تازه ای دربارۀ او بیابد و به 

مخاطب ارایه کند.
نویسندۀ این ســطور نیز در چند یادداشت دیدگاه 
وتحلیل خــود را در ایــن باره ارایه کــرده و در 
دست رس است. این یادداشت اما از منظری دیگر 
نوشته می شود و به قاعده نباید هواداران ترامپ در 
داخل را آزرده خاطر کند یا برخی  بخواهند بگویند 
نگاه به داخل داشــته باشید و شیفتۀ جو نباشید و 
یک جو غیرت داشته باشید و از این دست انگ ها 
که خواهیــد دید نکته های عبرت آمــوز مدّ نظر 
اســت و نگاه به خارج و شیفتگی و »بایدن منجی 

پنداری« در میان نیست! 
چرا که در زندگی سیاســی و اجتماعی جو بایدن 

و همســر او نکات قابل تأملی به چشم می خورد 
که هــر قدر هم ترامپ و بایــدن را دو روی یک 
سکه بدانیم یا کسانی قایل به این باشند که قدرت، 
جای دیگری اســت و رییس جمهوری تنها نمایه 
)ویترین( سیاســت در آمریکاست باز نمی توان بر 

آنها درنگ نکرد.
اول این که از ســال 1۹۷3 تا 200۹ سناتور ایالت 
»دلاوِر« بوده است. این که در 30 سالگی سناتور 
شده و 36 ســال این نمایندگی را بر عهده داشته 
و بعد از آن معاون باراک اوباما شــده اما اتفاقا مد 

نظر نیست.
نکتــۀ جالب این که در تمام این مدت یا دســت 
کم 2۹ ســال از این بازۀ زمانــی به خانۀ خود در 
دلاور می رفته است. بله 2۹ یا 30 سال با قطار از 
واشنگتن به دلاور! تا جایی که به او لقب »شرکت 

ریل عمومی جو« داده بودند!
آمریکایی ها الگوی ما نیستند اما اگر مقایسه کنیم 

با نماینــدگان محترمی که ترجیــح می دهند در 
تهران ســاکن و بعداً ماندگار شوند خالی از لطف 

نیست.
در دهــۀ ۷0 یکــی از نمایندگان شهرســتان در 
مجلس چنــدی روبه روی خانۀ ما زندگی می کرد 
و پــس از اتمام چنــد دوره وکالت به موطن خود 
بازنگشته و سمتی دولتی گرفته بود. روزی از پسر 
خُرد سال او پرســیدم بابا دیگر کاندیدا نمی شود؟ 
پاسخ داد: نه، خیلی از شهرستان مزاحم می شدند!

درســت اســت که وضعیت حمل و نقل ریلی و 
عمومی در ایران مانند آمریکا نیســت و نمی توان 
هر روزه به شــهر محل اقامت یــا حوزۀ انتخابیه 
بازگشت اما این که شــخص بعد از نمایندگی در 

پایتخت ماندگار شود نیز زیبنده نیست.
نکتــۀ دوم این که همســر بایــدن - خانم جیل 
جیکوبز- معلم ادبیات انگلیسی است. بله، معلم و 
نه استاد دانشگاه. جدای این که با مدرک دکتری 

آمــوزش عمومی در مدرســه درس می دهد. تازه 
مدرسه هم دولتی اســت! )چندی پیش گزارشی 
منتشر شد که نشان می داد فرزندان اکثر مقامات 

ما به مدارس غیر دولتی می روند!(
4 نکتۀ قابل تأمل در زندگی شخصی و خانوادگی 

جو بایدن و همسرش
چه معنی دارد شــوهر آدم بیش از 30 سال سناتور 
و ۸ ســال معاون رییس جمهوری باشــد و خودت 
همچنان معلم باشــی و دنبال مجوز مدرســۀ غیر 
انتفاعی یا ارتقا به استادی دانشگاه نباشی؟! )معاون 
رییس جمهوری در آمریکا در واقع معادل ولیعهد در 
نظام های پادشاهی است و با معاون اول یا معاونان 
رییس جمهوری در نظام هایی مانند ما تفاوت دارد.(

نکتۀ ســوم ایــن که هم خود جــو بایدن مدرک 
دکتری دارد و هم همسرش ولی جایی ندیدیم که 
مجری برنامه او را آقای دکتر و همسر او را خانم 
دکتر خطاب کند. در تلویزیــون ایران مجری به 

میهمان می گوید آقای دکتر و تازگی ها میهمان 
هــم به مجری. همه به هم می گویند آقای دکتر 

یا خانم دکتر!
وجه چهارم این کــه ظاهرا آقای بایدن در همان 
خانۀ 40 سال قبل در ایالت دلاور زندگی می کند و 

آن را نکوبیده و چند طبقه نساخته است.
خانۀ او البته خیلی خانه اســت! ساده زیست هم 
نیســت و اگر تصویری که پســر ترامپ منتشر 
کرده درســت باشــد خانۀ گران قیمتی است. هر 
چند می دانیم که ســناتورها ســالانه 140 هزار 
دلار حقوق می گیرند و ۸ ســال هم معاون رییس 
جمهوری بوده اســت. اما همین که قانون اجازه 
نمی دهد یا نمی صرفد یا تعلق خاطر دارند و خانه 
را به بــرج و آپارتمان تبدیــل نمی کنند برای ما 
جالب است چون حتی آقای احمدی نژاد هم خانۀ 
قدیمی خود در میدان ۷2 نارمک را به شکل قبل 
نگاه نداشــت و به آپارتمان -و البته معمولی و نه 
لوکس- تبدیل کرد! )جالب از منظر حفظ خاطرات 

و نه جنبۀ انتفاعی(ع: عصر ایران

جو بایدن را بهتر بشناسید مهرداد خدیر

 اقدام مشکوک ترامپ!
هیچ بعید نیســت ترامــپ در این دو ماه پایانی دوره اش دســت به 
اقدامات خطرناکی بزند، روزنامه نیویورک تایمز نیز در شماره دیروز 
خود نوشــت: ترامپ بعید نیســت قصد انجام حملاتی علیه ایران و 

یا دیگر دشمنان آمریکا را در روزهای آخر دولت خود داشته باشد.
دونالد ترامپ، مارک اسپر وزیر دفاع خود را برکنار و کریستوفر میلر 
رئیس مرکز مبارزه با تروریسم را جایگزین وی کرد. میلر از همفکران 
نزدیک ترامپ است و با وجود پیشینه نظامی، اما همچون وزیر دفاع 

برکنار شده از استقلال و قدرت شخصیتی کافی در مواجهه با ترامپ 
برخوردار نیست.

ترامپ و اســپر مدت هاست با هم اختلاف نظر دارند و اسپر با وجود 
ســابقه دوستی با پومپئو اما سازگاری و همسویی کاملی با ترامپ و 
حلقه نزدیک به وی نداشت؛ اما به نظرم این اختلافات پیشین تنها 
دلیل برکناری وزیر دفاع آمریکا نیســت؛ هر چند ترامپ این روزها 
به شــدت عصبانی اســت و همین عصبانیت احتمالا او را بیشتر به 
صرافت تسویه حساب با شــخصیت های ناسازگار در کابینه در ایام 
باقیمانده ریاســت جمهوری اش انداخته است؛ اما این احتمال دور از 

ذهن نیســت که ترامپ با هدف انجام عملیات  و یا حملاتی نظامی 
در منطقه خواسته باشد مهم ترین مانع آن در کابینه خود یعنی مارک 

اسپر را از میان برداشته باشد.
در روزهای قبل هم این گمانه را مطرح کردم که هیچ بعید نیســت 
که ترامپ در این دو ماه پایانی دوره اش دست به اقدامات خطرناکی 
بزند که روزنامه نیویورک تایمز نیز در شماره دیروز خود در تایید این 
مدعا از مقاماتی در پنتاگون نقل قول کرد که ترامپ بعید نیست قصد 
انجام حملاتی علیه ایران و یا دیگر دشــمنان آمریکا را در روزهای 
منبع: نامه نیوز آخر دولت خود داشته باشد.  
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه 21 آبان ماه 1399 
سال پنجم شماره 196

اقتصاد

 تحلیل بازار سرمایه با رویکردی 
بر فضای انتخابات آمریکا

با شــروع رقابتهای انتخاباتی در آمریــکا، بازارهای مختلف 
دنیا دستخوش تغییرات بسیاری شــده به عقیده بسیاری از 
کارشناســان قطعاً با مشخص شــدن نتیجه حاصل از این 
انتخاب تحلیل پذیری بازارها کمی شــفاف تر شده و برنامه 

ریزی برای آن با دقت بیشتری انجام خواهد شد.
یکی از ایــن بازارها بازار بورس می باشــد که در ادامه این 
شفافیت تقاضا برای نمادهایی که به قیمت جذاب رسیده اند 

بالاتر می رود و سمت و سوی بازار مشخص تر خواهد شد.
در حــوزه اقتصادی و بازارهای مالــی جهان طی چند هفته 
گذشــته، نســبت به اخبار سیاســی و در صدر آن انتخابات 
ایالات متحده، واکنش های متفاوتی وجود داشــته و توانسته 
با صعود یکپارچه بورس های جهانی در روز انتخابات آمریکا 

همراه باشد.
لذا بازار بورس ایران نیز متأثر از این فضا وارد یک شــوک 
شده و مســاله اصلی از این منظر است که اقتصاد ایران به 
شــدت متأثر از عامل خارجی همچون مساله تحریم ها و ... 
است و ســهم عوامل داخلی در اقتصاد کشور بسیار کمرنگ 
است چرا که بازار سرمایه همراه با این انتخابات در روزهای 
گذشــته همراه با ســایر بازارهای مالی داخلی از جمله بازار 
ارز، طــلا و... دچار ریزش شــده و در بورس صفهای خرید 
تشکیل شــده است و عملیات روانی حاصل از این انتخابات 
موجب توقف و ریزش این بازار شــده است لذا به سبب آن 
حقوقیها شروع به فروش سهام کرده که در اصل با این کار 
از بازار ســرمایه نوســان گیری می کنند و سپس حقیقی ها با 
بی اعتمادی نســبت به بازار و جو هیجانی ایجاد شــده وارد 
صف فروش شده اند. اما از طرفی هم فروش حقوقی ها باعث 
حجم خوردن ســهام در دست ســهامداران می شود و پیش 

بینی می شود این سیکل مجدداً تکرار شود.
از طرفی برخی کارشناسان معتقدند اگرسهامداران قیمت های 
پایین نمادهای بورسی را با تورم موجود مقایسه کنند بورس 
نه تنها هیچ رشــدی نداشته بلکه می توان آنرا با سال 13۹2 
مقایســه کرد، لذا باید توجه داشــت بازیگران حقوقی دست 
نشاندگان دولت هستند و با این قیمت ها و سیاستها، با حفظ 
فضای ایجاد شــده توسط دولت دیگر سهام ارزانی با قیمت 
پایین دیده نخواهد شــد و در نتیجه بازار سرمایه محکوم به 

رشد است.
پیش بینی می شــود بازار سرمایه با بررسی دو دوره تا پایان 
آبمانماه و تا پایان دولت پس از بررسی سناریوهای مختلف با 
دو حالت محرک های مختلفی منجر به رشد بورس خواهند 
شــد. محرک هایی نظیــر »بهبود شــاخص های اقتصادی، 
کاهش محدودیت های ناشی از تحریمها و همچنین افزایش 
ظرفیت و بهبود عملیات شــرکت ها« بازار سرمایه را تحت 

تأثیر مثبت قرار خواهد داد.
با این حال به نظر می رســد نقطه تعادلی در بازار ایجاد شده 
و شــاید با انتخاب ترامپ شاخص در چند روز ابتدایی منفی 
شود، اما پس از آن به طور حتم رشد را تجربه خواهد کرد و 
در روزهای منتهی به پایان ماه، شاخص کل بورس به بالای 

یک میلیون و 500 هزار واحد خواهد رسید.
لذا در رابطه با آینده بازار ســرمایه تــا پایان دولت می توان 
گفــت: آینده بازار ســهام روندی صعــودی دارد و از لحاظ 
تکنیکال به خاطر اینکه اکثر ســهم ها به ارزندگی رسیده اند 
بــازاری ارزنــده را رقم خواهــد زد، اما تنها مشــکل بازار 
روانشناســی فروش و رفتار حقیقی هاســت. همچنین پیش 
بینی می شــود در آینده نزدیک و تا پایان دولت گزارشــات 
شــش ماه آینده به روند مثبت بــازار کمک خواهد کرد که 
شــامل نتیجه انتخابات آمریکا و بازگشت آنها به میز مذاکره 
با کمی صعود در شــاخصها، انجام نوســان گیری توســط 
دولت و بانکی ها و کارگزاری هــا، ایجاد چند روز افول بازار 
و شــاخص منفی با حجم زیاد، چند روز شــاخص منفی با 
حجم عرضه خیلی کم و دوباره تکرار چرخه و نوسان گیری 
دولت می باشد. اما با وجود تحلیلهای متفاوت از بازار سرمایه 
برخی از کارشناســان نگران اند که رشد بیش از حد شاخص 
بــورس، باعث ریزش های شــدیدی در آینده بخصوص در 
دولت بعدی شــود هر چند که برخــی معامله گران معتقدند 
چنین هشــدارهایی بیش از حد بدبینانه هســتند و نباید به 

آن توجه شود.
*مدرس دانشگاه و تحلیلگر اقتصادی  

تحلیل روز

تقریباً با مســجل شــدن پیروزی جو بایدن در انتخابات آمریکا، 
امیدواری زیادی در داخل کشور شکل گرفته است. خوشحالی از این 
بابت که با روی کار آمدن بایدن، قفل تحریم هایی که نفس اقتصاد 
ایران را به شــماره انداخته است، باز خواهد شد. اما آیا میان بایدن 
و ترامپ تفاوتی وجود دارد و حتی در صورت بازگشــت آمریکا به 
برجام، شرایط اقتصادی و فروش نفت ایران تفاوت فاحشی خواهد 

کرد؟ شرایط کشور در دوران پساترامپ چگونه خواهد بود.
1- در ابتدای نوشــتار، محض شهادتین، شادمانی بسیار خود را از 
تحقیر شــدن ترامپ قاتل ابراز می کنم. این نوشــتار تلاشی است 

برای ارائه چارچوبی واقع گرایانه فراتر از این شادی نخستین.
2-وقتی کیســینجر با تمارض به مرض قلبی، نهانی از پاکستان 
بــه پکن رفت و با هیجان برای یک توافق ســریع روبروی چوئن 
لای نشســت و گفت: »باید فرصت نیکسون را برای بهبود روابط 
آمریکا-چین قدر دانست.« پاسخ شنید که:« قبل تر آقای کندی هم 
بــه دنبال ابتکار در رابطه با چین بود، اما اجل امانش نداد. ما روی 
خواسته های اصلی خودمان متمرکز هستیم و اگر در گفتگو با دولت 
نیکسون به آن نرسیم منتظر می مانیم تا کندی ها و نیکسون های 
دیگری بیایند.« در عمل هم با وجود محدود بودن فرصت، چینی ها 
تا وقتی آمریــکا اذعان به چین واحــد را در بیانیه نگنجاند، هیچ 
پیشــرفتی در روابط طرفین حاصل نشد. برای چین تا جایی که به 
هسته سخت خواسته هایش بر می گشت، در عمل هیچ تفاوتی بین 
نیســکون ها و کندی ها نبود. کمتر از ده سال بعد چین در پرونده 
تیان آن مــن نه تنها بین دو حزب فرق می گذاشــت بلکه خیلی 
آشکار از منافع اقتصادی جمهوری خواهان در معامله با چین برای 
کندکردن تلاش دموکراتها علیه چین اســتفاده می کرد. چه » بی 
تفاوت انگاری« تفاوت بین دو حزب در آمریکا و چه استفاده آشکار 
از تفاوت دو حزب کمتر از ده ســال بعد، هر دو رویکرد عاقلانه ای 
بودند. به ســادگی در 1۹۷1 موارد اصلی در پرونده چین- آمریکا 
در وضعیتــی نبود که اهداف و دیــدگاه دو حزب درباره آن تفاوتی 
داشته باشد و »بی تفاوت انگاری« راهبرد درست بود. ده سال بعد 
اما مواردی که در فهرســت تحریمی آمریکا بعد از واقعه تیان آن 
من مطرح می شدند دقیقاً محل تفاوت دو حزب آمریکایی بودند و 

استفاده از آن تفاوت عاقلانه می نمود.
3- آیا بایدن و ترامپ با هم متفاوتند؟ قطعاً نه فقط در رفتار، بلکه 
در گروه های ذینفع، فلســفه حکمرانی و برای ما از همه مهمتر در 
پرونــده خاورمیانه. طبعاً حالا بن ســلمان روزی هزار آرزو می کند 
کاش بن نایف را به حبس نفرستاده بود. اردوغان ناچار از بازتنظیم 
شرایط خود است و سیسی باید خیلی حواسش را بیشتر جمع کند. 
اما آیا بایدن و ترامپ در پرونده ایران هم تفاوت دارند؟ مرور تجربه 
بند 2 می گوید باید این سؤال اصلاح شود: »آیا در موارد اصلی فعلی 

پرونده ایران- آمریکا بایدن و ترامپ متفاوتند؟«

4-سؤالات اصلی اقتصادی آمریکا در دوران پس از کرونا )فارغ از 
آنکه چه کســی در رأس آن باشد( یکسانند. سیاست انبساط پولی 
بسیار گسترده دوران کرونا به هر حال حدی از سترون سازی پولی 
و بالا کشیدن نرخ های بهره بعد از آن را ناچار می کند. این همه در 
حالی است که در بین اقتصادهای اصلی چین درست برخلاف بقیه، 
هیچ سیاست پولی انبساطی غیرعادی ای انجام نداده و نیاز چندانی 
به این دوره پردردســر انقباض پولی برای ممانعت از تورم ندارد و 
اینجا دقیقاً جایی اســت که مشــکل آغاز می شود: »غرب ناچار از 
افزایش نرخ های بهره و خنک کردن اقتصاد در جهان پساکروناست 
در حالیکه چین کوچکترین نیازی به چنین کاری ندارد.« و اضافه 
کنید که درســت در میانه این دردســر تلاش بــرای کاهش تراز 
تجاری منفی توســط ترامپ عملًا )موقتاً یا دائماً( شکست خورده 
اســت و حدی از نیاز به فــروش اوراق قرضه دلاری به خارجی ها 
برای جبران کســری تراز تجاری باقی است و این باز خودش به 
عنوان یک عامل رو به بالای نرخ بهره کار می کند. چه جای آنکه 
سهم فروش اوراق قرضه دلاری به خارجی ها از 45 درصد در دهه 
۹0 به 36 درصد در دهه دوم قرن بیست و یک رسیده است و این 
همان حقیقی اســت که رییس جمهور آمریکا را )ترامپ باشــد یا 
بایدن( به سیاست کنترل کسری تراز تجاری وا می دارد. این همان 
شرایطی است که رییس اجرایی IMF آن را به دوره صعود طولانی 

و سخت از یک قله پس از کرونا برای همه جهان تشبیه می کند.
ماندل مقاله بی نظیری دارد که توضیح می دهد در شرایط پسا برتن 
ووزد دو اقدام اصلی مانع از بی ثباتی اقتصادی می شود. اول کنترل 
تورم در داخل و دوم هماهنگی نسبی بین بانک های مرکزی اصلی 
جهان در انبساط و انقباض ترازنامه خود و خوب در وضعیتی هستیم 

که چین نیازی به این هماهنگی ندارد.
5- حقایــق بند 4 از جهات مختلف به پرونده ایران-آمریکا مرتبط 
اســت. اولًا رییس جمهور آمریکا ترامپ باشد یا بایدن نمی تواند از 
نفت شل بگذرد. هر ســنت ارزش افزوده این صنعت در محاسبه 
تولید ناخالص داخلی آمریکا آن هم وقتی که جایگاه نخســت آن 
کاملًا به چالش کشــیده شده ضروری اســت. بعد از یک کسری 
بودجه گسترده کرونایی حدی از کاهش نسبت بدهی ملی به تولید 
ناخالص داخلی )شبیه به آنچه کلینتون کرد.( ضروری است و نفت 
شیل یک کاســبی مالیات پرداز خوب است که کل زنجیره ارزش 
افزوده آن داخل اقتصاد آمریکاست. از این گذشته این فناوری نقش 
مهمی در کاهش کســری تراز تجاری آمریکا دارد. رییس جمهور 
بعدی هر شــعاری که داده باشــد و سخن از هر سیاستی در حوزه 
انرژی کرده باشد، نمی تواند پاسخی متفاوت به سؤال نحوه رفتار با 
بخش نفت شــیل بدهد. با توجه به حقایق فوق چرا باید امریکا از 
ورود مجدد یک تولید کننده نفت آن هم با قیمت تولید بسیار ارزان 
به بازار اســتقبال کند؟ چرا باید رییس جمهور بعدی آمریکا فروش 

پایدار یا آزادانه نفت ایران را متناسب با منافع ملی آمریکا بداند؟
6- موثرترین ابــزار آمریکا برای کنترل چین کاهش تنوع مبادی 

تأمین انرژی چین است. چینی ها از گذشته یک نوع تسهیم ریسک 
سیاسی ســبد تأمین کنندگان نفت داشته اند که عبور یک منبع از 
درصدی مشــخص را خلاف منافع ملی خود می دانسته اند. همین 
حالا چند ســال است که روس ها در تأمین نفت چین از این حدود 
گذشته اند و چینی ها بســیار از این بابت احساس ریسک می کنند. 
به جــز این، آمریکایی ها از ابزارهای مختلف برای کنترل مســیر 
دریایی نفت به چین برخوردارند. از عراق تا تنگه مالاکا. چرا آمریکا 
باید با اجازه فروش آزادانه و پایدار نفت توســط ایران اولًا به چین 
کمک کند تا تســهیم سبد تأمین خود را بهبود بخشد و ثانیاً مسیر 

لجستیکی متفاوت از مسیر تحت کنترل خود را ایجاد کند؟
۷-پس از تروریســتی اعلام کردن بانک مرکزی ایران، با اعمال 
تگ SDGT بر بانک و دارایی های آن عملًا امکان اســتفاده از آن 
برای کالای اساسی با دست انداز مواجه شد. از آن روز آمریکایی ها 
از نیاز ایران به ذخایر بانک مرکزی برای خرید کالاهای اساســی 
بعنوان یک شیر تنظیم گر رفتار امنیتی ایران بهره برده اند و ایران 
را به یک دشمن کاملًا تحت کنترل بدل کرده اند. چرا آمریکایی ها 
)بایدن یا ترامپ( باید از این شیوه عالی کنترل رفتار دست بکشند 

و تحریم های بانک مرکزی را لغو کنند؟
۸- یکبار دیگر حقایق فوق را در چارچوب مقاله ایلان گلدنبرگ و 
همکاران مرور کنیم. دقیقاً گام اول آمریکای بایدن روی جابجایی 
ذخایر بانک مرکزی با اهداف بشردوستانه تنطیم شده )کنترل رفتار 
با ذخایر قبلی( و نه فروش نفت و در گام دوم که از آرامش متقابل 
منطقه ای سخن رفته باتوجه به در جریان بودن بازآرایی نیروهای 
آمریکا در عراق و ســوریه و ســرعت فرآیند تطبیع بین اسرائیل و 
امارات عملًا ایران با پذیرش آرامش متقابل یک امتیاز بسیار بزرگ 
به طرف مقابل داده اســت نه صرفاً یک آتــش بس موقت. گام 
سوم اما درباره بازگشــت متقابل به برجام یا یک توافق هسته ای 

دیگر است.
۹- آیا آمریکا می تواند به برجام بازگردد بدون آنکه تحریم نفتی یا 
بانک مرکزی را لغو کند؟ با یک تعریف ضیق از برجام مثل اینکه 
 SDGT تحریم کاتسا را نقض فاحش برجام نداند، بله. در واقع تگ
که ذیل کاتسا به صنعت نفت ایران و بانک مرکزی آن اعمال شده 
اســت با چنین تعریفی می تواند باقی بماند. یعنی آمریکا به برجام 

بازگردد بدون آنکه عملًا اتفاقی بیفتد. از این لحاظ بین بازگشت به 
برجام و بازگشــت همه چیز به تاریخ خروج آمریکا از برجام تفاوت 

جدی وجود دارد.
اما فراتر از این و با فرض اینکه باقی ماندن این تحریم ها را نقض 
فاحــش برجام بدانیم آیا آمریکا می تواند مانع از فروش پایدار نفت 
ایران در چارچوب برجام شــود؟ بله. در برجام تحریم نفتی هرگز 
لغو نشــد بلکه صرفاً ســقف فروش نفت ایران معلق شد. به بیان 
دیگر هر خریداری باید در ایام برجام برای خرید خود مجوز اوفک 
را بصورت عمومی یا موردی بگیــرد. ترکیب این حقیقت با آنکه 
ریسک بازگشت مجدد تحریم ها همیشه وجود دارد باعث می شود 
اولًا بازگشــت ایران به بازار نفت به سرعت سال ۹5 نباشد و ثانیاً 
همیشه عدد آن متناســب با منافع ملی آمریکا قابل تنظیم باشد. 
در واقع همیشه بر اصل بازگشــت نفت ایران به بازار و نیز میزان 
پایداری آن متناسب با اهداف آمریکا در بند 4 و 5 و 6 ابهام جدی 

وجود دارد، فارغ از آنکه چه کسی رییس جمهور آمریکا باشد.
10- آیا رأی آوردن بایدن آن هم به این صورت ممکن است منجر 
به سناریوهای خوشبینانه ای شــود؟ قطعاً. اما نه از دریچه پرونده 
ایران-آمریکا. انتخاب بایدن و بخصوص نحوه رأی آوری ضعیف 
او و باقی ماندن شــکاف های مهم و بــزرگ در جامعه آمریکایی 
یک گام مهم به ســمت یک جهان چند قطبی تر است. نعمتی که 
ایران از 13۷0 تا کنون از آن بی بهره بوده است. وقتی از اصطلاح 
»جهان چند قطبی تر« استفاده می کنم صرفاً می کوشم با استفاده 
از کلمات کهن آینده را توصیف کنم، بدون آنکه این کلمه را جامع 
بدانم. ایران در شکل گیری این جهان »چند قطبی تر« بدون آنکه 
نقشه ای داشته باشد یا بداند یا نفعی ببرد، نقش مهمی داشته است 

که شرح آن موضوع نوشتار دیگری است.
11-برگردیم به سؤال آغازین. آیا برای ایران فعلی فارغ از هیاهوها 
و این حقیقت تلخ که سیاســت داخلی ایران و انتخابات آتی کاملًا 
درگیر سیاست خارجی آن است، عملًا تفاوتی بین ترامپ دور دوم و 
بایدن هست؟ خیر. آیا روزی می رسد که بعد از گذار از مرحله فعلی 
به جایی برســیم که ســرمایه گذاری روی تفاوت دو حزب معقول 

باشد؟ در آینده بله.
*استاد دانشگاه و کارشناس مدیریت مالی  

آیا قفل تحریم های ایران بازخواهد شد؟

حمید آخشته * اقتصاد در دوران پساترامپ

مجید شاکری *

مسئله کمبود روغن یکی از مسائلی است که اخیراً سبب نگرانی 
مصرف کنندگان شده است. وقتی به بررسی دلایل کمبود این 
کالا می پردازیم، بازهم ردپای ارز 4200 تومانی در میان است. 
طی ســه ســال اخیر که ارز 4200 تومانی وارد ادبیات اقتصاد 
ایران شده است، همواره با این معضل روبرو بودیم که کالاهای 
مشمول ارز 4200 تومانی نه تنها با ارز آزاد قیمت گذاری می شوند 

بلکه کمبود عرضه مشخصه اصلی این بازارها بوده است.
در ماه هــای اخیر هــر از چند گاهی کمبــود یکی از کالاهای 
اساسی خبرســاز می شــود. روغن یکی از کالاهایی است که 
از اواخر شــهریور ماه خبر از کمبود آن به گوش می رســید و 
علاوه بر محدودیت فروش در فروشگاه ها شاهد افزایش قیمت 
در این کالای اساســی بودیم؛ به طــوری که در مهر ماه گروه 
روغن و چربی هــا 34.۸ درصد افزایش قیمت نســبت به ماه 
مشابه ســال گذشته را تجربه کرد و این موضوع سبب نگرانی 
مصرف کنندگان و مراجعه بالای آن ها به فروشگاه ها و همچنین 
خرید مازاد بر نیاز این کالا توسط آنان شد. البته افزایش قیمت 
روغن یکبار به طور رسمی در تیر ماه صورت گرفت و قیمت آن 
در اواسط تیرماه بین 12 تا 16 درصد افزایش داشت و اگر دوباره 

افزایش قیمت این محصول را داشته باشیم، این بار دوم خواهد 
بود که در 4 ماه اخیر قیمت روغن با افزایش همراه بوده است.

درخصوص این کالای اساسی باید گفت که روغن نباتی یکی 
از کالاهایی است که ارز ترجیحی شامل آن می شود و در نتیجه 
این کالا نیز از گزند آسیب هایی که ارز ترجیحی ایجاد می کند 
در امان نمانده اســت. باتوجه به آمار منتشرشده توسط وزارت 
صمت، در شش ماهه نخست امسال تولید آن با کاهشی 1۸.5 
درصدی روبه رو شــده است و علاوه بر این یکی از مهم ترین 
اقلام کشف شــده قاچاق محسوب می شود. همچنین بر اساس 
آخرین آمار، تأمین ارز انجام شــده توسط بانک مرکزی به نرخ 
4200 تومان، از ابتدای ســال تاکنون بابــت واردات دانه های 
روغنی، ۷14 میلیــون دلار و روغن خــام، ۷5۷ میلیون دلار 

بوده است.
کاهش عرضه روغن سبب شــده تا در بسیاری از نقاط تأمین 
این کالا برای مصرف کنندگان با مشکل روبه رو شود. لازم به 
ذکر است که بخش زیادی از تولید روغن جامد و مایع کشور به 

واردات بستگی دارد و این امر یکی از اصلی ترین عوامل افزایش 
قیمت و کمبود این محصول است. همچنین با توجه به وارداتی 
بــودن بخش زیادی از مواد اولیه تولیــد این کالا، وقتی بحث 
کمبود این کالا می شود، پای تخصیص ارز نیز به میان می آید. 
دبیر انجمن صنفی روغن نباتی نیز علل کمبود روغن را افزایش 
قیمت حلب، مشکلات تخصیص ارز، کرونا و... دانست و گفت: 

با رایزنی های صورت گرفته بازار روغن به ثبات خواهد رسید.
توسلی، عضو انجمن صنایع روغن کشی معتقد است که روغن 
به میزان کافی در بازار عرضه شــده است اما دلالان به علت 
شایعه حذف ارز 4200 تومانی این کالا را احتکار کرده اند و علت 
کمبود روغن نیز به این موضوع باز می گردد. سرپرســت دفتر 
تنظیم بازار وزارت صمت نیز با اشــاره بر تأثیر محدودیت های 
ارزی بر تأمین روغن خام کشــور، خرید مازاد بر نیاز را مسبب 
افزایش تنش ها در بازار خواند و تاکید کرد: ذخایر بازار مشکلات 

را حل خواهد کرد.
با وجود اینکه مشــکلاتی در این بازار ایجاد شده است و حتی 

شــاهد توقف فعالیت های تولیدی برخی از کارخانه های تولید 
روغــن بوده ایم و برخــی مصرف کنندگان نیــز در خرید این 
محصول با مشکل مواجه شده اند، بسیاری از مسئولان معتقدند 
که مشــکلی در این زمینه وجود ندارد و به زودی همه چیز به 

روال پیشین باز خواهد گشت.
در پایان باید گفت در خصوص علت دقیق کمبود و گرانی این 
کالا در بســیاری از نقاط کشــور، دلایل ضد و نقیض بسیاری 
مطرح شــده اســت. از یکســو بنابر گزارش بانک مرکزی به 
واردات دانه های روغنــی و همچنین روغن خام تخصیص ارز 
4200 تومانی صورت گرفته است و از سوی دیگر شاهد افزایش 
قیمت و کمبود این کالا در بازار هســتیم. دلالی، عدم ترخیص 
از گمرک، خرید مازاد نیاز مردم و ... دلایلی اســت که طی این 
مدت مطرح شده است. اما به نظر می رسد که مشکل فراتر از این 
مسائل باشد. اگر نگاهی به کالاهای مشمول ارز 4200 تومانی 
همانند تجهیزات و ملزومات پزشکی و نهاده های دامی بیندازیم، 
مشاهده می کنیم در تمام این بازارها با مشکلات مشابهی مواجه 
هستیم. تخصیص ارز 4200 تومانی، افزایش قیمت ها و کمبود 
کالاها سناریوهای مشابه هستند. به نظر می رسد تخصیص ارز 
4200 تومانی هر نتیجه ای که داشته است، به ثبات قیمت ها و 
حمایت از اقشار پایین درآمدی منتج نشده و تنها نابودی منابع 

ارزی کشور و گسترش رانت و فساد را به همراه داشته است.

وقتی مشکلات ارز ترجیحی به بازار روغن هم سرایت می کند

علت کمبود روغن چیست؟
سیده زهرا محمودی

در فاصله کوتاهی از اعلام یک شــرکت چینی در خصوص ســاخت واکســن کرونا، 
حالا ترامپ در توییتی اعلام کرد واکنس کرونا در آمریکا ســاخته شــده و ۹0 درصد 
تاثیرگذاری داشــته است. همین خبر کوتاه برای زیر و رو شدن بازارهای جهانی کافی 

بود.
ترامپ نوشت: بازار سهام صعود بزرگی کرد، واکسن به زودی می آید. همین خبر کافی 
بود تا بازارهای جهانی مســیر حرکت خود را با اتفاقــات پیش رو هماهگ کنند، طلا 
ریخت، بورس های جهانی بالا رفتند و البته نفت نیز جانی دوباره گرفت. حالا واکســن 

کرونا در یک قدمی تولید انبوه در امریکاست.
شــنبه گذشته رســانه های چینی از موفقیت آمیز بودن واکسن تولیدی این کشور خبر 
دادند و در ادامه افزودند هیچ یک از افرادی که از این واکسن استفاده کردند و به خارج 
از کشور سفر کردند تاکنون به این ویروس مبتلا نشدند و قرار شده است تا سال آینده 

میلادی سینوفارم شرکت داروسازی تولیدکننده این واکسن حدود 1 میلیارد عدد از این 
واکســن را تولید کرده باشد؛ خبرهای تجاری ســازی واکسن کرونا در حالی دست به 

دست می شود که بازارهای مالی با احیا اعتماد سرمایه گذاران دوباره سبزپوش شدند.
زلزله در بازار طلا افتاد ��

با جلب اعتماد ســرمایه گذاران طلا اولین سرمایه امنی است که طی 4۸ ساعت اخیر 
ریزش قیمت چشــمگیری را تجربه کرد؛ این فلز گران بها که با پاندمی کرونا جهش 
قیمت چشمگیری را تجربه کرده بود و تا مرز 2 هزار دلاری بالا رفته بود با اعلام خبر 
تجاری سازی واکســن این ویروس ۸0 دلار ریزش کرد و به قیمت هزار و ۸6۹ دلار 
و 60 ســنت در هر اونس رســید. این ریزش تاریخی پاسخی است به بازگشت جهان 

به دوران پیش از کرونا یا به عابرت دیگر آماده شدن جهان برای دوران پساکرونا.
نفت دوباره جان گرفت ��

در حالی که با پاندمی کرونا تقاضا برای نفت به حداقل رسیده بود و ذخایر نفت جهان 
نیز رکورد تاریخی خود را شــکانده بود با خبر تولید موفقیت آمیز واکسن کرونا توسط 
چین این بازار دوباره احیا شــد و نفتی که خیلی وقت بود در کانال 30 دلاری در حال 
نوســان بود بالاخره به کانال 40 دلاری صعود کرد و در حال حاضر هر بشــکه نفت 
وست تگزاس با رشــد 10.10 درصدی به قیمت بشکه ای 40 دلار و ۸۹ سنت رسیده 
اســت و هر بشــکه نفت برنت نیز با رشد ۸.۹5 درصدی به قیمت 42 دلار و ۹۸ سنت 

رسیده است.
بورس های جهانی سبزپوش شدند ��

شــاخص 100 بورس اوراق بهادار فایننشیال تایمز که با نام های شاخص اف تی اس ای 
100 شــناخته می شوند با خبر تولید واکسن کرونا رشــد 5.5 درصدی ارزش سهام را 
تجربه کردند و در بهترین ســطح خود از ماه آگوســت تاکنون قــرار گرفتند و پس از 

اعلام نتایج انتخابات آمریکا نیکی ژاپن نیز در بالاترین ســطح 2۹ ســال اخیر قرار 
گرفت؛ نیکی 225 یا شــاخص نیکی یکی از شــاخص های بازار ســهام توکیو است. 
نیکی عملکرد 225 شــرکت بزرگ دولتی در ژاپن را از طیف گسترده ای از بخش های 
صنعت اندازه گیری می کند. در حالی که ارزش سهام های سی ای سی پاریس و داکس 
فرانکفورت به ترتیب ۸ و 6 درصد رشــد کردند ســهام اس اند پی در واکنش به نتایج 

انتخابات آمریکا و تولید واکسن کرونا نتوانست بیش از 3.۷ درصد رشد کنند.
می توان گفت شکســت دونالد ترامپ در مقابل رغیب دموکرات خود نیز در کنار تولید 
واکســن کرونا در کاهش التهابات بازارهای مالی بی تأثیر نبوده است و امید به بهبود 
روابط چین و آمریکا و کاهش تنش های این دو غول اقتصادی سرمایه گذاران را نسبت 

به آینده بازارهای مالی خاطرجمع کرده است.
کارشناسان بهداشت و سلامت بر این باورند که راه زیادی تا تولید انبوه واکسن کرونا و 
از میان برداشتن این ویروس در پیش رو است اما آنچه برای بازارهای مالی مهم است 

جو امیدواری است که در این بازارها حاکم شده است.

واکنش عجیب بازارهای جهان به واکسن کرونا نگارعلی

چرا دلار پس از پیروزی قطعی بایدن 
سقوط نکرد؟

پس از اعلام پیروزی قطعی بایدن نه تنها یکشنبه شاهد ریزش 
قیمت ها نبودیم که قیمت دلار افزایشی اندک را تجربه کرد و به 

24500 تومان رسید.
در روزهایی که شــانس بایدن بیشتر شده بود خصوصاً پنج شنبه، 
جمعه و شــنبه، نرخ دلار کاهشی بود و حتی در معتملات شبانه 
به 23500 تومان هم رســید. اما پــس از اعلام پیروزی قطعی 
او نه تنها یکشــنبه شاهد ریزش قیمت ها نبودیم که قیمت دلار 

افزایشــی اندک را تجربه کرد و به 24500 تومان رســید. دلیل 
کاهش مشخص است اما دلیل این افزایش چه بود؟ اقتصاددانان 
برجسته کشور در ماه های گذشته پیش بینی می کردند که بزودی 
نرخ دلار در محدوده رقابت پذیری تجاری ایران یعنی حدود 20 تا 
24 هزار تومان قرار خواهد گرفت. در ابتدا هم بنظر می رسید دلار 
به سمت 20 هزار تومان در حرکت است اما افزایش ناگهانی آن 
محاســبات برخی فعالان را تغییر داد. مدل های اقتصادی توسعه 
داده شده نشان می دهد که محدوده قیمت حقیقی دلار حدود 1۹ 
تا 23 تومان است و همانطور که اقتصاددانان پیش بینی کرده اند 
نرخ دلار بزودی به این محدوده خواهد رســید.دلیل افزایش این 

روزهای نرخ دلار اقدام غیرقانونی وزارت صنعت در باز کردن ارز 
اشخاص و ایجاد تقاضای گســترده برای خرید ارز در بازار است 
بنحوی که واردکنندگان کالاهای لوکس و غیرضروری در حال 
ایجاد تقاضای گسترده برای خرید ارز هستند و همین باعث شده 
بجای اینکه ارز به حدود 20 هزار تومان برســد در کف 24 هزار 
تومان بســته شــود. اگر بانک مرکزی موفق شود این مصوبه را 
لغو کند کاهش نرخ ارز تــا حدود 20 هزار تومان کاملًا محتمل 
است. لذا توصیه سیاســتی به دولت و بانک مرکزی اینست که 
اجازه واردات با ارز اشــخاص را ندهد و سیاست واردات در مقابل 

صادرات را کماکان ادامه دهد.
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جامعه

نگاه روز
 اسکوچیچ؛ سوژه جدید

 اتهامات دلاری!

احتمالًا روی نقشه کره زمین نتوان کشور دیگری مثل ایران پیدا 
کرد که بسیاری از مردمش همانطور که درس اخلاق و معرفت 
و انســانیت می دهند، فرد دیگری که نمی پسندند را بدون سند 
و مدرک با اتهامات درشــت متهم به فساد کنند. از لفت و لیس 
مالی گرفته تا منوی ســفره و حتی روابط خصوصی با دلبرکان 

سودازده!
انگار نمی توانیــم بدون اغراق در مورد چیزی یا کســی حرف 

بزنیم، اغراق در دوست داشتن، اغراق در نفرت ورزیدن.
لیست تازه تیم ملی ایران برای بازی دوستانه با بوسنی زمینه ساز 
اتهامات تازه به دارگان اسکوچیچ شده است. کسانی با اطمینان 
می گویند که دعوت از مهدی شیری یک سند بی نقص است که 
نشان می دهد او پول گرفته وگرنه وریا غفوری بی حرف و حدیث 

از او بازیکن بهتری است.
اردیبهشت ۹۷ وقتی کارلوس کی روش روی نام وریا و سیدجلال 
حسینی خط قرمز کشید، بسیاری گفتند و نوشتند که عملکرد و 
تجربه آن ها غیرقابل انکار است، سیدجلال در حالی خط خورد 
که ستاره خط دفاعی تیم ملی بود، 116 بازی ملی داشت، با گل 
ســه امتیازی اش در تاشکند مسیر صعود را هموار کرد و از نگاه 
مجله معتبر فرانس فوتبال به عنوان یکی از 3 مدافع برتر جهان 
در جریان بازی هــای مرحله مقدماتی جام جهانی فوتبال 201۸ 
انتخاب شد. اما خط خورد. مجید حسینی و روزبه چشمی مسافر 
جام جهانی شــدند و سیدجلال حتی برای نشستن روی نیمکت 

هم انتخاب نشد.
وریا وقتی از آن لیست خط خورد با انتشار ویدئویی سوزناک در 
اینستاگرامش فریاد زد: »آخرین سنگر سکوته...«. همان موقع 
هم کســانی تند و تلخ به کی روش تاختند. عملکرد جانشــینان 
این دو ستاره اما آنقدر ستودنی بود که حتی منتقدان قبل از جام 
هم ترجیح دادند خیلی یادشان نیاید که تا چه اندازه با سرمربی 

پرتغالی تندی کردند.
هیچ تورنمنتی را نمی شــود مثال زد که همه روی لیست نهایی 
مســافران و ترکیب تیم توافق کرده باشند، همیشه حرف هایی 
وجود داشــت، از تمایلات رنگی ســرمربی تا بازیگوشــی یک 

بازیکن و حتی سفارش عمو و مدیرعامل و ...
شاید بتوان همه مردم جهان را در مورد اینکه اول مرغ به وجود 
آمد یا تخم مرغ متقاعد کرد اما هرگز نمی شود 30 بازیکن را به 
اردوی تیم ملی دعوت کرد که همه روی آن توافق داشته باشند. 
همیشه بازیکنانی هستند که به نظر حق شان بود که در تیم ملی 
باشند اما یک نفر دیگر جایشان را گرفته است. من هم اگر جای 
اسکوچیچ بودم وریا را به مهدی شیری ترجیح می دادم همانطور 
کــه فکر می کنم حامد لک از رشــید مظاهری برای حضور در 
اردوی تیم ملی ســزاوارتر است، اما آیا این اختلاف نظر و سلیقه 
دلیل می شــود که بدون سند و مدرک ادعا کنم لابد اسکوچیچ 
از دلال ها پول گرفته که یکــی را دعوت کند و دیگری را نه؟ 
آیا عدم دعوت از وریا غفوری ریشه در سیاست دارد؟ نمی دانم!

مربیان فوتبال، نه الگوی اخلاق هســتند و نه مدعی عرفان. در 
جامعه ای که بســیاری از مدعیان اخلاق و کسانی که دیگران 
را به قناعت و تقوا دعوت کردند، تشتشــان از بام افتاد و با سند 
و مدرک مشــخص شد که اتفاقاً خودشــان دولپُی بیت المال را 
خورده اند، این تصور که اهالی فوتبــال مثل زاهدان پاک دامن 
هستند زیادی خوش خیالانه اســت. جایی که پول بی حساب و 
کتاب و نظارت اندک وجود داشته باشد حتماً رندانی هستند که 
از آب هم کره بگیرند اما آیا وقتی دیگری را به کج دستی متهم 

می کنیم، غیر از حدس و گمان، سند و مدرکی هم داریم؟
امه ژاکه ســرمربی تیم ملی فرانسه اریک کانتونا و دیوید ژینولا 
دو ســتاره بزرگ فوتبال این کشــور را با خودش به جام جهانی 
1۹۹۸ نبرد ولی قهرمان جهان شــد، همانطور که دیدیه دشان 
روی نام دیمیتری پایت خط کشید اما جام جهانی روسیه را برد، 
همان طور کهیان اندرســون ســرمربی تیم ملی سوئد، زلاتان 
بزرگ را با خودش به روسیه نبرد و ... می شود لیست بالا بلندی 
را از این بازیکنان را ردیف کرد که به هر دلیلی ســرمربی روی 
نام آن ها خط کشیده اســت و مورد نقد قرار گرفته اند اما آیا به 
همین راحتی که در کشور مدعی اخلاق و انصاف اتهام رشوه و 
تبانی به مربیان زده می شود، به آن ها هم این اتهامات زده شد؟

دراگان اســکوچیچ نه قدیس است و نه جایی مدعی شده مثل 
تارکان دنیا به پول و مال دنیا پشــت کرده است، اما باور کنیم 
او برای دعوت از مهدی شــیری و خط کشــیدن روی نام وریا 
غفوری چند هزار دلار رشــوه گرفتــه؟ آن هم برای یک دیدار 

دوستانه که اهمیت خیلی زیادی ندارد.
او مثل هر انســانی ممکن است مرتکب خطا شود یا حتی نقشه 
و برنامه خودش را برای موفقیت داشــته باشد، می توانیم نقدش 
کنیم اما این سبک اتهام زنی بی سند جز تیره کردن فضایی که 
اندازه کافی آلوده، سیاه و ناامیدکننده است چه سودی دارد؟ باور 

کنیم نشانه وطن پرستی است و حمایت از تیم ملی؟
اگر کسی سند واقعی در مورد فساد مربیان کروات، کی روش یا 
حتــی مربیان داخلی لیگ دارد به جای هوایی زدن های بزدلانه، 
با شجاعت آن ها را رو کند »تا سیه روی شود هر که در او غش 
باشد«. پنهان کردن این اســناد، خیانت به مردم است. در غیر 
این صورت بهتر است عشــق و تعصب باشگاهی مان را اندکی 
مهار کنیم چون هیچ کس از تیم ملی بزرگ تر نیست. نه دراگان 

و نه وریا غفوری و حامد لک و ...

احسان محمدی

هر آنچه که باید در مورد واکسن کرونا ساخته شده توسط شرکت داروسازی فایزر بدانید

نفس های آخر کرونا؟!

عموماً در ســازمان های دولتی کشور، تعداد کارکنانی که در هر 
بخش روی موضوعی کار می کنند بیشــتر از تعدادی اســت که 
آن موضوع نیاز دارد در نتیجه مدیران برای اینکه اطمینان یابند 
کارمندان مشغول به کار هستند رویه ها و برنامه ریزی های میان 
مدتی برای انجام کارهای موازی و یکسان در بخش های مختلف 
سازمان شکل می دهند. این رویه ها مانند ارسال مکاتبه ها، ارائه 
گزارش های هفتگی و ماهانه، ساختن اسلاید و فایل های مختلف، 
جلســات مکرر تحت عنوان های مختلفــی مانند دپارتمان های 
تخصصی، کارگروه ها و جلســات هفتگی روسا و کارشناسان به 
شکل گیری روال و فرهنگی با عنوان »پر مشغلگی، جایگزینی 
برای اثربخشــی«، کمک می کند که در نتیجه شکل گیری این 
فرهنگ، محیط سازمان در مقابل هر ایده مخالف یا حتی پیشنهاد 
اصلاح و بهبودی مقاومت نشــان می دهد و همینطور کارمندان 
هــم در آن به انجام کارهای تکراری و روال گونه خو می کنند و 

حس خودشکوفایی و ایده پروری در آنها را از بین می رود.
در نبود شــاخص های واضح و صریــح در مورد تعیین اثربخش 
بودن و با ارزش بودن کارها، بســیاری از کارمندان در سازمان ها 
به پرمشــغلگی نمادین روی می آورند: انجام کار زیاد به شکلی 

قابل رویت!
در این سازمان ها، مدیران و افراد لایه های بالایی سازمان نیز از 
کارکنان خود انتظار دارند که مشغول باشند در واقع با رفتارهای 
خــود این موضــوع را اعلام می کنند که: اگر نشــان ندهید که 
مشغول کار هســتید، فرض خواهم کرد که کارایی و اثربخشی 

ندارید!
اگر به طور واقع بینانه به این موضوع نگاه کنیم متوجه می شویم 
که این موضوع متعلق به زمان های گذشته و در اصل برای خط 

تولید است نه برای کارشناسان و کارمندان سازمانی!
تولید ارزش از اطلاعات، فعالیتی اســت که غالباً با پر مشغلگی 
نمادین، جور در نمی آید. راهکارهایی برای جلوگیری از شــکل 
گیری روندهای تکراری و مبــارزه با حس بی میلی و عادت به 

کارهای کم ارزش در سازمان ها پیشنهاد شده است:
1- تمرکز روی عمل یا برنامه ریزی برای عمل:

اغلب مدیران پرمشغله و بی نظم عمده توجه شان را معطوف به خود 
عمل می کنند و نه برنامه ریزی برای آن. این در حالی اســت که 
مدیران موفق کسانی هستند که پیش از انجام هر کاری در راستای 
برنامه ریــزی برای آن و شفاف ســازی در مورد آن اقدام می کنند. 
عــلاوه بر این، مدیران موفق از سیاســت »دو گام به پیش یک 
گام به پس« پیروی می کنند و ضمن پرهیز از عجله و شــتاب زده 
عمل کــردن در مورد پروژه های آینده، نیم نگاهی به گذشــته و 
فعالیت های قبلی خود نیز دارند. یکی از عادت های مدیران موفق، 
اختصاص 5 دقیقه در هر روز به بررســی کارهایی که انجام داده 
یا باید انجام می داده و کارهایی که نباید انجام می داده، اســت. در 
حالی که مدیران پر مشغله بی توجه به گذشته و تجربیات به دست 

آمده، فقط در فکر اجرایی کردن برنامه های آینده خود هستند.
2- انجام کارها به اندازه ای که توان دارید:

خیلی از مدیران جوان ترجیح می دهند کارهای متنوع و متفاوتی 

را به طور همزمان در یــک دوره زمانی کوتاه انجام دهند و فکر 
می کنند داشتن این ویژگی نشانه ای از پویایی و چند بعدی بودن 
آنهاســت. اما مدیران باتجربه با این رویکرد موافق نیســتند و 
سرشان را بیش از حد شلوغ نمی کنند. در واقع چند فعالیتی موجب 

بروز کاهش بهره وری و عدم تمرکز روی کارها خواهد شد.
3- ارزیابی اثربخشی از روی نتایج باشد نه فعالیت های روزمره:

مدیران و کارکنان پرمشــغله عادت دارند درمورد شــلوغ بودن 
سرشان ســخن بگویند و از این طریق به دیگران بقبولانند که 
در حال انجام کارهای مهمی هستند و اگر یکی از کارهایشان را 
به درستی انجام نداده اند، به خاطر پر مشغله بودن شان است و نه 
به خاطر ناکارآمدی شــان. در حالی که مدیران توانمند و لایق به 
جای پر حرفی و ادعا کردن به گونه ای عمل می کنند که عملکرد 
درخشان شــان بیانگر توانایی ها و تلاششان باشد. علاوه بر این 
مدیران پر بازده دوست دارند به جای پرحرفی در مورد برنامه های 
آتی خــود به اقداماتی که تاکنون برای دســتیابی به آنها انجام 
داده اند، اشاره کنند و همین پیشینه است که بهترین شاخص برای 

پیش بینی عملکرد آینده آنها محسوب می شود
4- آموزش مدیریت زمان به کارکنان:

مدیران و کارمندان موفق کســانی هستند که زمان را مدیریت 
کرده و از آن برای سنجش عملکردشان استفاده می کنند. مدیران 
پرمشــغله به این ضرب المثل ایرلندی اعتقاد دارند که می گوید: 
»انجام دادن هر کاری بهتر از انجام ندادن هیچ کاری اســت.« 
در حالی که این تفکر کاملًا اشــتباه است و انجام دادن کارهایی 

که ما را به اهداف ارزشمندمان نزدیک تر نمی کند، نه تنها هیچ 
ضرورتی ندارد، بلکه مضر و خســته کننده نیز هســت و باعث 
می شود 24 ساعت شبانه روز برای بعضی ها کوتاه تر به نظر برسد 
و به همین دلیل آنها احساس می کنند دچار کمبود وقت هستند.

5- برنامه ریزی مجدد نظام انگیزشی و ارتقاء بر اساس بازدهی 
کارکنان

در هر حوزه ارتقاء صرفاً بر حســب یک موضوع مثل ســابقه یا 
تحصیلات نباشد تا کارکنان متوجه شوند که کارها و رفتارهای 
اثربخش آن ها تأثیر مســتقیمی در ارتقاء و پاداش و تنبیه آن ها 

دارد.
6- از دورکاری هدفمند استفاده کنید

بــا توجه به دوران کرونا، این پیشــنهاد به طور جدی تری جای 
بررسی دارد زیرا دورکاری هدفمند به خوبی می تواند کارمندانی 
که به اصطلاح »شو« بازی می کنند و پر مشغلگی نمادین انجام 
می دهنــد را از کارکنانی که واقعــاً کاری برای انجام دادن دارند 

مشخص کند.
)5S( ۷- آموزش و پیاده سازی نظام آراستگی محیط

نظام آراســتگی شــامل ســاماندهی، نظم و ترتیــب، نظافت، 
استانداردسازی و انضباط می باشد. یک میز شلوغ قطعاً نشانه ای 
 5S از پر مشغلگی اســت! اگر در سازمان ها کارمندان به اجرای
وا داشته شوند دیگر نمی توانند میز خود را شلوغ کنند و درنتیجه 

مجبور به فعالیت اثربخش خواهند شد
همه این پیشــنهادها در صورتی کاربردی خواهد بود که مدیران 
عالی ســازمان ها ضرورت تغییر را متوجه شــوند و جرأت پیاده 

سازی تحولاات سازمانی را داشته باشند.

پر مشغلگی نمادین، جایگزینی برای اثربخشی در کارمندان محسن قلی زاده

بــا بالا بردن امیدهــا برای پیروزی بزرگ در مبارزه علیه شــیوع 
ویروس کرونا، شرکت های داروسازی فایزر )Pfizer( و بایون تک 
)BioNTech( اعلام کرده اند که داروهای آزمایشی آن ها بیش از 
۹0 درصد در جلوگیری از ابتــلا به ویروس کووید-1۹ مؤثر بوده 
است. اعلام خبر ســاخت ویروس کرونا در ایالات متحده در روز 
دوشــنبه در جهان طنین انداز شد و بازارهای بورس نیز با رشدی 
ســریع و رکوردشکن به آن واکنش نشــان دادند. رهبران جهان 
نیز به نتایج نهایی این واکســن ها بسیار خوشبین هستند هر چند 
دانشمندان و پزشکان هشدار می دهند که این شادی ها زودهنگام 
بوده و هنوز ســؤال های متعددی در مورد میزان تأثیر میدانی این 
واکســن ها بر شــیوع کرونا وجود دارد. در حالــی که تحقیقات و 
تلاش های دانشمندان برای به کنترل درآوردن ویروسی که بیش 
از 1.25 میلیون نفر را به کام مرگ کشــیده و میلیون ها نفر را در 
سراسر جهان مبتلا ساخته، در ادامه می خواهیم شما را با هر آنچه 

که در مورد واکسن کرونا می دانیم آشنا کنیم.
خبر کشــف واکنس کرونا توسط شــرکت آمریکایی فایزر و  ��

بایون تک چه بود؟
آزمایشات دو شــرکت داروسازی مذکور شامل 000. 44 نفر در 6 
کشــور بوده که نیمی از آن ها واکسن را دریافت کرده اند در حالی 
کــه نیم دیگر داروی جایگزینی را دریافت کردند که در واقع هیچ 
اثری روی کووید-1۹ نداشت. داده های منتشر شده در روز دوشنبه 
در واقع از تحلیل های اســت که در طی آزمایش های مداوم روی 
شــرکت کنندگان مبتلا به کووید-1۹ صورت گرفته بود. کمتر از 
۹ نفر از کسانی که واکسن کرونا ساخت این دو شرکت را دریافت 
کرده بودند به کرونا مبتلا شــدند. در مورد درصد موفقیت واکسن 
خود، شرکت فایزر اعلام کرده است که آزمایشات خود را تا زمانی 
ادامــه داده تــا 164 مورد ابتلا به کوویــد-1۹ در میان داوطلبان 
مشــاهده شده اســت، عددی که از نظر اداره غذا و داروی ایالات 

متحده برای اثبات مؤثر بودن واکسن کافی است.
واکسن کرونا ساخته شده چگونه عمل می کند؟ ��

وقتی که واکســنی را دریافت کنید، در واقع بخش ضعیف شده یا 
مرده ویروس یا باکتری که باعث بیماری می شود را دریافت خواهید 
کرد. در این روش، واکسن شما را بیمار نخواهد کرد بلکه بدن شما 
آن را به عنوان یک عامل بیرونی شناسایی کرده و واکنش ایمنی 
نســبت به آن را افزایش خواهد داد. این بدان معناســت که وقتی 
بدن شــما با عامل بیماری زای واقعی روبرو شــود، در همان آغاز 
برای حمله به آن آماده خواهد بود. اما روش کارکرد واکسن کرونا 
ســاخته شده توسط شرکت های آمریکایی از نوع mRNA است و 
این بدان معناست که شما بخشی از ویروس یا شکل ضعیف شده 
آن را از طریــق تزریف دریافت نخواهید کرد بلکه بخشــی از کد 
ژنتیکی ویروس کرونا به بدن شما تزریق می شود. این عمل باعث 
می شــود که بدن برخی از پروتئین های ویروس را ساخته، چنانکه 
سیســتم ایمنی در ادامه این پروتئین ها را کشف کرده و شروع به 

تولید واکنش دفاعی نسبت به آن ها نماید.
واکسن کرونا چه زمانی به دست عموم مردم خواهد رسید؟ ��

شــرکت های فایزر و بایون تک بعد از دریافت مجوز سازمان غذا 
و داروی ایالات متحده در پایــان ماه جاری، دو ماه وقت خواهند 
داشت تا داده های ایمنی در مورد شرکت کنندگان برای بررسی های 
بیشــتر را آماده و تحلیل کنند. برای صرفه جویی در زمان، این دو 
شــرکت پیش از آگاهی از نتیجه بخش و مؤثر بودن واکسنشان، 
تولید گسترده آن را آغاز کرده اند. آن ها امیدوارند که تا پایان سال 
جاری بیش از 50 میلیون دُز از واکسن کرونا را تولید کنند که برای 

واکســینه کردن 25 میلیون نفر کافی خواهد بود. فایزر گفته است 
انتظار دارد در ســال 2021 نیز تا بیش از 1.3 میلیارد دُز از واکسن 

کرونا خود تولید نماید.
خریداران واکسن کرونا شرکت های آمریکایی چه کشورهایی  ��

هستند؟
فایزر و بایون تک اوایل ســال جاری یک قــرارداد 1.۹5 میلیارد 
دلاری با دولت ایالات متحده برای تحویل 100 میلیون واکســن 
امضا کرده بودند. آن ها همچنین برای تأمین واکســن کرونا مورد 
نیاز اتحادیه اروپا، بریتانیا، کانادا و ژاپن با این کشــورها به توافق 

رسیده اند.
 اســتاد تمام زیســت شناســی دارویی دانشــگاه موناش  ��

اســترالیا پاســخ داد: ابهامات و ســئوالاتی درباره واکســن 
»فایزر«

کرمان کمپانی دارویی BioNTech آلمان و شــرکت داروســازی 
فایزر )Pfizer( آمریکا روز دوشنبه در خبری اعلام کردند که نتایج 
اخیر آنها از فاز ســوم آزمایشات کلینیکالی برای تولید واکسنی در 
برابر ویروس SARS-CoV-2 عامــل بیماری کووید 1۹، امید 
بخش بوده و واکســن کرونای این شرکت ها در بیش از ۹0 درصد 

موارد از انتقال ویروس کرونا پیشگیری کرده است.
ایسنا نوشت: پروفسور »کولین پوتون« استاد تمام زیست شناسی 
دارویی دانشــگاه موناش اســترالیا در این باره به ایسنا گفت: این 
نتایــج اولیه همان چیزی اســت که به عنــون »تجزیه و تحلیل 
موقتی« شــناخته می شــود و این یک نگاه اولیه به داده ها قبل از 
اتمام مطالعات اســت و برای درک بیشــتر از اینکه آیا نشانه ای از 

عملکرد واکسن وجود دارد یا خیر نیاز به اطلاعات تکمیلی داریم.
وی در تشــریح جزییات بیشــتر از این آزمایشات کلینیکال گفت: 
برای انجام این آزمایشــات، 43 هزار و 53۸ نفر داوطلب ثبت نام 
کرده بودنــد که به نیمی از این داوطلبان دو دوز از این واکســن 

تزریق و در نیمی دیگر دو دوز به صورت شبه دارویی داده شد.
پوتون با بیان اینکه این داوطلبان پس از دریافت این دارو به زندگی 
نرمال و عادی خود ادامه دادند اما از نظر آزمایش برای تأیید علائم 
بیماری کووید 1۹ تحت نظر قرار گرفتند افزود: تجزیه و تحلیل ۹4 
داوطلب با ابتلای قطعی به کووید 1۹ نشان داده است که واکسن 
این شرکت بالای ۹0 درصد تأثیرپذیری داشته است که این اتفاق 
بدان معناست که اگر 10 نفری را که می خواستند از کووید 1۹ بیمار 

شوند، را واکسینه کنید، از هر 10 نفر فقط یک نفر بیمار می شود.
نیاز به اطلاعات بیشتری داریم ��

وی در پاسخ به این سؤال که »آیا می توانیم از این خبر هیجان زده 
شده و به تأثیرپذیری واکسن امیدوار باشیم؟« به ایسنا گفت: پاسخ 
به این جواب نیاز به اطلاعات بیشتری دارد. این خبر یک اطلاعیه 
مطبوعاتی بوده که داده های آن از طریق انتشار علمی مورد بررسی 
همگانی قرار نگرفته اگرچه توسط هیئت نظارت مستقلی ارزیابی 

شده است.
این اســتاد تمام زیست شناسی دارویی دانشگاه موناش استرالیا با 
اشاره به اینکه این مطالعه همچنان تا زمانی که 164 داوطلب دیگر 
مبتــلا به کووید 1۹ را تأیید نکنند، کامــل نخواهد بود و بنابراین 
برآورد اثربخشــی کل آزمایشات می تواند نتایج را تغییر دهد اظهار 
کرد: در نهایت نیز داوطلبان شــرکت کننده در این آزمایش برای 
یک دوره زمانی مشخص و به منظور هرگونه تأثیر و عوارض جانبی 
واکسن و تکمیل شدن فرآیند آزمایشات باید بعد از واکسیناسیون 

مانیتورینگ و تحت کنترل قرار بگیرند.
اســتاد موسسه علوم دارویی موناش استرالیا در پاسخ به این سؤال 
که »صحبت های شما به این معنا خواهد بود که نمی توان به این 
زودی به تأیید نهایی این واکسن امیدوار بود؟« گفت: نه تنها این 

ســؤال بلکه سؤالات مهم دیگری هم همچنان باقی خواهد ماند. 
مشخص نیست هنوز این واکسن چه مدت حفاظت خواهد داشت 

زیرا این مطالعه فقط سه ماه است که انجام شده است.
پوتون ادامه داد: مشخص نیست که آیا این واکسن از بیماری شدید 
کووید 1۹ محافظت می کند یا خیر یا اینکه واکسن در همه به یک 
اندازه کار می کند؟ به عنوان مثال آزمایش بالینی فاز 1 این واکسن 

نشان داده بود که پاسخ های ایمنی در افراد مسن کمتر است.
این اســتاد تمام زیست شناسی دارویی دانشگاه موناش استرالیا در 
پاســخ به این ســؤال که »در مجموع و با توجه به این ابهامات و 
سؤالات مطرح شــده چقدر می توان به این واکسن امید بست؟« 
گفــت: ۹0 درصد تأثیــر پذیری این واکســن در این فاز خودش 
یک نکته قابل توجه و مؤثر اســت. ســازمان غذا و داروی ایالت 
 2-SARS-CoV متحده آمریکا اعلام کرده که آنها به واکســن
با 50 درصد اثربخشی مجوز خواهند داد پس می توان همچنان به 

دریافت مجوز و احتمالًا تولید انبوه این واکسن امیدوار بود.
واکسن آنفلوانزا ۶۰ درصد اثربخشی دارد ��

وی با اشاره به اینکه در اغلب اوقات واکسن آنفلوانزا تا حدود 60 
درصد اثربخشــی و واکسن اوریون که در حال حاضر سریعترین 
واکسن ســاخته شــده در طی 4 سال اســت حدود ۸0 درصد 
 BioNTech/ Pfizer اثربخشــی را تأمین می کند گفت: واکسن
می تواند پس از تنها ۹ ماه از کار بر روی آن، نسبت به واکسن های 
دیگر پیشی بگیرد و معتقدم این سطح از کارایی به معنای کنترل 

بسیار مؤثر انتقال ویروس خواهد بود.
پوتون در واکنش به این صحبت که مرور شــبکه های خبری و 
مجازی در 24 ســاعت گذشته نشان می دهد که دنیا از این خبر 
شگفت زده شده است گفت: این خبر جامعه پژوهش را هم هیجان 
زده کرده است. این نشانه خوبی برای واکسن های دیگری که در 
حال حاضر برای SARS-CoV-2 آزمایش می شوند، هست و 
حس می کنم می توانیم با تولید چند واکسن موفق این اپیدمی را 
به پایان برسانیم و این موضوع بسیار عالی خواهد بود زیرا ممکن 
اســت بعضی از واکســن ها در افراد خاص مانند افراد مسن بهتر 

عمل کرده و برخی واکسن های دیگر در بعضی افراد دیگر.
وی در پاســخ به این ســؤال که »آیا کشــورهایی مانند ایران 
می توانند به کشف و تولید چنین نوع واکسنی دست پیدا کنند؟« 
گفت: واکسن فایزر یک واکسن mRNA و با استفاده از فناوری 
جدید اســت به طوری که این نوع واکسن ها حاوی مولکول های 
پوشــش داده شــده mRNA بوده که مانند DNA هســتند و 
دســتورالعمل های ساخت پروتئین ویروسی را به همراه دارند که 
پس از تزریق به عضله این mRNA ها توســط سلول ها گرفته 
می شوند و سیستم ایمنی بدن ما با شناسایی پروتئین ها به عنوان 
ماده خارجی و تولید آنتی بادی علیه آنها، پاســخ مناسبی را علیه 
 mRNA ویروس ایجاد می کند و به نظر می رسد که توانایی تولید
در مقیاس تجاری برای کشــورهایی مانند ایران و حتی کشور ما 
)اســترالیا( به ویژه در خشــکی و در شرایط کنونی خیلی سخت 
اســت اما قطعاً تلاش هایی برای تولید این نوع واکسن در سطح 

دنیا صورت خواهد گرفت.
استاد تمام زیست شناسی دارویی دانشگاه موناش استرالیا در پاسخ 
به این سؤال که »به نظر شــما این واکسن چه زمانی در اختیار 

کشورهایی مانند ایران که شرایط اپیدمی خوبی ندارند قرار خواهد 
گرفت؟« به ایسنا گفت: بنده از آمار جمعیتی ایران اطلاع دقیقی 
ندارم اما با توجه به اینکه این واکسن برای هر نفر به دو دوز نیاز 
دارد، پس با توجه به جمعیت کشور شما )که به گفته خودتان عدد 
بالایی است( باید عدد قابل توجهی از این واکسن درخواست شود 
این در حالی است که دولت استرالیا برای 10 میلیون دوز واکسن 
BioNTech/Pfizer توافق کرده اســت که برای 5 میلیون نفر 

خواهد بود.
وی ادامه داد: قطعاً مشــخص نیست چقدر طول خواهد کشید تا 
واکســن به طور گسترده در دسترس عموم باشد اما ممکن است 
در هفته ها و ماه های آینده اطلاعات بیشتری در این مورد بشنویم.

پوتون در تشریح مشکلات دسترسی به این واکسن نیز گفت: این 
واکســن نیاز به نگهداری در دمای منفی 60 درجه سانتی گراد را 
دارد که مطمئناً برای انتقال و حمل و نقل این واکسن به ایران و 
حتی استرالیا و توزیع محلی آن چالش هایی پیش روی دولتمردان 
خواهد بود اگرچه غیر ممکن نیســت و یــک راه حل برای این 
مشکل، تشــکیل مراکز واکسیناسیون است تا واکسن پس از در 
دسترس قرار گرفتن بلافاصله توزیع شود که شرکت فایزر در یک 
جلســه خلاصه ای مطرح کرده است که می توان واکسن را روی 

یخ خشک توزیع کرد. 
واکسن جدید کرونا به ایران هم می رسد؟ ��

این روزها با کشف واکسن مؤثر کرونا، موجی از امیدواری در نقاط 
مختلف جهان ایجاد شده است. حال سؤال اینجاست که آیا احتمال 

دارد در کوتاه مدت، این واکسن به ایران هم وارد شود؟
دکتر سعید زراعتی، داروساز و محقق تولید واکسن در گفتگو با الف 
تاکید می کند: »این واکســن جدید، هرچقدر هم که مؤثر و قوی 
باشــد، هنوز کاملًا آماده عرضه به بازار نیست. البته اعلام نشدن 
هیچ عارضه جانبی در بین 43 هزار فرد داوطلب تزریق واکســن، 
اتفاق بسیار امیدوارکننده ای است، اما عرضه نهایی و سراسری این 
واکسن به تأیید مراجع مهم دنیا مثل سازمان غذا و داروی آمریکا و 
سازمان جهانی بهداشت نیاز دارد. فعلًا سازمان جهانی بهداشت در 
حد ابراز امیدواری نسبت به تولید این واکسن، واکنش نشان داده، 

اما اقدامی در تأیید نهایی آن انجام نداده است.«
او خاطرنشان می کند: »حداقل تا پایان امسال نباید چندان امیدوار 
بود که واکسن کرونا به کشــور وارد شود. هنوز کارآزمایی بالینی 
پروژه های مطرح تولید واکســن در جهان تمام نشــده است. در 
صورت اتمام این کارآزمایی ها، پیش بینی می شود که ابتدا افراد در 
معرض خطر مثل کادر درمان، واکسینه شوند. توزریع سراسری این 
واکســن، اقدام پایانی خواهد بود که به این زودی ها اتفاق نخواهد 
افتاد.«زراعتی تاکید می کند: »با توجه به تغییر فضای سیاســی در 
آمریکا و احتمال کاهش تحریم ها علیه ایران، می توان امیدوار بود 
که ایران بتواند در سال آینده میلادی، رایزنی موثری برای واردات 
واکســن کرونا داشته باشد. اگرچه در ظاهر قضیه، واردات واکسن 
در زمــره تحریم ها قرار ندارد، اما وقتی مبادلات بانکی برای خرید 
و فروش دارو و واکســن محدود می شــود، عملًا این اتفاق یعنی 
تحریم واکسن و دارو هم اتفاق می افتد. شاید بتوان امیدوار بود که 
با تغییر ریاست جمهوری آمریکا، واردات واکسن کرونا به ایران با 

سختگیری کمتری میسر شود.«

حسین علی پناهی

کشف نامه ۱۰۰ ساله حاوی پیامی از 
جنگ جهانی اول

نامه ای که 100 سال پیش به دست یکی از سربازان جنگ 
جهانی اول با کبوتر نامه رســان ارسال شده بود، در شرق 

فرانسه کشف شد.
به گزارش روزنامه گاردین، یک زوج فرانســوی به وقت 
پیاده روی نامه ای کشف کردند که بیش از یک قرن پیش 
توسط یک سرباز پروسی با کبوتر نامه بر ارسال شده بود.  

به گفتــه دومینیک ژاردی متصدی مــوزه لانژ در اوربی، 
این پیام را یکی از ســربازان پیاده نظام مســتقر در شهر 
اینگرســهایم آلمان با دســتخطی ناخوانا به زبان آلمانی 
نوشــته و در آن جزئیات تمرینات نظامی مربوط به جنگ 

جهانی اول را برای مامور ارشدش تشریح می کند.   
تاریخ ثبت شــده روی نامه 16 ژوئیه است اما سال ارسال 
آن روشن نیست؛ احتمالا این پیام یا در سال 1۹16 نوشته 
شــده یا 1۹10. جنگ جهانی اول سال 1۹14 آغاز شد و 
تا ســال 1۹1۸ ادامه داشت.   زوج فرانسوی قوطی حاوی 

این نامه را ماه ســپتامبر )شــهریور- مهر ۹۹( در یکی از 
دشت های اینگرســهایم پیدا کردند و آن را به نزدیکترین 
موزه تحویل دادنــد، موزه ای که به نمایــش یادگارهای 
مربوط به یکی از خونین ترین نبردهای جنگ جهانی اول 

اختصاص دارد.
 ژاردی متصدی موزه نیز به کمک یکی از دوستان آلمانی 

خود موفق شد از این پیام رمزگشایی کند.   
قرار است تکه کاغذ حاوی این پیام و محفظه آن در بخش 

دائمی موزه لانژ به نمایش گذاشته شود.
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

حوادث

مرد ملایری 
اشک همه را 
درآورد

سلفی طلاق 

مد جدید 

کاربران 

فضای مجازی

 بازداشت مردی که 
سرمایه زنان فارس را بالا می کشید

رئیس پلیس فتا اســتان فارس از دستگیری فردی خبر داد که با 
درج آگهی دروغین در سایت های واسطه گر اقدام به کلاهبرداری 
از شهروندان می کرد. سرهنگ حشمت سلیمانی، رئیس پلیس فتا 
اســتان فارس در تشــریح این خبر اظهار داشت: در پی شکایت 
خانمی جوان مبنی بر مشــاهده آگهی فــروش خودرو در یکی از 
سایت های واسطه گر موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتا 
قرار گرفت. سرهنگ سلیمانی ادامه داد: شاکیه بیان داشت که در 

یکی از ســایت های درج آگهی با یک آگهی تحت عنوان فروش 
خودرو زیر قیمت بازار برخورد کرده است و ضمن برقراری تماس 
با فرد تبلیغ کننده، مجرم مبلغ 120 میلیون ریال وجه بعنوان بیعانه 
از شــاکیه درخواست می کند و پس از دریافت وجه؛ دیگر جوابگو 
تماس تلفن متقاضی نبوده است. این مقام سایبری گفت: باتوجه 
به حساســیت پرونده، موضوع در دستور کار کارشناسان پلیس فتا 
قرار گرفت که با اقدامات فنی صورت گرفته، متهم مورد شناسایی 
قرار گرفت و طی هماهنگی با دســتگاه قضایی، دستگیر شد. وی 
افزود: متهم در اظهارات خود هدف از این کار را کسب درآمد بیان 
داشــت و در ادامه صحبت های خود به این نکته اشاره داشت که 

برخی از شهروندان به واسطه قیمت پایین و به دلیل طمع ورزی 
و از روی اعتماد نابجا، اقــدام به واریز وجه بعنوان پیش پرداخت 
می کنند. سرهنگ سلیمانی خاطر نشان کرد: کاربران هرگز فریب 
اینگونه آگهی ها را نخورند و تا زمان دریافت کالا و یا انجام خدمات 
از طرف فرد درج کننده آگهی، مبلغ یا مبالغی را واریز نکنند. رئیس 
پلیس فتا استان فارس از هموطنان خواست: در خصوص خرید از 
سایت های خرید و فروش دقت کافی را داشته باشند و در صورت 
برخورد با هرگونه مورد مشکوک آن را از طریق وب سایت پلیس 
فتا به نشــانی اینترنتی www.cyberpolice.ir با کارشناسان ما 

در میان بگذارند.

ظهر پنجشــنبه بود که امیدشان پس از 15 ماه ناامید شد؛ 
15 ماه به دنبال دخترش بود. روزی 1۸ ســاعت نقطه به 
نقطه شهر را گشــت، ردش را پیدا کرد، اما هرگز به شیما 
نرسید. سرنوشت دختر پانزده ساله با مرگ گره خورد؛ خبر 
تلخی که پلیس به پدر و مادر چشم انتظار داد. 10 روزی از 
انتشار کلیپی که پدر شیما منتشر کرد، می گذشت که تنها 
مظنون پرونده بار دیگر بازداشت شد و به قتل دختر گمشده 
اعتراف کرد. بیست وششــم مرداد ســال ۹۸ بود که شیما 
خام حرف های پسر بدلیجات فروش روبه روی مدرسه شان 
شــد. پدر دخترک می گوید: »از همان روز دیگر نخوابیدم 
و فکر پیداکردن شــیما تنها دخترم لحظه ای رهایم نکرد؛ 
پسر بدلی فروش، شــیما را وادار کرد خانه را ترک کند. از 
همان شب آواره خیابان ها و پس کوچه های تهران شدم تا 

ظهر پنجشنبه.«
اعتراف تلخ ��

بهلول معروف به محمود پس از فرازونشیب های فراوان حالا 
اعتراف کرده اســت؛ اعترافی تلخ که دل خانواده این دختر 
را بیش از هر وقت دیگری به درد آورده است. اشک پشت 
اشک. عزاداری می کنند. از غروب پنجشنبه پارچه سیاه به 
در خانه زده اند و دوســتان و آشــنایان با ماسک های روی 
صورت برای همدردی پا به خانــه پدر دردمند می گذارند؛ 
او می گوید: »دیگر رنگ خوشی به خانه مان برنمی گردد و 
ماتم نقش همیشگی در و دیوار این خانه خواهد بود.« شیما 
که از ســوی آرش پسر بدلی فروش اغفال شده بود، پس از 
ســاعتی به پایانه بیهقی می رود؛ در حالی که سرگردان و 

درمانده بود از طریق مغازه اســباب بازی فروشی با مادرش 
تماس می گیرد. گریه های شیما و التماس های مادر پشت 
گوشــی هنوز در خانه آقای احمد صباگردی مقدم شــنیده 
می شــود؛ مکالمه آخر سیما که پلیس آن را ردیابی و ضبط 
شد. التماس های مادر هم فایده ای نداشت. شیما دیگر هرگز 
راه خانه شــان را ندید و برنگشت؛ ربودند، اسیرش کردند و 
در آخر او را کشتند. عامل همه این ها بهلول بود؛ مردی که 
در پایانه بیهقی مواد توزیع و زن ها و دختران جوان را اغفال 
می کرد. مردی که ۷ ســال پیش از همسرش جدا شد و در 

خانه ای قدیمی در چهارراه نظام آباد مستأجر بود.
ردیابی های پلیسی و پدر ��

احمــد صباگردی مقدم در ادامه گفت: »پس از شــکایت و 
اعلام فقدانی شــیما، مأموران پلیس آگاهی پایگاه چهارم 
ســیدخندان شماره ای را که دخترم با مادرش تماس گرفته 
بود، ردیابی کردند و به مغازه اسباب بازی فروشی در نزدیکی 
پایانه رســیدند. صاحب اسباب بازی فروشــی تأیید کرد که 
دختــرم آنجا بوده و پس از بیرون رفتن از مغازه به ســمت 
پایانه رفته اســت.« دوربین های مداربســته بررسی شد. 
تصاویر نشان می داد دختر نوجوان در ساعت 2 بامداد روی 
یکی از نیمکت های پایانه و مقابل رســتوران شبانه روزی 
نشســته بود؛ اشــک های بی امان شــیما حتی در تصاویر 
مداربسته هم ضبط شــده بود. پیرمردی کنار او می نشیند 
و پس از 40 دقیقه صحبت با او شــیما را سوار خودرو پژو 

سفیدرنگش می کند و آن ها می روند.
شناسایی شیما در رستوران بیهقی ��

از همان روز احمد این پدر دردمند کفش آهنی به پا می کند 
و در کوچه پس کوچه های تهران به دنبال سرنخی از شیما 
می گردد؛ روزی 1۸ ســاعت در جست وجوی تنها دخترش 
بود. می گوید: »ســراغ دخترم را از همه می گرفتم در آخر 
به صاحب رســتوران رسیدم. او دخترم را با آن پیرمرد روی 
نیمکت روبه روی رســتوران دیده بود.« تنها او می دانست 
که بهلول دخترک را با خود برده است؛ از روی عکسی که 
در دستان پدر بود، تشخیص داده بود. صاحب رستوران به 
پدر رنجور گفته بود: »بهلول ملقب به محمود در پوشــش 
راننده آژانس اینترنتی، ماده مخدر شیشه می فروشد. بهلول 
در کنــار فروش مواد، زنــان و دختران جوان را طعمه نیت 
سیاه خود می کند. زمانی که دختر شما همراه بهلول به راه 
افتــاد با بهلول دعوا کردم و به او گفتم که این دختر خیلی 
کوچک اســت، این کار را نکن؛ اما بهلول به حرفم توجهی 
نکرد و گفت که این دختر تاکســی می خواهد قرار نیست 

اتفاقی رخ دهد.«
آزادی پس از نخستین بازجویی ��

با توجه به مســتندات، بهلول به آگاهی سیدخندان احضار 
و بازجویی شــد؛ بازجویی که خیلی زود آزاد شد و دوباره به 
خانه برگشــت. بهلول به مأموران پلیس گفته بود که شیما 
را در چهارراه نظام آباد پیاده کرده اســت؛ اما این طور نبود، 

همان لحظه که بهلول در پلیس آگاهی این دروغ ها را سر 
هم می کرد، شــیما در خانه این مرد زندانی بود. پدر شیما 
گفت: »افسر پرونده پس از بازجویی او را رها کرد و خطاب 
به من گفت که فکر نمی کنم این فرد دخالتی در این پرونده 
داشته باشــد پس از این بود که درخواست کردم تا پرونده 

شیما را به اداره 11 آگاهی مرکز انتقال دهند.«
۴۵ روز شکنجه ��

پرونده شیما در اداره 11 آگاهی تهران پیگیری شد و احضار 
بهلول به پلیس آگاهی مرکز صورت گرفت. این بار بهلول 
اعتــراف کرد، اما نه کامل. او 45 روز شــیما را در خانه اش 
زندانی کرده و او را مجبور کرده بود که شیشه مصرف کند. 
احمد صباگردی مقدم در ادامه گفت: »بهلول مقابل بازپرس 
شعبه ۷ دادسرای جنایی تهران گفته بود مواقعی که از خانه 
خارج می شد در را بر روی دخترم قفل می کرد. او همه چیز 
را گفت به جز اینکه دخترم کجاست.« هنگامی که پلیس 
خانه بهلول را بازرســی کرد، من و همسرم در آنجا بودیم. 
خانه بهلول مثل خانه وحشت بود، تمام درزهای خانه گرفته 
شده و با پتو خانه را عایق کاری کرده بود. در خانه اش گونی 
وجود داشت که حاوی ده ها جفت کفش دخترانه و بچگانه 
بود؛ اما اینجا پایان پرونده نبود. از آنجا که با وجود مستندات 
موجود امکان ســفر شیما به مشهد وجود داشت، پرونده به 

دادســرا مشهد ارجاع شد، اما در آنجا هم هیچ سرنخی پیدا 
نشــد. متهم پرونده 45 روز بازداشت و تحت بازجویی بود، 
اما لب به اعتراف نگشــود و به دلیل دسترسی نداشتن به 

ادله کافی مظنون شصت ویک ساله با قرار وثیقه آزاد شد.
انتشار یک کلیپ ��

پدر شیما حدوداً دو هفته پیش بود که با انتشار کلیپی خطاب 
به رئیس قوه قضائیه، تقاضای رسیدگی به پرونده دخترش 
را کرد؛ کلیپی که پرده از جزئیات این آدم ربایی و گم شــدن 
مرموز شــیما برمی داشت. دست به دست چرخید و خیلی از 
کاربران این حادثه تلــخ را از زبان احمد، مرد کتابداری که 
حالا بازنشسته است، شنیدند. بعد از انتشار این کلیپ بود که 
بهلول چهارشــنبه، هفتم آبان، بار دیگر بازداشت شد. او به 
پلیس آگاهی منتقل شد. بازداشتی که پدر شیما از آن بی خبر 
بود، اما یک تماس از دوستانش کافی بود که پرونده معمایی 

شیما پس از 15 ماه مشخص شود.
سریال ربایش دختران و زنان ��

پدر شــیما در ادامه گفت: »صبح شنبه، دهم آبان، یکی از 
دوستانم تماس گرفت، می گفت غروب جمعه زنی در خانه 
بهلول اسیر شده بود. او شیشه های خانه را شکسته بود و با 
فریاد و ســروصدا از همسایه ها کمک خواسته بود، جمعیت 
زیادی جمع شد و پلیس به خانه بهلول رفت. این زن هم در 
دام این مرد شصت ویک ساله اسیر شده بود. با این تماس بود 
که خود را جلوی خانه بهلول رساندم، همسایه و میوه فروش 
محل را دیدم و از آن ها پرس وجو کردم.« اطلاعات درست 
بود. بهلول یک زن دیگر را قربانی نقشــه های ســیاه خود 

کرده بود. آتش نشــانی آمده بود و مأموران کلانتری نامجو. 
مأموران کلانتری نامجو زنی که بسیار ترسیده بود را از خانه 
آزاد کردند. پدر که بســیار دل نگران دخترش بود و در این 
روزها و ماه ها دست از جســت وجو شیما برنداشته بود، بار 
دیگر خود را به کلانتری رســاند. صحبت ها با هم مطابقت 
داشتند. بهلول مرد موادفروش، اما این بار دیگر نتواست قسر 
در برود و با توجه به مدارک و مستندات مجبور شد اعتراف 
کند؛ اعترافی تلخ که برای پدر و مادر شیما گران تمام شد.

کشف جسد در روستای کلیبر ��
او در بازجویی ها ســرانجام اعتراف کرد که شیما را به قتل 
رسانده و جسدش را کنار رودخانه در روستای زادگاهش دفن 
کرده است. همین اعتراف کافی بود تا تیم جنایی و قضائی 

به روستا بروند و جسد دختر پانزده ساله را پیدا کنند.
احمد صباگردی می گوید: »شیما دختری باهوش بود. او در 
رفاه کامل زندگی می کــرد. معلم خصوصی زبان خارجه و 
ریاضیات و موسیقی داشت. هر چیزی که می خواست سریعاً 
برای او فراهم می شــد. شــیما را اغفال کردند. از آن مرداد 
۹۸ سیاه روز شدیم. مادرش به شدت شوکه شده است؛ حتی 
فکرش را هم نمی کردیم چنین بلایی سرمان بیاید. دخترم 
بی گناه بود. هنوز از جزئیات قتل و چرایی این جنایت خبری 
نداریم. تنها چیزی که می دانم این اســت که بهلول به قتل 
اعتراف کرده است. جسد دخترم را هم در روستای کلیبر در 
اســتان آذربایجان شرقی دفن کرده است. از آقای رئیسی و 
تمام کســانی که باعث شدند این پرونده به سرانجام برسد 

تشکر می کنم.«

قتل دختر 15 ساله در شکنجه گاه بهلول

خیــران  مجمــع  رئیــس 
از  ملایر  سلامت شهرستان 
ثبــت هفتمین اهدای عضو 
در ملایر طی امســال خبر 

داد.
عباس آذرهمایون در ملایر 
از اهــدای عضــو یک مرد 
میانســال در این شهرستان 
طــی روز گذشــته خبر داد 
و اظهــار کرد: ایــن مورد 
هفتمیــن اهــدای عضو در 

سال جاری است.
وی گفــت: مرحــوم مجید 
کوهی 5۸ ســاله که بر اثر 
ســکته دچار مــرگ مغزی 
شــده بود با گذشت و ایثار 
بدنش  اعضای  وی  خانواده 

به بیماران نیازمند اهدا شد.
خیــران  مجمــع  رئیــس 
ملایر  شهرســتان  سلامت 
با بیــان اینکه در این زمینه 
کوهی  مرحوم  نسوج  و  کبد 
اهدا  نیازمنــد  بیمــاران  به 
شــد اضافه کــرد: تا کنون 
اهــدای عضو در  32 مورد 
شهرستان ملایر انجام شده 

است.
وی بــا بیــن اینکــه بیش 
دارای  هزار ملایــری   3 از 
کارت اهدای عضو هســتند 
زمینــه  در  فرهنگســازی 
افزایــش اهــدای عضو در 
صورت نیاز را یک ضرورت 

دانست.

اقدام عجیب راننده پیک هنگام تحویل 
غذا به سوژه رسانه ها تبدیل شد.

با شــیوع کرونا بســیاری از مشتریان 
ترجیــح می دهند تا پس از ســفارش 
آنلایــن غــذای خــود از رویارویی با 
رانندگان پیک خودداری کنند. به همین 
خاطر آن ها از ارائه کنندگان ســرویس 
می خواهند تا از پیک های خود بخواهند 
ســفارش آن ها را در مقابل درب منزل 
قرار دهند. پیک ها نیز با انجام این کار و 
ارسال عکس از سفارش قرار داده شده 
در مقابل درب منزل مشــتری را برای 
دریافت آن باخبر می کنند. این سیستم 
ارتباط فیزیکی میان مشــتری و راننده 
پیک را به حداقل می رســاند. اما گاهی 

یک شیطنت از ســوی برخی رانندگان 
پیک خبرساز می شود. مانند راننده پیکی 
کــه پس از اطمینان دادن مشــتری از 
رسیدن سفارش غذایش، اقدام به سرقت 
آن کرد. ویدئویی که به تازگی منتشــر 
شده است اقدام غیراخلاقی این راننده 
پیک را به تصویر می کشد. در این ویدئو 
که توسط دوربین مدار بسته تهیه شده 
اســت این زن جوان پس از قرار دادن 
ســفارش در مقابل درب منزل مشتری 
و تهیه عکس از آن اقدام به سرقت آن 
می کند. در این ویدئو مشاهده می شود 
ایــن زن جوان پــس از تهیه عکس با 
تلفن همراه و قــرار دادن آن در مقابل 
درب منزل مشتری، اقدام به دزیدن آن 

می کند. این اتفــاق در یکی از مناطق 
ایــالات متحده آمریکا رخ داده اســت. 
این مشــتری زن با انتشار این ویدئو در 
تیک توک در توضیحی نوشــت: »آیا 
امثال این راننده پیک خیال می کنند که 
دوربین مدار بسته وجود ندارد؟ امیدورام 
که صاحب این سرویس پیک تصمیم به 
اخراج این راننده بگیرد.« این ویدئو پس 
از انتشــار در تیک توک توجه کاربران 
زیادی را به خود جلــب کرد و تاکنون 
بیش از 10 میلیون بیننده داشته است.« 
گفتنی است؛ سخنگوی سرویس پیک 
دوردَش ضمن حمایت از این مشــتری 
و ابراز تأسف از این رفتار و عذرخواهی 
بابت آن از اخراج راننده خاطی خبر داد.

این یک زن غذای پیک شده را دزدید! از جشــن طلاق،  بعد 
بار نوبت به ســلفی طلاق 
از  بعد  گرفتن  سلفی  رسید. 
طلاق  رسمی  فرایند  پایان 
آن هــم در لحظه خروج از 
دادگاه هــا در حــال تبدیل 
مُد در تونس  به یک  شدن 

شده است.
رســانه های عربــی اعلام 
جشــن  برگزاری  کردنــد، 
تازه  زوج هــای  ســوی  از 
بیــرون  در  طلاق گرفتــه 
دادگاه آن هــم از طریــق 
ثبت ســلفی بــا یکدیگر با 
پس زمینه دادگاه به صورت 
امــری رایــج در میان این 

زوج ها درآمده است.

در حالــی کــه برخــی از 
اقدامی  را  کار  این  کاربران 
مثبت و بیانگر درک متقابل 
تلقی  طرف   2 خواسته های 
آن  دیگر  برخــی  می کنند، 
قبول  غیرقابل  اقدامــی  را 
این کشور  جامعه سنتی  در 

می دانند.

 آگهی تغییرات موسســه خردورزان امین ری به شماره 
ثبت 30786 و شناسه ملی 10320841741 به استناد 
صورتجلســه هیئت مدیره مــورخ 25/06/1399 و مجوز 
شــماره 787/991/917 مورخــه 1399/7/5 اداره کل 
بهزیستی لســتان تهران تصمیمات ذیل اتخاذ شد: پروانه 
تقی زاده ســیگارودی به شــماره ملی 0071399585 به 
سمت رئیس هیات مدیره - محمد رضا شهریاری به شماره 
ملی 0491603142 به ســمت نائب رئیس هیات مدیره 
- سمیه وثوقی به شــماره ملی 3309586413 به سمت 
عضو اصلی هیات مدیره - علیرضا شهریاری به شماره ملی 
0492053308 به ســمت عضو علــی البدل هیات مدیره 
انتخــاب گردیدنــد. محمد رضا شــهریاری به شــماره ملی 
0491603142 به ســمت مدیر عامل برای مدت 2 سال 
انتخاب گردید. تمامی اســناد و اوراق بهادار و تعهد آور با 
امضــای رئیس و مدیر عامل با مهر موسســه معتبر خواهد 
بود. سازمان ثبت اسنادواملاک کشور اداره ثبت شرکت ها 

و مؤسسات غیرتجاری تهران )1040189(

آگهــی تغییــرات شــرکت ســانیار طب ایرســا شــرکت با 
مســئولیت محدود به شماره ثبت 418477 و شناسه ملی 

10320702320
شماره نامه اداره ثبت: 139930400901066966

تاریخ نامه اداره ثبت: 1399/06/26
به اســتناد صورتجلســه مجمــع عمومی فوق العــاده مورخ 

1399/06/15 تصمیمات ذیل اتخاذ شد:
محل شرکت در واحد ثبتی تهران به آدرس: استان تهران 
– منطقه 19، شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، 
محله آســمان، بلوار شــهید محمد مهدی فرخــزادی، بلوار 
ســرو غربی، پلاک 128، طبقه ســوم، واحد 5 کد پســتی: 
1998993791 تغییر یافت و ماده مربوطه در اسناسنامه 

اصلاح گردید.

ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران  )1040191(

 آگهی تغییرات موسســه خــردورزان امین ری به شــماره 
ثبت 30786 و شناســه ملی 10320841741 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی عــادی بطور فوق العــاده مورخ 
1399/06/25 و مجوز شــماره 787/991/917 مورخه 
5/7/1399 اداره کل بهزیســتی لستان تهران تصمیمات 
ذیل اتخاذ شــد: پروانه تقی زاده ســیگارودی به شــماره 
ملــی 0071399585 - محمد رضا شــهریاری به شــماره 
ملــی 0491603142 - ســمیه وثوقــی بــه شــماره ملی 
3309586413 بــه ســمت اعضــای اصلی هیــات مدیره 
و علیرضا شــهریاری به شــماره ملــی 0492053308 به 
ســمت عضو علی البدل هیات مدیره برای مدت ســه سال 
انتخاب گردیدند. سمانه حسینیان نیستانی به شماره ملی 
0480761973 به سمت بازرس اصلی برای مدت یکسال 

انتخاب گردید. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1040192(

 آگهــی تغییرات موسســه آرمان اندیش میعاد به شــماره 
ثبت 21431 و شناســه ملی 10103400747 به استناد 
صورتجلسه مجمع عمومی فوق العاده مورخ 1399/06/30 
طی شماره مجوز 139994 مورخ 1399/07/08 صادره از 
وزارت علوم و تحقیقات و فناوری تصمیمات ذیل اتخاذ شد: 
آقای مجتبی فیض اللهی بشــماره ملی: 4050171252 با 
دریافت کلیه سهم الشــرکه خود بمبلغ 425000 ریال از 
صندوق موسسه، از موسسه خارج شد - سرمایه موسسه 
از مبلغ 2425000 ریــال بمبلغ 2000000 ریال کاهش 
یافت و ماده مربوطه در اساســنامه موسســه اصلاح شــد. 
لیســت نهائی شــرکا و میزان سهم الشــرکه: آقای حسین 

کرمــی ورنامخواســتی دارای مبلــغ 150000 ریال ســهم 
الشــرکه آقای عبدالامیر نبوی دارای مبلغ 575000 ریال 
سهم الشــرکه آقای حمیدرضامهرورپردســتی دارای مبلغ 

1275000 ریال 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1040193(

ازاســیب  حمایــت  خیریــه  موسســه  تغییــرات  آگهــی   
دیــدگان اجتماعــی بــه شــماره ثبــت 10947 و شناســه 
ملــی 10100437487 بــه اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومــی فوق العاده مورخ 1399/04/22 و مجوز شــماره 
984/998/917 مــورخ 99/5/27 اداره کل بهزیســتی 
اســتان تهران تصمیمــات ذیل اتخاذ شــد: - تعداد اعضاء 
هیئت امناء از 11 نفر تا 21 نفر افزایش می باشــد و ماده 
مربوطه در اساسنامه اصلاح شد. اصلاح ماده 12 اساسنامه 
به شــرح ذیل اصلاح گردید. چنانچه ادامه همکاری هر یک 
از اعضــاء هیات امناء به علت فوت، عزل و یا اســتعفاء غیر 
ممکن شود، هیات امناء شخص واجد شرایط و مورد اعتماد 
دیگری را با رأی دو ســوم اعضاء به عنوان عضو هیات امناء 
انتخاب می نماید ضمناً افزایش تعداد اعضاء هیات امناء نیز 

مطابق منوال است. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1040194(

 آگهــی تغییــرات شــرکت ایــده ســازان رایــان کیــا بــا 
مســئولیت محــدود به شــماره ثبت 477516 و شناســه 
ملــی 14005163288 بــه اســتناد صورتجلســه مجمع 
عمومی فوق العاده مــورخ 1399/07/07 تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد: - محل شرکت به اســتان تهران - منطقه 14، 
شهرستان تهران، بخش مرکزی، شهر تهران، محله شهران 
شــمالی، کوچــه دوم غربــی، بلوار کوهســار، پــلاک 165، 

ســاختمان گلدیــس، طبقــه دوم، واحد 11 کد پســتی 
1478643494 تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه 

بشرح فوق اصلاح گردید.
 ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1040195(

 آگهی تغییرات شرکت تعاونی پارسیان رستاک آزما به شماره 
ثبت 453791 و شناسه ملی 14004036758 به استناد 
صورتجلســه مجمع عمومی عادی مــورخ 1399/06/26 و 
مجوز شماره 117521/102/992 مورخ 99/7/2 اداره 
کل تعاون، کار و رفاه اجتماعی استان تهران تصمیمات ذیل 
اتخاذ شــد: ترازنامه و حساب ســود وزیان مالی منتهی به 
ســال 98 به تصویب رسید. خانم ســهیلا قنبری به شماره 
ملــی 0078732174 بعنوان بــازرس اصلی و خانم مریم 
عسگری به شماره ملی 0063699400 به عنوان بازرس 

علی البدل برای مدت یکسال مالی انتخاب گردیدند. 
ســازمان ثبت اسنادواملاک کشــور اداره ثبت شرکت ها و 

مؤسسات غیرتجاری تهران )1040196(

اگهی تغییر محل شرکت تعاونی گلسازان قلعه نوین پیشوا 
به شماره ثبت 555 و شناسه ملی 14007488788

به اســتناد صورتجلســه مجمــع عمومی فوق العــاده مورخ 
 81964/10/982 شــماره  مجــوز  و   1399/03/31
مورخــه 1399/05/11 اداره تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
شهرســتان پیشوا: محل اصلی شــرکت از آدرس قبلی به 
آدرس جدید: استان تهران - منطقه 5، شهرستان پیشوا، 
روستا قلعه ســین، خیابان 15 خرداد، خیابان امام خمینی، 
بن بســت دوم، طبقه همکف کد پســتی 3383170051 
تغییر یافت و ماده مربوطه در اساسنامه بشرح فوق اصلاح 
گردید. حجت اله قلی تبار سرپرســت اداره ثبت شــرکتها 
و موسسات غیر تجاری شهرستانهای استان تهران سازمان 

ثبت اسناد و املاک  کشور . )1040190(
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مدیرعامل بانک سپه در دیدار با رئیس فراکسیون 
فرهنگ ایثار و شهادت مجلس شورای اسلامی، 
سیاســت گذاریهای مهم این بانــک در عرصه 
کلان اقتصــادی و توجه ویژه بــه خانواده های 
معظم شهدا، جانبازان و ایثارگران را تشریح کرد. 
محمدکاظم چقازردی در مراســم دیدار و اهدای 
لوح سپاس توسط رئیس فراکسیون فرهنگ ایثار 
و شهادت مجلس شــورای اسلامی که با حضور 
وی در بانک ســپه صورت گرفت، ضمن تشکر از 
نگاه و توجه مجلس و رئیس فراکســیون مذکور 
به بانک ســپه، افزود: قبــل از آغاز فرآیند ادغام، 
25 درصد از نیروی انســانی این بانک را اعضای 
خانــواده معظم، شــهدا و ایثارگــران و جانبازان 
تشــکیل می داد و اکنون نیز بانک ســپه با تکیه 
به نیروهای ارزشی خود در تمام عرصه های نظام 

حضور فعال دارد.
وی ضمــن تأکید بــر حاکمیت انضبــاط اداری 
و مالی در بانک ســپه تصریح کــرد: این بانک 
به تناســب حجــم فعالیت های خــود یکی از کم 
حاشیه ترین و سالم ترین بانک های کشور است و 
در مراجع نظارتی کمترین پرونده تخلفات را دارد.

 سپه، بانک پیشرو در کمک به تحقق اهداف  ��
شعار سال

وی در مــورد اقدامات بانک ســپه برای تحقق 
اهداف شعار سال طی 5 سال اخیر اظهار داشت: 

ســال 13۹5 که مقام معظم رهبری شــعار سال 
را حمایــت از تولید اعلام کردند اردیبهشــت ماه 
همان سال بانک سپه 10 هزار میلیارد ریال برای 
حمایت از تولید اختصاص داد و بعد از بانک سپه 

سایر بانک ها نیز این اقدام را آغاز کردند.
مدیرعامل بانک ســپه به نقــش مؤثر این بانک 
در اجــرای پروژه ها با اســتفاده از منابع صندوق 
توسعه ملی اشاره کرد و گفت: با توجه به مقررات 
سخت گیرانه صندوق توسعه ملی و ریسک بالای 
اســتفاده از محــل این صنــدوق، بانک ها برای 
بهره منــدی از منابــع آن رغبت چندانی نشــان 
نمی دهنــد؛ اما بانک ســپه با مســئولیت پذیری 
و بــرآورده کردن خواســته های صندوق، بخش 
قابل توجهــی از منابع صندوق توســعه ملی را به 
اجرای پروژه های بــزرگ و ملی اختصاص داده 

و در این زمینه جزو دو بانک اول کشور است.
 اختصاص 1۰ میلیارد دلار به 2۵ پروژه در حوزه  ��

نفت و گاز
مدیرعامل بانک با اشــاره به اجرای بزرگ ترین 
طرح پالایش گاز خاورمیانه با حمایت بانک سپه 
اظهار داشــت: پروژه پالایــش گاز بیدبلند )2( با 
راهبــری بانک ســپه به صورت مشــارکت نامه 
ســندیکایی به مبلغ 2 میلیــارد و 2 میلیون دلار 
تأمین مالی شــد و برای تأمین خوراک این پروژه 
قرار اســت یک میلیــارد دلار دیگر به این پروژه 

تزریق شود.
وی یادآور شد: گازهای استخراجی از میدان های 
نفتی بــه محصولات ارزشــمند تبدیل و از هدر 

رفتن منابع ملی جلوگیری می شود.
مدیرعامــل بانــک ســپه مجموع تأمیــن مالی 
پروژه های حوزه نفت و گاز توســط بانک سپه از 
ســال 13۹4 تاکنون را 5 میلیارد و 600 میلیون 

دلار اعلام کرد.
چقازردی خاطرنشــان کرد: بانک ســپه با تأمین 
مالی 25 پروژه راهبردی و ملی حدود 10 میلیارد 
دلار قرارداد با صندوق توســعه ملی منعقد کرده 

است.
در تمــام مناطق مرزی و کم برخوردار پروژه  ��

داریم
وی تأکید کــرد: در تمامی اســتان ها به ویژه در 
مناطق مرزی و کــم برخوردار حداقل یک پروژه 
مهم و کلیدی با تأمین مالی بانک ســپه عملیاتی 
شــده که به بهبود و ارتقای معیشــت بخشی از 

ساکنان این مناطق کمک کرده است.
وی به مشارکت بانک سپه در تأمین برق موردنیاز 
کشور اشاره کرد و گفت: این بانک با تأمین مالی 
نیروگاه های نظیر هریس، ارومیه، منجیل، گیلان 
و امثال آنهــا به تولید 2 هزار مــگاوات برق در 

کشور کمک می کند که رقم قابل توجهی است.
مدیرعامل بانک ســپه یادآور شد: این بانک طی 

چند ســال اخیر برای کمک به توســعه صنعت 
گردشــگری 165 طرح بــزرگ در این بخش را 

تأمین کرده است.
بانک ســپه همسو با سیاســت های دولت  ��

حرکت می کند
چقازردی ضمن تأکید بر همســویی بانک سپه با 
سیاست اقتصادی دولت، اظهار داشت: این بانک 
درامهال تســهیلات بخش کشاورزی و کمک به 
آسیب دیدگان ناشی از سیل و زلزله و امثال آنها 

از بانک های پیشقدم و همراه دولت است.
مدیرعامل بانک ســپه یادآور شد: این بانک برای 
حمایــت از صنعــت خودروســازی به ویژه قطعه 
سازان کشورمان 12 هزار میلیارد ریال تسهیلات 

در این بخش پرداخت کرده است.
وی گفت: بانک ســپه سال گذشــته 30 هزار و 
500 میلیارد تومان برای تأمین سرمایه درگردش 

واحدهای تولیدی پرداخت کرد.

اتمــام فرآینــد ادغام ســایر بانکها در آینده  ��
نزدیک

چقازردی ضمن اشــاره بــه پروژه ملــی ادغام 
بانک های وابســته به نیروهای مســلح در بانک 
ســپه گفت: در گام نخســت اجرایی این طرح با 
ادغام بانک های مهر اقتصــاد و حکمت ایرانیان 
سابق به بانک سپه طی یک هفته ۹ هزار کارمند 
این بانک ها در بانک ســپه جذب شدند و ظرف 
مدت 4۸ ســاعت تابلوی ۸00 شعبه آنها تعویض 

شد.
وی از اتمام فرایندهای ادغام سایر بانکهای باقی 
مانده در آینده نزدیک خبر داد و خاطرنشــان کرد 
با اتمام کامــل پروژه ادغام، ایــن بانک قدیمی 
کشــور با همــکاری بانــک مرکزی، ســتادکل 
نیروهای مســلح و وزارت امور اقتصادی و دارایی 
افتخار اجرای بزرگ ترین پروژه اصلاح ســاختار 
نظام بانکی با عنایت خدای متعال نهایی می شود.

چقازردی در مراسم اهدای لوح سپاس توسط رئیس فراکسیون فرهنگ ایثار و شهادت مجلس  تشریح کرد 

 سیاست گـذاری بـانک سپـه
در عرصـه کلان اقتصـادی 

رتبه برتر بانک مسکن در شبکه بانکی
رییس اداره کل برنامه ریزی و ارزیابی عملکرد بانک مســکن از 
کسب نشان عملکرد برتر بانک مسکن در شبکه بانکی در جشنواره 

شهید رجایی وزارت امور اقتصادی و دارایی خبر داد.
فریبز راحتی با اشاره به کسب رتبه برتر بانک مسکن در جشنواره 
شــهید رجایی، اظهار داشت: دریافت نشــان برتر بانک مسکن 
خروجی عملکرد کل بانک در قالب صف و ستاد است که از همه 
همکاران باید در این زمینه تشکر کرد. وی افزود: جشنواره شهید 
رجایی هر ســال هم در سطح کل کشــور و هم در سطح برخی 

ســازمان ها و وزارتخانه ها برگزار می شــود که امسال وزارت امور 
اقتصاد و دارایی نسبت به برگزاری این جشنواره اقدام کرد. رییس 
اداره کل برنامه ریزی و ارزیابی عملکرد بانک مسکن با بیان اینکه 
بانک ها، شرکت های بیمه گر، گمرک و سایر ادارات و سازمان های 
وابســته به وزارت امور اقتصاد و دارایی در این جشــنواره شرکت 
داشتند، افزود: در شــبکه بانکی، بانک مسکن و پست بانک حائر 
رتبه برتر در بین بانک ها شدند. وی با اشاره به معیارهای سنجش 
عملکرد بانک ها در جشــنواره شهید رجایی وزارت امور اقتصادی 
و دارایی گفت: عملکرد بانک ها بر اساس شاخص های عمومی و 
شاخص های اختصاصی مورد سنجش قرار می گیرد. راحتی افزود: 

شــاخص های عمومی بر اساس برنامه جامع اصلاح نظام اداری و 
شاخص های اختصاصی نیز بر اساس ماموریت های اصلی هر بانک 
بررســی می شوند. رییس اداره کل برنامه ریزی و ارزیابی عملکرد 
بانک مســکن با تشریح شــاخص های عمومی سنجش عملکرد 
بانک ها گفت: شــاخص های عمومی در ۸ محور اصلاح ساختار 
زمانی، اســتقرار نظام مدیریت عملکرد، توسعه فرهنگ سازمانی، 
ارتقای ســلامت اداری، مســئولیت پذیری و پاسخگویی، بهبود 
فضای کسب و کار و ارتباط بهره وری، شفافیت و مدیریت مالی، 
مدیریت سرمایه انسانی و توسعه دولت الکترونیک هستند که برای 

تمام دستگاه های دولتی یکسان است.

NPL بانک ملی ایران به ۵/77 درصد 
کاهش یافت

 نســبت مطالبات غیرجاری به کل تسهیلات 
پرداختی بانک ملی ایــران به رقم قابل توجه 
5/۷۷ درصــد رســید. به گــزارش هفته نامه 
تدبیرتــازه به نقــل از روابــط عمومی بانک 
ملــی ایران، نســبت مطالبــات غیرجاری به 
کل تســهیلات پرداختی )NPL( از مهمترین 

شــاخص های ارزیابی فعالیت بانک هاست و بهبود آن در بانک ملی 
ایران طی سالهای اخیر به طور جدی در دستور کار بوده است. اکنون 
صورت های مالی حسابرسی شده بانک ملی ایران نشان می دهد این 
نسبت در پایان سال گذشــته روند نزولی خود طی چهار سال اخیر 
را حفظ کرده اســت. روند کاهشی نسبت مطالبات غیرجاری به کل 
تســهیلات پرداختی بانک ملی ایران باعث کاهش NPL کل نظام 
بانکی نیز شــده اســت، چرا که بخش زیادی از مجموع تسهیلات 
پرداختی بانک ها بر عهده این بانک اســت. کاهش نسبت مطالبات 
غیر جاری به کل تســهیلات پرداختی )NPL( نشان دهنده تلاش 
بانک بــرای وصول مطالبات معوق و نیز ارائه تســهیلات جدید با 
رعایت قوانین ابلاغی به همراه دریافت وثایق و تضامین معتبر است.

بانک کارآفرین طرح تسهیلاتی جدید 
صبا را معرفی کرد

بانک کارآفرین در راســتای تحقق اهداف عالی 
بانک در خصوص اعطای تسهیلات خرد، از طرح 
تسهیلاتی جدید صبا برای تأمین تسهیلات مورد 
نیاز اشــخاص حقیقی جهت تعمیر و بازسازی 
ملــک و خرید کالا، خدمات و لوازم و تجهیزات 
مصرفی بادوام رونمایــی کرد. به گزارش هفته 

نامه تدبیرتازه به نقل از روابط عمومی بانک کارآفرین، کلیه اشخاص 
حقیقی می توانند به صورت انفرادی یــا گروهی جهت رفع نیازهای 
شــخصی و غیرکاری خود، از مزایای این طرح تســهیلاتی بهره مند 
شوند. بر اساس این گزارش، تسهیلات طرح جدید صبا در قالب عقد 
مرابحه اعطا می شود و نرخ سود آن مطابق با نرخ سود مصوب شورای 
پول و اعتبار می باشد. همچنین نحوه بازپرداخت تسهیلات طرح جدید 
 صبا صرفاً به صورت اقســاطی و ماهیانه در نظر گرفته شــده است. 

 بیمه نامه »مستمری مانا« پاسخی 
نوآورانه به نیاز مشتریان

به همت معاونت فنی بیمه های اشخاص شرکت 
بیمــه دی، بیمه »مســتمری مانا« بــه عنوان 
محصولی نو، مطابق با نیازهای روز جامعه طراحی 
و به بازار صنعت بیمه کشور عرضه شد. به گزارش 
هفته نامه تدبیرتازه به نقل از روابط عمومی شرکت 
بیمه دی؛ بیمه نامه »مستمری مانا« در پاسخ به 

نیاز مشتریان، طراحی شد و شرکت بیمه دی به عنوان اولین شرکت در 
زمینه ارائه بیمه نامه مستمری، به دو صورت مدت معین و مادام العمر با 
اخذ مجوز از بیمه مرکزی ج.ا.ا از آبان ماه 13۹۹ این محصول را در سبد 
محصولات قابل ارائه به مشتریان خود قرار داده است. شرکت بیمه دی 
ارائه خدمات متنوع بیمه ای و پاســخ به نیاز مشتریان را از اهداف اساسی 
خود قرار داده و در این راســتا ضمن طراحی محصولات جدید، بر لزوم 

تناسب محصولات با نیاز بازار هدف تاکید دارد.

اشتباه فاحش وب سایت خبری یک شبکه 
ماهواره ای بر اساس ترجمه ای غلط

در پی انتشار خبری در خصوص »محکومیت 
سه مســئول بانک »المستقبل« بحرین به 
علت تخلف های مالی از سوی دادگاه عالی 
کیفری این کشور«، وب سایت خبری شبکه 
ایران اینترنشنال، بر اساس تفکری سازه ای، 
نام خاص این بانک را به فارسی و با عنوان 

بانــک آینده، ترجمه کرد! این درحالی اســت که نام های خاص، به 
زبان دیگر ترجمه نمی شود و فقط با الفبای انگلیسی نوشته می شود. 
بانک آینده ضمن تکذیب بخشــی ازخبر که متوجه خود است اعلام 
می دارد بانک المستقبل در سال 13۸3 خورشیدی با سرمایه گذاری 
مشــترک بانک ملی و صادرات ایران و بانــک »الاهلی یونایتد« 
بحرین، تأســیس شد و با مجوز بانک مرکزی بحرین، دفتر مرکزی 
خود را در منامه افتتاح کرد، اما در ســال 13۹4، بحرین از اقدام خود 

برای تعطیل کردن شعبه این بانک در منامه خبر داد.

مدیر ریسک بیمه تعاون، دبیر کمیته 
برنامه ریزی آموزش صنعت بیمه شد

طی حکمی از سوی قائم مقام رئیس کل بیمه 
مرکزی، مریم سلماســی، مدیر ریســک بیمه 
تعاون به عنوان عضو و دبیر کمیته برنامه ریزی 
آموزش صنعت بیمه منصوب شد. طی حکمی 
از سوی قائم مقام رئیس کل بیمه مرکزی، مریم 
سلماسی، مدیر ریســک بیمه تعاون به عنوان 

عضو و دبیــر کمیته برنامه ریزی آموزش صنعت بیمه منصوب شــد. به 
گزارش روابط عمومی بیمه تعاون، در حکم پرویز خسروشــاهی، قائم مقام 
رئیس کل بیمه مرکزی خطاب به مریم سلماســی آمده است: »با استناد 
به فصل سوم نظامنامه شــورای سیاستگذاری آموزش در صنعت بیمه و 
پیشنهاد رئیس محترم کمیته برنامه ریزی آموزش، سرکارعالی به عنوان 
عضو و دبیر کمیته برنامه ریزی آموزش صنعت بیمه منصوب می شــوید. 
امید است با کمک به ایفای مسئولیت های کمیته آموزش و بهبود و ارتقای 

آن در راستای تحقق اهداف و سیاست های شورا موفق و مؤید باشید.«

مدیرکل روابط عمومی و امور بین الملل بیمه مرکزی:

 کمیت و کیفیت حضور شرکت های بیمه
در نخستین نمایشگاه آنلاین بیمه ای به عهده مدیران آنهاست

صنعت بیمه حافظ سلامت و امنیت اقتصادی کشور است و برای 
توسعه خدمات عمومی به آحاد جامعه نیاز به تبلیغ و فرهنگسازی 

دارد.
بــه گزارش هفته نامه تدبیرتازه به نقل ازاداره کل روابط عمومی 
و امــور بین الملل بیمه مرکزی، مصطفی زندی در گفت و گو با 
برنامه ســلام صبح بخیر رادیو ایران با اعلام این مطلب افزود: 
صنعت بیمه کشــور در ایام کرونا برای تسهیل گری امر خدمات 
رسانی از هیچ تلاشی فروگذار نکرده که حذف بیمه های کاغذی 
از دستاوردهای مهم این صنعت در ماه های اخیر به شمار می رود.

مدیرکل روابط عمومــی و امور بین الملل بیمه مرکزی با تقدیر 
از کوشش های شــبانه روزی فعالان حوزه بیمه در کشور، اظهار 
داشــت: صنعت بیمه باید از تمامــی ابزارهای تبلیغی و فرهنگ 
سازانه استفاده کند تا همگان این امکان را پیدا کنند که از تمامی 

قابلیت ها و ظرفیت های این صنعت استفاده کنند.
وی افزود: هزینه تبلیغات نه فقط در کشــور ما بلکه در تمام دنیا 
بالاست و فرهنگسازی هم هزینه های خاص خودش را دارد و به 
همین خاطر بخش خصوصی صنعت بیمه باید بر اســاس میزان 
فایده و دستاوردها، بودجه مرتبط با بخش فرهنگی و تبلیغی خود 
را مدیریت کند. زندی ضمن ارائه آمار و گزارش های صنعت بیمه 
در نه ماهه اخیر به میزان اثرگذاری این صنعت در افزایش ضریب 
اطمینان و آرامش جامعه اشاره کرد و گفت: صنعت بیمه در هیچ 
شرایطی فرصت ارزشمند فرهنگسازی و معرفی محصولات نوین 
بیمه ای را از دســت نمی دهد هر چند به دلیل شرایط خاص همه 
گیری ویروس کرونا در حال حاضر این فعالیت ها بیشتر در بستر 

دیجیتال و فضای مجازی صورت می گیرد.
وی از تنوع محصولات بیمه ای به عنوان فرصتی برای همگانی 
سازی بیمه در کشور نام برد و اظهار کرد: فرهنگ بیمه ای آنچنان 
که باید و شــاید در کشــور نهادینه نشده و باید در این خصوص 

فعالیت های تبلیغی و ترویجی با قدرت بیشتری ادامه پیدا کند.
مدیــرکل روابط عمومی و امور بیــن الملل بیمه مرکزی برپایی 
نمایشــگاه آنلاین صنعت بیمــه را در راســتای تحقق اهداف 
فرهنگســازانه نهاد ناظر و شرکت های بیمه ارزیابی کرد و گفت: 
تمامی شرکت های بیمه غیر از یک شرکت به صورت خصوصی 

اداره می شــوند و بنابراین اجباری بــرای حضور در گردهمایی ها 
وجود ندارد و مدیران شرکت ها می توانند بر اساس علاقه مندی 
ها و همچنین ظرفیت های خود در این نمایشگاه های اینچنینی 
حضور پیدا کنند. زندی اعلام کرد: شرکت های تبلیغاتی مختلف 
همواره پیشــنهادهایی را در ســطوح مختلــف قیمت و خدمات 
مطرح می کنند که قطعاً قیمت ها و خدمات طرح شــده به معنای 
پذیرش آن از ســوی صنعت بیمه نخواهد بود. وی تصریح کرد: 
پیشنهادهایی که برای برپایی این قبیل نمایشگاه ها واصل شده بر 
اساس تمامی ظرفیت های صنعت بیمه طراحی و تدوین می شود و 
تنها بخشی از آن مورد اقبال شرکت های بیمه ای قرار می گیرد که 
به همان میزان در آن مشارکت خواهند کرد. این مدیر رسانه ای 
حفظ آرامش صنعت بیمه را از ضروریات تأمین اطمینان عمومی 
دانســت و گفت: میزان آرامــش و اطمینانی که صنعت بیمه به 
جامعه تولید و خدمات و همچنین صنایع دیگر می بخشد با هیچ 
خدمت دیگری قابل قیاس نیســت و به همین دلیل از رسانه ها 
انتظار داریم در انجام این رسالت بزرگ در کنار ما باشند. وی در 
پایان بر آزادی عمل شرکت های بیمه برای شیوه حضور، میزان 
مشارکت و گســتردگی فعالیت در نمایشگاه آنلاین صنعت بیمه 
تاکید کرد و افزود: همانگونه که در نمایشــگاه های فیزیکی این 
اختیار برای کیفیت و کمیت حضور شــرکت های بیمه ای وجود 
داشت در نمایشگاه آنلاین نیز شرایط بر همان منوال خواهد بود.

بیمه آسیا و پژوهشکده بیمه، تفاهم نامه پژوهشی امضا کردند

تفاهم نامه همکاری و توســعه فعالیت های 
کاربردی، مشــاوره  تحقیقات  و  پژوهشــی 
علمی و امور آموزشــی میان بیمه آســیا و 
پژوهشکده بیمه امضا شد.  به گزارش هفته 
نامه تدبیرتــازه به نقل از روابط عمومی بیمه 
آسیا، این تفاهم نامه که موضوع آن تعامل و 
ایجاد همکاری مشترک تحقیقاتی و پژوهشی 
و تبــادل اطلاعات و تجربیات و توانایی های 
علمی در زمینه های مورد نیاز است، در محل 
شرکت بیمه آسیا و توسط مسعود بادین نایب 
رییس هیات مدیره و مدیرعامل بیمه آسیا و 
دکتر کردبچه رییس پژوهشکده بیمه به امضا 
رســید. بنا بر این گزارش، در این مراسم که 
با حضور جمعی از مدیــران دو طرف برگزار 
شد، مدیرعامل بیمه آسیا در سخنانی با ابراز 
خرســندی از امضای این تفاهم نامه، حضور 
دکتر کردبچه در پژوهشــکده بیمه را منشأ 
تحولات قابل ملاحظه ای در این ســازمان 

عنوان کرد.
مســعود بادین در بخش دیگری از اظهارات 
خود، شرایط فعلی بازار را نیازمند توجه بیش از 
پیش به فعالیت های پژوهشی در جهت ارائه 
محصولات جدید بیمه ای دانست. وی تصریح 
کرد، هم زمان با پیشرفت چشمگیر فناوری از 
یک سو و افزایش انتظارات مشتریان و بازار، 
مرزهای سنتی صنعت بیمه در حال دگرگونی 
است و این امر نیازمند توانمندی و تحول در 

تحقیق و پژوهش در این صنعت است.
مدیرعامل بیمه آســیا تاکید کــرد: کارهای 
تحقیقاتی و پژوهشی در برنامه های راهبردی 
بیمه آسیا جایگاه ویژه ای دارد زیرا ما به خوبی 
دریافته ایم برتری، چابکی و تحول عملکردی، 

ارتباط بنیادی با امر پژوهش دارد.
دکتر کردبچه رییس پژوهشــکده بیمه نیزدر 
این نشســت با اشاره ســابقه همکاری های 
این پژوهشــکده با بیمه آســیا در حوزه های 

مختلف بیمه ای، آقای بادین مدیرعامل بیمه 
آســیا را از جمله مدیران بیمه ای برشمرد که 
توجه خاصی به امر پژوهش دارند. وی افزود، 
شرکت های بزرگ و خوشــنامی مانند بیمه 
آسیا باید با حمایت ها و استفاده از ظرفیت های 
علمی و تجارب فنی خود، حوزه پژوهش را در 
صنعت بیمه تقویت کنند. رییس پژوهشکده 
بیمه اظهار امیــدواری کرد از این پس، تمام 
تصمیمات، برنامه هــا و تحولات در صنعت 

بیمه، با پشتوانه پژوهشی به انجام برسد.

معاونت برنامه ریزی و فناوری اطلاعات در جلســه ارزیابی عملکرد 
مدیریت شعب استان زنجان: نظام ارزیابی عملکرد در بانک توسعه 
تعــاون بر ارائه راهکارهای عملی جهــت اصلاح و بهبود، متمرکز 
است. ایرج شیخ زاده معاون برنامه ریزی و فناوری اطلاعات بانک 
توسعه تعاون در این جلســه با توجه به اهمیت و ضرورت ارزیابی 
عملکرد شــعب در دوره های زمانی منظم اظهار داشــت: ضرورت 
بررســی عملکرد شعب اســتان ایجاب می کرد با توجه به شرایط 
حاکم بر کشور، با رعایت قطعی پروتکل های بهداشتی این نشست 
برگزار شــود تا ضمن بررســی نقاط ضعف و قوت شــعب استان 
زنجان، چالش های موجود بررسی شــده و راهکارهای لازم جهت 
بهبود عملکرد تدبیر شــود. وی با تأکید بــر اینکه هدف عمده از 
بررسی عملکرد، ارائه راهکار جهت بهبود شاخص های عملیاتی در 
جهت تحقق ارتقای عملکرد شــعب است، افزود: نظام برنامه ریزی 
و ارزیابی عملکرد بانک توســعه تعاون بر آن است تا با ارائه برنامه 
عملیاتی به همه شعب، زمینه های عملی جهت دستیابی به افزایش 

بهره وری و کارایی در بانک به نحو شایســته ای محقق گردد. شیخ 
زاده با اشــاره به اهمیت ارائه خدمات مناسب و فعالیت اصولی در 
مســیر بانکداری توسعه ای افزود: شعب اســتان زنجان در 6 ماهه 
نخست سال جاری 16.۷۷0 میلیارد ریال ضمانت نامه صادر نموده 
و در حدود ۸4.۸56 میلیارد ریال تســهیلات پرداخت نموده اند که 
از این مبلغ سهم تســهیلات امهالی در حدود 2.۷51 میلیارد ریال 
بوده اســت. وی همچنین با تحلیل آماری دقیق از شــاخص های 
عملکردی اســتان زنجان، نکاتی را جهت بهره وری بیشتر و بهبود 
عملکرد شعب این اســتان یادآور شد. در ادامه این جلسه امیر میر 
شفیعی رئیس اداره کل برنامه ریزی و مدیریت عملکرد بانک توسعه 
تعاون، ضمن ارائه گزارشــی از عملکرد اســتان زنجان با اشاره به 
شــاخص های حائز اهمیت در عملکرد اســتانی گفت: مروری بر 
عملکرد 6 ماهه نخســت سال جاری شــعب زنجان نشان می دهد 
که این استان در بسیاری از شاخص ها دستاوردهای چشمگیری در 

مقایسه با مدت مشابه سال قبل داشته است.

تمرکز نظام ارزیابی عملکرد در بانک توسعه تعاون در راستای اصلاح و بهبود است

به مناسبت فرارســیدن هفدهمین سالروز تأسیس 
بیمه ملت، با حضور دکتر دلفراز مدیرعامل بیمه ملت، 
به همراه اعضای هیات مدیره، معاونان و تعدادی از 
مدیران این شــرکت، مجتمع خدمات بیمه ای بیمه 
ملت در غرب تهران افتتاح شــد. به گزارش هفته 
نامه تدبیرتــازه به نقل از روابط عمومی بیمه ملت؛ 
مراسم افتتاحیه مجتمع خدمات بیمه ای غرب تهران 
همزمان با ســالروز تأســیس بیمه ملت با حضور 
مدیرعامل و جمعی از مدیران ارشــد این شــرکت 

برگزار شــد. دکتر دلفراز با اشاره به اهمیت رضایت 
مشــتری به عنوان یکی از اولویت های بیمه ملت 
گفت: لازمه افزایش پورتفو و ماندگاری مشتریان، 
رضایت مشتری اســت که با ایجاد شعب جدید و 
پرداخت به موقع خسارت می توان به این مهم دست 
پیدا یافت. مدیرعامل بیمه ملت راه اندازی مجتمع 
خدمات بیمه ای بیمه ملت در غرب استان تهران را 
بــه منظور ارائه بهتر خدمات به نماینده ها ذکر کرد 
و گفــت: این مجتمع با صدور در کلیه رشــته های 

بیمه ای نسبت به پرداخت خسارت به ویژه خسارت 
جانی فعالیت خواهد کــرد. وی راه اندازی مجتمع 
غرب تهران را در جهت شکوفایی بیمه ملت، ارتقای 
پورتفو و ارائه خدمات مطلوب دانست و اظهار کرد: 
این گام، بســیار خوب طرح ریزی شه و با توجه به 
مصوبه هیات مدیره به زودی راه اندازی شــعبه در 
استان های استراتژیک را نیز شــاهد خواهیم بود. 
دلفراز با تاکید بــر این که مجتمع تخصصی غرب 
تهران با استفاده از ظرفیت های موجود در راستای 
برنامه های استراتژیک شرکت گام برمی دارد؛ بیان 
کرد: هدایت و راهبری امور مربوط به شــعبه، حفظ 

مشــتریان موجود، تلاش مؤثر در جهت شناسایی 
بازار و جذب مشــتریان جدید از جمله فعالیت هایی 
است که در این مجتمع به انجام می رسد. مدیرعامل 
بیمه ملت، به اهمیت ایجاد فضایی مناســب برای 
حرکت شبکه فروش به سوی رشد و شکوفایی بیان 
کرد: مجتمع تخصصی بیمه ملت در غرب تهران، 
با توجه به موقیعت مکانی و دسترســی آســان در 
کمترین زمان ممکن و بهترین کیفیت به مشتریان 
و بیمه گزاران عزیز خدمات مطلوبی ارائه خواهد داد 
و امیدواریم ســبب انجام کارها با سرعت و رضایت 

بیشتری باشد.

افتتاح مجتمع تخصصی بیمه ملت  در غرب تهران
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه 21 آبان ماه 1399 
سال پنجم شماره 196

در مرحله ششم و هفتم؛

 122 دستگاه ناوگان ریلی
به بهره برداری رسید

با حضور وزیــر راه وشهرســازی و مدیرعامل راه آهن 
جمهوری اســلامی ایران و در مرحله ششــم و هفتم از 
تولیدات ناوگان ریلی، 122 دســتگاه نــاوگان ریلی به 

ارزش 366 میلیارد تومان به بهره برداری رسید.
به گــزارش روابط عمومی راه آهن جمهوری اســلامی 

ایران، امسال در ســال جهش تولید و در مجموع هفت 
مرحله، 451 دستگاه ناوگان ریلی به ارزش ۹33 میلیارد 
تومان به بهره برداری رســیده اســت که در مقایسه با 
مدت مشــابه ســال گذشــته، 16 درصد افزایش نشان 

می دهد.
در مرحله ششــم و هفتم 10۷ دستگاه واگن باری نو، 4 
دستگاه لکوموتیو نو، ۹ دستگاه واگن مسافری بازسازی 
شده و 2 دستگاه لکوموتیو بازسازی شده به بهره برداری 
رسید که با ورود این تعداد ناوگان به شبکه ریلی که صد 
درصد در شرکت های داخلی تولید و یا بازسازی شده، در 

مجموع برای 565 نفر اشتغال زایی شده و صرفه جویی 
ارزی 6/6 میلیون یورویی به دنبال داشته است.

شــرکت های تجارت کوشش سپاهان، پویا ترابر پیشتاز، 
آذرکیــا تجارت، جنرال مکانیک، تــوکا ریل، ریل پرداز 
نوآفرین، حمــل ونقل ریلی رجــا و راه آهن جمهوری 
اسلامی ایران ۸ شرکت سرمایه گذاراین ناوگان هستند 
که در شرکت های واگن پارس، واگن سازی کوثر، فولاد 
درخشان، مپنا، کارخانجات بازسازی لکوموتیو کرج، ریل 
پرداز سیســتم، کلاهدوز و نویــن صنعت رجا تولید و یا 

بازسازی شده است.

حمل و نقل

درنتیجه شیوع گســترده ویروس کرونا شرکت های مرتبط 
و بهره بــرداران صنعت حمل ونقل ریلــی به گونه ای فزاینده 
رویکــرد اســتفاده از رهیافت های نوین نظیــر دیجیتال را 
مدنظــر قرارداده اند کــه در ادامه به برخی از آن ها اشــاره 

می شود:
نخســت: بهینه ســازی منابع به معنای ایجــاد یک جدول 

زمان بندی جدید است.
به تازگی و پی شــیوع ویروس کرونا راه آهــن ملی اتریش 
)OBB( تصمیم گرفته اســت جداول زمانــی خود را برای 

استفاده مؤثر از منابع متحول نماید.
کورت بائر رئیــس بخش خدمــات از راه دور راه آهن ملی 
اتریش در گزارشی اظهار داشــت که اگر بهره برداران ریلی 
مایل به صرفه جویی و اســتفاده بهینه از منابع خود هســتند 
لازم اســت جداول زمانی را متناســب با نیاز و حجم تقاضا 
متحــول نماینــد. وی ادامه داد هرچند اتریش یک کشــور 
نســبتاً کوچک است اما حجم مبادلات مسافر و کالا با سایر 
کشــورهای اروپایی مخصوصاً آلمان، هلند و بلژیک بســیار 
بالاســت. در دوران کرونا که تقاضاها به نحو محسوســی 
تغییر کرده اســت تغییر در جداول زمانی و حذف حرکت ها 
غیرضــروری و زیــان ده مســتلزم تعامل و همــکاری با 
کشورهای شریک است. این مســئله خود دارای مشکلات 

و چالش هایی نیز هســت. بائر افزوده اســت مدیریت منابع 
در صنعت حمل ونقل ریلی تنها یک مســئله مالی و یا فنی 
نیســت زیرا در سطحی وسیع تر بخش های سیاست گذاری و 

نهادهای اجتماعی را نیز درگیر می نماید.
وی ادامه داده اســت که امروزه کشور داران و سیاستمداران 
یک حمل ونقل سالم و پایدار را مطالبه می نمایند درحالی که 
مبنای اقتصاد رونق کســب وکارها و ارائه خدمات باکیفیت 
به شــهروندان است زیرا بسیاری از مشاغل به خدمات ریلی 
وابسته هستند. بنابراین ابعاد سیاسی و اجتماعی بهینه سازی 
منابع از طریق راهکارهایی نظیر دیجیتالی شــدن از اهمیت 

بالایی برخوردار است.
دوم: استفاده از فن آوری های مدرن در دیجیتال

مدیر ارشــد فن آوری اطلاعات حمل ونقل نیوجرسی هولمن 
فاضل گفت: می توان از طریق دیجیتالی کردن خدمات منابع 
را حد بالایــی بهینه نمود. شــرکت بهره برداری حمل ونقل 
ریلی نیوجرسی سومین شــرکت بزرگ ایالات متحده است 

که در دوران کرونا به شدن زیان دیده است.
میزان این خســارت ها تا حدی اســت که گفته شده ارزش 
ســهام این شرکت تا ۹0 درصد ســقوط کرده است هرچند 
این شرکت یک بسته حمایتی 1/2 میلیارد دلاری را اخیراً از 
دولت مرکزی دریافت نموده اســت اما حمل ونقل نیوجرسی 

همچنــان برای ادامه حیات و کســب درآمد به مســافران 
وابسته است.

ارائه خدمات دیجیتال در صنعت حمل ونقل ریلی نیوجرسی 
یکی از ابتکارات این شــرکت برای بهینه سازی منابع بوده 

است که به گفته هلمن فاضل به خوبی جواب داده است.
ایجــاد فاصله اجتماعــی و هراس از ازدحام و شــلوغی در 
دوران کرونــا بیش ازپیش صنعــت حمل ونقل ریلی را زیان 
ده ساخته است بنابراین برنامه ها و سیاست های این شرکت 
بر آن است تا شیوه های جدیدی نظیر راهکارهای مبتنی بر 

دیجیتالی شدن خدمات را تجربه نماید.
این شرکت اخیراً یک نرم افزار کاربردی را به بازار حمل ونقل 
ارائه نموده است که قادر اســت تمامی تراکنش های مالی، 
خدماتــی، اطلاعاتی و غیره را به صــورت آنلاین در اختیار 

مشتریان خود قرار دهد.
فاضل در ادامه افزود لازم است هزینه ها کم شود و لذا اعزام 
تعداد فراوان قطار برای مقدار اندک مسافر ازلحاظ اقتصادی 
مقرون به صرفه نیســت و ازاین رو راهکارهــای دیجیتال و 

تحلیل داده ها می توانند یاری رسان باشند.
سوم: بهینه سازی منابع در صنعت حمل ونقل ریلی از طریق 

ارائه راهکارهای متناسب با نیازها
بهینه ســازی منابــع یک ضرورت مهم اســت امــا باید در 

پیاده ســازی شــیوه های آن تمام جوانــب را مدنظر قرارداد 
زیرا صنعت حمل ونقــل در جهانی پیچیده فعالیت می نماید. 
ازاین رو لازم اســت در اجرای راهکارها و رهیافت ها پیشینه 
فرهنگــی و قوانین و هنجارهای حاکم بــر اجتماع را برای 

بهینه سازی منابع در نظر گرفت.
اریک کاســیاس مدیــر فروش یک شــرکت ریلی فعال در 
اروپا، کانادا و آمریکا چنین نوشــته است: دوران برنامه ریزی 
بــر روی کاغذ بــدون توجه به واقعیت های موجود به ســر 
آمده اســت و صنایع ریلی چنانچه بخواهنــد منابع خود را 
به طور بهینه مورداســتفاده قرار دهند لازم است بادانش روز 

و راهکارهای دیجیتال همراه شوند.
یــک نیاز مهم برای برنامه ریزی جامع در صنعت ریلی، علم 
کامل نسبت به خواسته های کارکنان است زیرا آن ها بازوی 
توانمند شرکت های ریلی در تحقق اهداف هستند. همچنین 
لازم اســت برنامه ها و استراتژی ها دوباره مورد بازبینی قرار 
گیرنــد. راهکارهای ارائه شــده بدون افــت در کیفیت ارائه 
خدمــات و با در نظر گرفتن جوانــب اقتصادی طرح ها باید 
مطرح شــوند. رضایت اقشــار جامعه توأم با حفظ و ارتقای 
بهره وری یک ضرورت مهم بــرای صنعت حمل ونقل ریلی 

است.

 آموزه هایی از بهینه سازی منابع
در صنعت حمل ونقل در دوران کرونا

محیا سادات بهره دار

 انجام بیش از دو هزار سفر 
 ترکیبی دوچرخه و مترو در

 هفت ماه گذشته

مدیرعامل شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
گفت: 2 هزار رو صد نفر دوچرخه سوار تهرانی از ابتدای 
سال ۹۹ تاپایان مهرماه سال جاری با مترو تردد کرده اند.

به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شرکت 
بهره برداری متروی تهــران و حومه؛ فرنوش نوبخت 
گفت: بیشترین آمار ترکیبی استفاده از دوچرخه و مترو 
درخردادماه امســال با حضور ۷00 نفر به ثبت رســیده 

است.
وی با اشاره به اینکه در شرایط کرونا با کاهش چشمگیر 
مســافران مترو رو برو شــدیم تصریح کرد: آمار تعداد 
مســافرانی که سفر ترکیبی مترو و دروچرخه را انتخاب 
کرده اند نیز نسبت به سال گذشته کاهش داشته است.

 نوبخت افزود: امسال بیشترین آمار استفاده سفر ترکیبی 
متــرو و دوچرخه به ترتیب خردادبا حضور ۷00، تیر ماه 
562 و مهر ماه 2۹5 دو چرخه ســوار بوده است. وی با 
اشاره به اینکه در سه ماهه ابتدایی سال ۹۸ چهار هزار و 
2۹۸ دوچرخه سوار از مترو استفاده کردند گفت: در سه 
ماه ابتدایی ســال ۹۹ هشتصد و هفتاد و سه نفر از سفر 
ترکیبی مترو و دوچرخه استفاده کردند نوبخت افزود: در 
سه ماهه دوم سال ۹۸ نیز ۷ هزار و 3۷0 دوچرخه سوار 
از مترو اســتفاده کردند و امسال نیز به نهصد و سی دو 
نفر رســید. و کمترین آمار سفر با دوچرخه به ترتیب در 
فروردین 53 نفر، شــهریورماه 153 و مرداد 21۷ نفر به 

ثبت رسیده است.
وی با اشــاره به اینکه خط پنج متروی تهران دسترسی 
راحت تر به بوستان چیتگر را مهیا کرده گفت: بیشترین 
آمار سفر با دوچرخه در خط پنج متروی تهران و حومه 
به ثبت رســیده اســت و بعد از آن به ترتیب خط سه 
متروی تهران به دلیل دسترسی به بوستان ولایت و خط 
دو به دلیل داشتن تقاطع با خط پنج بیشترین آمار سفر با 

دوچرخه را طی هفت ماه گذشته داشتند.
مدیرعامل شــرکت بهره برداری متروی تهران و حومه 
در پایان گفت: امکان استفاده از دوچرخه های معمولی 
تنها در ایام تعطیلات رســمی و 13 روز اول فروردین 
مجاز بوده، اما براساس تمهیدات اتخاذه شده از ابتدای 

مرداد ۹۸ امکان ســفر ترکیبی دوچرخه های معمولی با 
مترو در تمام روزهای هفته از ســاعت 20 تا پایان بهره 
برداری و از ابتدای دی ماه ۹۸ سال در روزهای معمولی 
)شــنبه تا پنجشنبه( از ســاعت 5: 30 تا 6: 15 بلامانع 
است. همچنین مســافرانی که از دوچرخه های تاشو با 
ابعاد 30×60×۹0 استفاده می کنند در تمام روزهای هفته 
به غیر از ساعت 6: 30 تا ۹: 30 دقیقه و از ساعت 16 تا 
1۹ که پیک مسافری محسوب می شود، می توانند وارد 

شبکه مترو شوند.

 دستیابی به ارتباطات پایدار 
شرکت بهره برداری مترو با 

سازمان آتش نشانی

 به منظور برقراری ارتباط پایدار، ســازمان آتش نشانی 
و خدمات ایمنی شهرداری تهران با فضاهای های زیر 
سطحی از جمله ایستگاه های مترو و ارتباط بی سیم در 

شهر زیر زمینی برقرار شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت 
بهــره برداری متــروی تهران و حومه؛ شــرکت بهره 
برداری راه آهن شــهری تهــران و حومه با همکاری 
سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران 
به منظور دستیابی به ارتباطات پایدار در شرایط بحرانی 
در ایستگاه های خطوط مترو یک عدد بی سیم خودرویی 
در مرکز دیسپچ ســازمان آتش نشانی نصب و تعداد ۸ 
عدد بی ســیم تترا توسط شرکت بهره برداری راه آهن 

شهری تهران و حومه تحویل آن سازمان شد.
با نصب این دستگاه ها امکان ارتباط بین نیروهای آتش 
نشانی با پرسنل ایســتگاه های مترو در شرایط بحرانی 
برقرار شــد. همچنین در تمامی ایســتگاه های خط دو 
متروی تهران اســتیکرهای رله بی سیم سازمان آتش 
نشــانی شــهر تهران به منظور جانمایی محل رله بی 
ســیم ها نصب و درخواســت خرید برای ایستگاه های 
خطوط دیگر مترو نیز ثبت و پس از تأمین نصب خواهد 
شــد. گفتنی است به منظور امکان ارتباط بی سیم های 
آتش نشــانی یک دستگاه ریپیتر و تجهیزات مخابراتی 
سازمان آتش نشانی در ایستگاه امام خمینی )ره( نصب 

شد تا پس از برگزاری مانور و تست در صورت بازخورد 
ایده آل در دیگر ایســتگاه های پرتردد مترو نیز توسط 
ســازمان آتش نشانی شهر تهران نصب شود. در جهت 
ارتباط سریع تر در شرایط اضطراری شماره تماس های 
اتاق مسئول ایستگاه، اتاق کنترل و مرکز فرمان داخل 
تلفن های مســتقر بروی سکو ایستگاه های مترو نصب 
شده و خطوط vpn به مدیران ارشد شرکت بهره برداری 
راه آهن شهری تهران و سازمان آتش نشانی و خدمات 
ایمنی شهرداری تهران؛ توسط ســازمان پیشگیری و 
مدیریت بحران شهر تهران داده شد تا امکان برقراری 
بین مدیران ارشد دو مجموعه در شرایط بحرانی توسط 

خطوط vpn امکان پذیر باشد.

اولین جلسه همفکری روابط 
عمومی ها در مدیریت بحران

اولین جلســه همفکری روابــط عمومی ها در مدیریت 
بحران توسط مرکز ارتباطات و اموربین الملل شهرداری 

تهران به صورت ویدیو کنفرانس برگزار شد.
به گزارش مدیریت ارتباطات و امور بین الملل شــرکت 
بهره برداری متروی تهران و حومه؛ این جلسه با حضور 
معــاون روابط عمومی مرکز ارتباطات و امور بین الملل 

شــهرداری تهران، مدیر مرکز آمــوزش و پژوهش 
مؤسســه همشــهری، مدیران روابط عمومی سازمان 
آتش نشانی، سازمان مدیریت بحران شهرداری تهران 
و شرکت بهره برداری متروی تهران و حومه بعداز ظهر 

شنبه دهم آبان ماه ۹۹ برگزار شد.
این جلسه با هدف دســتیابی به یک همفکری عملی 
و نقطه ای کلیدی برای اطلاع رسانی در مواقع بحران 

برگزار شد.
مدیــران روابــط عمومی ها نیز در خصــوص عملکرد 
ســازمان ها و شــرکت ها توضیحاتی ارائــه دادند و از 
مشکلات و موانع پیش رو برای اطلاع رسانی در مواقع 

بحران موضوعاتی را مطرح کردند.
گفتنی اســت در این جلســه محورهای آموزشی مورد 

بحث برای جلسات بعدی نیز شناسایی شد.

تا چندی پیش تجار و صادر کنندگان ملزم به انجام امور گمرکی صادراتی خود و پلمب 
کامیون در گمرک شهر و استان تولید محصولات خویش بودند، با این روال به خوبی 
مشــخص می شد که هر اســتانی چه نوع محصولاتی و چقدر از هر محصولی صادر 
کرده است و مســئولان هم مانند مسئولان استان مازندران دیگر نگران تمام شدن 
صادرات استان هایشان به نام استان های دیگری نمی شدند، در ضمن تخلفاتی هم که 

امروز اتفاق می افتد هرگز اتفاق نمی افتاد.
آیا آزادی عمــل تجار و صادر کنندگان در انجام امور گمرکی در گمرکات سراســر 
کشور به نفع منافع ملی، اقتصاد کشور، حمل و نقل، رانندگان و ناوگان داخلی است؟ 
به این موضوع باید از 2 زاویه مثبت و منفی نگاه کرد، نگاه خوشــبینانه این اســت 
که صادرکنندگان آزادی عمل بیشــتری پیدا کرده اند و امور گمرکی خود را در دیگر 
اســتان ها هم می توانند انجام دهند و ناوگان هم ملزم به توقف در محل بارگیری تا 
زمان آماده شــدن اسناد و پلمب کامیون در همان اســتان نیستند و می توانند به راه 

خود ادامه دهند.
از نگاه دیگر از یک طرف موجب نارضایتی مســئولان استان های اصلی صادر کننده 
که تولید کننده محصولات صادراتی هســتند شــده به جهت اینکه صادرات استان 
ایشان به نام استان دیگری ثبت می شود، از طرف دیگر برای بعضی از صادرکنندگان 
و شــرکت های حمل و نقل حمل و نقل بین المللی که مقید به رعایت قانون نیستند 

امکان و راه تخلف هم باز شده است.
تا چندی پیش تجار و صادر کنندگان ملزم به انجام امور گمرکی صادراتی خود و پلمب 
کامیون در گمرک شهر و استان تولید محصولات خویش بودند، با این روال به خوبی 
مشــخص می شد که هر اســتانی چه نوع محصولاتی و چقدر از هر محصولی صادر 
کرده است و مســئولان هم مانند مسئولان استان مازندران دیگر نگران تمام شدن 
صادرات استان هایشان به نام استان های دیگری نمی شدند، در ضمن تخلفاتی هم که 

امروز اتفاق می افتد هرگز اتفاق نمی افتاد.
متاسفانه با این سیســتم جدید صادر کنندگان و شرکت های حمل و نقلی می توانند 
ناوگان خارجی را که فقط اجازه ورود تا مرز ورودی یا تا محدوده مشــخصی از کشور 
را دارند خارج از ضوابط و مقررات تا اقصی نقاط ایران برای بارگیری ارسال نمایند و 

کامیون خارجی پس از بارگیری به گمرک و پایانه مرزی همان استان ورودی بازگشته 
و با عنوان اینکه در همین اســتان بارگیری کرده است، امور گمرکی را انجام داده و 
بدون هیچ مشکلی از مرز خارج نمایند، بدون آنکه اجازه چنین کاری را داشته باشند یا 
حقوق و عوارض دولتی را پرداخته باشند، یا اینکه صادر کنندگان و شرکت های حمل 
و نقلی محمولات را از سایر استان ها به استان مورد نظر که کامیون خارجی در آنجا 
منتظر بارگیری هســتند حمل و در آنجا داخل کامیون خارجی نموده و به کشورهای 

ثالث ارسال نمایند.
به عنوان مثال، بعضی از صادرکنندگان خرمای استان کرمان خصوصاً شهرستان بم، 
خرمای صادراتی خود را که باید از مبداء بارگیری )شهرستان بم، نرماشیر( و غیره به 
کشــورهای اروپایی با ناوگان یخچال دار ایرانی با دمای مناســب و مورد نظر حمل 
کنند، به دلیل اینکه قوانین، مقررات و ضوابط جدید گمرکی اجازه می دهد صادرکننده 
در کلیــه گمرکات امور گمرکی خود را انجام دهد، خرمای صادراتی را از بم توســط 
نــاوگان داخلی حتی چادری تا تبریز، ارومیه و بازرگان حمل کنند و در آنجا بر خلاف 
مقررات و ضوابط که بارگیری ناوگان ترکیه ای از ایران برای کشــور ثالث را ممنوع 
کرده اســت، داخل کامیون های ترکیه ای که از اروپا و ترکیه برای ایران بار آورده اند 
و در بازگشت، باید خالی باز گردند، بارگیری کرده و با همراهی و کمک شرکت های 
حمل و نقل بین المللی اســتان آذربایجان غربی و شرقی از ادارات کل این 2 استان 
مجــوز بارگیری گرفته و امور گمرکی و پلمب کامیون را انجام دهند و از ایران خارج 
شوند و محمولات را به اروپا ارسال می کنند، اگر این افراد به اصطلاح صادر کننده و 
شرکت های حمل و نقلی که نه به منافع ملی و نه به اقتصاد ایران فکر می کنند و نه 
عرق ملی دارند، نمی توانســتند در کلیه گمرکات امور گمرکی صادراتی خود را انجام 
دهند، اگر قرار بود هر صادر کننده ای ملزم شــود ناوگان ایرانی را به استان بارگیری 
خــود برده و امور گمرکی خود را در همان اســتان انجام دهد چنین اتفاقی نمی افتاد 
و کرایه حمل ناوگان ترکیه ای که بر اســاس دلار و یورو به راننده ترکیه ای پرداخت 
می شــود و از اقتصاد ایران خارج و در اقتصاد ترکیه خرج می شود، در ایران خرج شده 

و به اقتصاد ایران باز می گشت.
مثال دیگر اینکه کامیون های افغانســتانی که از مرز دوغارون وارد ایران می شــوند، 
اجازه تردد تا اســتان خراســان به ایشان داده شده است، ولی این ناوگان به راحتی از 

مشهد به اکثر شهرهای ایران از جمله گرگان برای بارگیری نئوپان، شمال برای میوه 
و حتی اســتان قم رفته بارگیری کرده و به مشــهد باز می گردند و در استان خراسان 
توسط شــرکت های حمل و نقلی از ادارات کل راهداری استان خراسان برای ایشان 
مجوز بارگیری گرفته، امور گمرکی انجام می شــود و از ایران خارج می شوند، راننده و 
ناوگان ایرانی هم در شرایط بسیار سخت تحریمی و کمبود بار و کار، تنها باید نظاره 
گر تصمیمات یک سویه بعضی از مدیران باشند، ظاهراً پرسنل پلیس راهور هم هیچ 
توجهی به این موضوع ندارند، احتمالًا در این خصوص آموزش های کافی را ندیده اند 
و با مدارک حمل بین المللی آشنا نیستند یا پلاک های خارجی برایشان تعریف نشده 
و یا دوربین های راهور به سیستم پلاک خوان مجهز نیستند و یا به هر دلیل دیگری 

برخوردی با این تخلف نمی کنند.
نکته قابل تأمل اینکه این شــرکت های حمل و نقلی بین المللی هیچ ناوگان ملکی 
یا تحت پوشــش ندارند و فقط نقش دلالی را ایفا می کنند، این شرکت های حمل و 
نقلی بین المللی که در بهترین حالت هیچ ناوگان ملکی یا تحت پوششی ندارند، حتی 
بعضاً دفتر و دســتک و کارمندی ندارند و فقط یک نام و پروانه فعالیت تمام سرمایه 
آنهاســت، بابت 100 یا 200 دلار دلالی خودشان که از ناوگان خارجی می گیرند، در 
همه جا، بین مســئولان، صاحبان کالا و صادر کننــدگان 2 هدف را دنبال می کنند، 
هــدف اول القای نبود ناوگان ایرانی، بدین معنا که ناوگان ترانزیت ایرانی نداریم و یا 
اینکه ناوگان خارجی مجهزتر هســتند و هدف دوم القای اینکه ناوگان خارجی کرایه 
پایین تری نسبت به ناوگان ایرانی می گیرد، متاسفانه به دلیل عدم نظارت سازمان ملی 
اســتاندارد، وزارت صنعت، معدن و تجارت، پلیس راهور و سازمان راهداری و حمل و 
نقل جاده ای، ســاخت تریلرهای دست ساز، غیر استاندارد و بی شناسنامه در کشور و 
عدم وجود بانک اطلاعاتی از آمار دقیق و کاربری ناوگان کشــنده و تریلرهای داخلی 

در ارگان ها، سازمان ها و ادارات دولتی، تا حدود زیادی هم موفق بوده اند.
شــوربختانه تجمع اکثر این شرکت های حمل و نقل بین المللی که ضوابط را رعایت 
نمی کنند در استان های آذربایجان غربی، شرقی و استانهای خراسان است، در کمال 
تأســف باید عرض کنم این صادر کنندگان و شرکت های حمل و نقلی توانسته اند تا 
حدود زیادی مسئولان استانی را هم با خود همراه نمایند، استان هایی که از مرزهای 
آنها ناوگان خارجی قابل توجهی وارد ایران می شــود، بعضی از شــرکت های حمل و 
نقل بین المللی که اکثراً فاقد ناوگان ملکی یا حتی خود مالک تحت پوشش هستند، 
در کلیه استان های کشور، چه آذربایجان غربی، شرقی، خراسان یا هر استان دیگری 
بــه صورت خلاف واقع در نامه ای که به صورت درخواســت به ادارات کل راهداری 
می نویســند اعلام می کنند، به دلیل اینکه کامیون ایرانی برای حمل محمولاتشــان 

وجود ندارد خواهشمند اســت اجازه دهید از ناوگان خارجی استفاده کنیم، مسئولان 
محترم دفتر ترانزیت ادارات کل راهداری استان ها هم بدون تحقیق در مورد صحت 
اظهارات شــرکت های حمل و نقل بین المللی و بدون توجه به اعتراضات رانندگان 
داخلی درخواســت ایشان را تأیید و مجوز بارگیری برای ایشان صادر می کنند، نتیجه 
اینکه در کشوری که زیر ساخت های مدرنیزه شدن وجود ندارد و در بسیاری موارد به 
شدت سنتی است، سوخت رایگان است خصوصاً برای ناوگان خارجی، سیستماتیک 
کردن تنها بخشــی از یک پروسه نه تنها به نفع کشور و منافع ملی نیست، بلکه به 

ضرر اقتصاد کلان کشور هم می شود.
روال قبلی گمرکات حداقل از نظر حمایت از معیشت رانندگان، ناوگان داخلی و اقتصاد 
کشور به نفع منافع ملی و اقتصاد کشور بوده است، زیرا وقتی محمولات صادراتی با 
ناوگان خارجی انجام می شــود در حقیقت ارز داخلی از کشور خارج شده و در اقتصاد 
کشــور دیگری هزینه می شود، ولی وقتی ناوگان ایرانی حمل می کند ارز آوری برای 
اقتصاد کشور داشته و مشاغلی به طور مستقیم یا غیر مستقیم از آن بهره مند خواهند 
شــد. در اصل اثرات زیانبار، رفتار و تخلفات این صادر کنندگان و شرکت های حمل 
و نقلی در ابتدا متوجه دولت اســت زیرا با ســاختار فعلی کنترل ناوگان خارجی برای 
مسئولان اگر نگوییم غیر ممکن، بسیار مشکل است، حقوق و عوارض دولتی حداقل 
ســازمان راهداری را نمی دهند، زیرا نه در مرز ورود اعلام می کنند که قرار اســت تا 
کجای ایران بروند و نه بارنامه می گیرند و نه سی ام آر دارای کد رهگیری که سازمان 

بتواند حقوق خود را از این ناوگان دریافت نمایند.
*رئیس هیئت مدیره انجمن رانندگان کامیون های یخچال دار استان تهران

رقابت نابرابر ناوگان ترانزیت یخچال دار خارجی و داخلی
عبدالله خانعلی*
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یک تورگردان:
برخورد با »تورهای سرپایی« شدید باشد

عضــو جامعه تورگردانان ایران بر ضرورت ادامه برخورد با تورهای 
ســرپایی و غیرمجاز و حتی آژانس های مجاز که ضوابط و مقررات 
تور و پروتکل های بهداشتی کرونا را رعایت نمی کنند، تاکید کرد. از 
اواخر هفته گذشته در بیشتر شهرها برخورد با تورهای بدون مجوز 
آغاز شده است. انگیزه اصلی، مقابله با تورهایی است که پروتکل های 
بهداشــتی کرونا را رعایت نمی کنند، اما در بازرسی ها مشخص شد 
بیشتر برگزارکنندگان این تورها مجوزهای قانونی را ندارند و معمولًا 
با عنوان »گروه دوســتانه« فعالیت و یا بــا تبلیغ تصاویر مهیج در 

فضای مجازی، مســافران خود را پیدا می کننــد. برخی از آن ها با 
پرداخــت هزینه ای، مجوز مربوطه را از بعضی از آژانس ها می خرند 
اما به رعایت دیگر مقررات متعهد نیســتند و در بیشــتر مواقع نیز 
حقوق تضییع شده مسافران این گروه ها قابلیت پیگرد قانونی ندارد. 
با این وجود، تشــدید بازرسی ها معترضان و منتقدان زیادی داشته 
است؛ هرچند که بســیاری از فعالان گردشگری خواهان شدیدتر 
شدن این نظارت ها و برخوردها هستند. سهند عقدایی گفت: حرکت 
مثبتی اتفاق افتاده است. تمام افرادی که به طور حرفه ای در حوزه 
تورگردانی و گردشگری فعالیت می کنند از این حرکت دفاع می کنند 
چرا که مطالبه چندین ســاله صنف تورگردان بوده است. وی ادامه 

داد: طبق قوانینی که برای تورگردانی وجود دارد یک دفتر خدمات 
مســافرتی برای اجرای تور باید شــرایطی داشته باشد؛ لازم است 
سوابق صنفی و مدارک تحصیلی مدیرعامل احراز شود. مدیر فنیِ 
تمام وقت برای آژانس انتخاب شــود که دوره آموزشی مرتبطی را 
گذرانده باشــد. علاوه بر آن، آژانــس 50 میلیون تومان به عنوان 
ضمانت نزد بانک می گذارد تا در مواردی که منجر به تضییع حقوق 
مسافر شــد، از آن مبلغ جبران خسارت شود. از سوی دیگر، برای 
اجرای تور قراردادی مشــتمل بر 46 بند وجود دارد که تمام قوانین 
مربوط به بیمه، وظایف تورگردان و غیره باید مطابق آن رعایت شود 

در غیراین صورت مسافر می تواند شکایت کند.

گردشگری

اســلک لایــن تفریحی سرشــار از هیجان بــرای علاقه مندان 
فعالیت های ورزشــی در ارتفاع اســت. برای تجربه این هیجان، 

انرژی زیادی صرف خواهید کرد.
اســلک لاین )Slack line( ورزشــی مرکب از هیجان و تعادل 
اســت. در ســال های اخیر فعالیت های ورزشی پر هیجان جایگاه 
خاصی در میان علاقه مندان ورزش پیدا کرده اند. در این ورزش ها 
عــلاوه بر صرف انرژی بالا می توانید اســترس ذهنتان را تخلیه 
کنید. مطالعات بســیاری در حوزه روان شناسی در اقصی نقاط دنیا 
درباره این فعالیت ها و تأثیر آن ها بر افراد صورت گرفته اســت و 
طبق نتایج به دست آمده، افرادی که تن به هیجان این ورزش ها 
می دهند، روان ســالم تری دارند. اگر تابه حال با این ورزش آشنا 
نشــدید یــا آن را امتحان نکردیــد، زمانی را بــرای این تجربه 
لذت بخش، اختصاص دهید. کجارو در این مقاله به معرفی ورزش 
اسلک لاین می پردازد و شــرایط لازم برای انجام این ورزش را 

بررسی می کند. با ما همراه شوید.
اسلک لاین چیست؟ ��

ورزش اســلک لاین یا بند لغزی از هیجان انگیزترین فعالیت های 
ورزشــی است. در این ورزش دو سمت تسمه ای با پهنای مناسب 
را به دو نقطه ثابت وصل می کنند و ســپس به روی تســمه راه 
می روند. در نگاه اول این ورزش ســاده به نظر می رســد؛ اما در 
حقیقت با صرف انرژی بالایی همراه اســت. تمرکز بالا همراه با 
انقباض عضلات در طول گذشــتن از بند، کالری زیادی مصرف 

می کند.
این ورزش شباهت زیادی به بند بازی های قدیمی دارد؛ اما در بند 
بازی به جای تسمه متحرک از سیم ثابت فلزی استفاده می شد و 
بند باز برای حفظ تعادل از یک چوب دســتی استفاده می کرد. در 
اســلک لاین با اســتفاده از حرکات بدن، تعادل ایجاد می شود و 
اتصال حلقه ای به تســمه و شخص، تعادلی نسبی برای ورزشکار 

برقرار می کند.
برای افراد مبتدی شــروع این ورزش در ارتفاع کم و با تسمه پنج 
سانتیمتری است؛ اما به مرور ارتفاع بیشتر می شود و پهنای تسمه 
تا دو و نیم ســانتی متر کم می شود. در زیر این تسمه تشک های 
نرم پهــن می کنند یــا روی محیط چمن ایــن ورزش را انجام 

می دهند. این ورزش در مراحل ابتدایی نیاز به تمرین بیشتر همراه 
با مربی دارد؛ اما به مرور با پیشــرفت بیشــتر، امکان بالاتر بردن 

ارتفاع تسمه میسر می شود.
اســلک لاین به آمادگی بدنی خاصی نیاز ندارد و برای هرســنی 
مناسب است. در انجام حرکت اسلک لاین باید دست ها باز باشند 
و عضلات شــل و رها شــوند تا با هر ارتعاش کوچکی ورزشکار 
ســقوط نکند. ورزش اســلک لاین به طبیعت آسیبی نمی رساند 
و تنها تســمه های آن به دور درخت یا ســنگ و صخره محکم 
بســته می شود. ورزش اسلک لاین شــباهت زیادی به بند بازی 
در گذشــته دارد. در گذشته بند بازی فعالیتی نمایشی بود و بیشتر 
جنبه سرگرمی داشت. در ســیرک ها و نمایش های خیابانی، این 
ورزش وسیله ای برای ارتباط با مردم و کسب درآمد بوده است؛ اما 
امروزه نگرش جهانی به ورزش اسلک لاین متفاوت شده است و 
در بســیاری از نقاط جهان طرفداران زیادی به صورت حرفه ای به 
این ورزش می پردازند. ورزش اســلک لاین طرفداران زیادی بین 

جوانان و نوجوانان نیز دارد.
ابزار و تجهیزات اسلک لاین ��

ورزش اســلک لاین ابزار و وســایل زیادی ندارد، اما با توجه به 
سبک هیجانی ورزش، حتماً باید از وسایل با کیفیت استفاده کرد. 
یک تســمه با پهنای مناســب اصلی ترین ابزار این ورزش است. 
از آنجایــی که دو طرف این تســمه به دو نقطــه ثابت مانند دو 
درخت قطور، وصل می شوند؛ درختان جوان مناسب نیستند و منبع 
اتصال نباید حرکت کند. جغجغه وســیله ای برای کشیدن و سفت 
کردن تسمه است که با یک حلقه به درخت وصل می شود. برای 
ارتفاع های بیشــتر، استفاده از تسمه نگهدارنده ورزشکار ضروری 

است.
امروزه از ســاده ترین تا پیشــرفته ترین تجهیزات و وسایل انجام 
اسلک لاین در فروشگاه های معتبر ورزشی در دسترس هستند. در 
بسته های تولیدی داخل کشور، سی دی های آموزشی و راهنمای 
انجام اســلک لاین نیز وجود دارند و مراحل انجام این ورزش را 
به افراد مبتدی آموزش می دهند. تجهیزات این ورزش استهلاک 
زیادی ندارنــد و با هزینه برای خرید آن ها می توانید تا مدت ها از 

این تجهیزات استفاده کنید.

انواع مختلف اسلک لاین ��
به مرور زمان و با پیشــرفت ورزشکاران اولیه اسلک لاین، تمایل 
به تجربه هیجان بیشتر باعث به وجود آمدن شاخه های جدید در 
این رشته شد. امروزه تنوع حرکت روی تسمه اسلک لاین بیشتر 
شــده است و تنوع حرکات نمایشی و ابداع حالت های جدید مانند 
حرکت با دوچرخه روی تســمه، اشــکال جدیدی به اسلک لاین 
داده اند. در این قســمت به معرفی متداول ترین شاخه های اسلک 

لاین در جهان می پردازیم.
تریک لاین: در این حالت حرکات نمایشــی به راه رفتن در طول 
مسیر روی تسمه اضافه می شود. در تریک لاین پهنای تسمه پنج 
سانتی متر است. در این شــاخه مسابقات رقابتی در جهان برگزار 

می شوند.
مید لاین: در این حالت ارتفاع تســمه تا زمین بین سه تا 10 متر 

است و ابزار و تجهیزات ایمنی بیشتر هستند.
هایلاین: این حالت پیشــرفته ترین شکل اسلک لاین است و در 
ارتفاعــات بالای 10 متر انجام می شــود. افراد حرفه ای هایلاین 
را بین دره ها و صخره های مرتفــع انجام می دهند. در این حالت 
به دلیل فشــارهای روانی ناشــی از ارتفاع بالا، کار بسیار سخت 

می شود و باید موارد ایمنی کامل رعایت شوند.
لانگ لاین: در این شــاخه ارتفاع تسمه تا زمین بین یک و نیم تا 
چهار متر اســت، اما طول تسمه تا 50 متر می رسد. طولانی بودن 
مسیر باعث افزایش نوسانات و تنش بیشتر ورزشکار می شود. این 
حالت نیز از پیشــرفته ترین اشــکال اسلک لاین است که افراد با 

تجربه و حرفه ای آن را انجام می دهند.
اســلک لاین شــهری یا اربن لاین: در این شــاخه ورزشکارها 
ساختمان های بلند شهری، برج ها، پل ها و سازه های درون شهری 
را برای اتصال تســمه ها انتخاب می کنند. این شــاخه پرطرف دار 
هیجان بالایی و به دلیل قرار گرفتن در فضاهای داخل شــهری، 

بازتاب گسترده ای دارد.
تاریخچه اسلک لاین ��

ورزش اسلک لاین شــباهت زیادی به بند بازی در گذشته دارد. 
در گذشــته بند بازی فعالیتی نمایشی بود و بیشتر جنبه سرگرمی 
داشــت. در سیرک ها و نمایش های خیابانی، این ورزش وسیله ای 

برای ارتباط با مردم و کســب درآمد بوده است. اما امروزه نگرش 
جهانی به ورزش اســلک لاین متفاوت شده است و در بسیاری از 
نقــاط جهان طرفداران زیادی به صــورت حرفه ای به این ورزش 
می پردازند. ورزش اســلک لاین طرفداران زیادی بین جوانان و 

نوجوانان نیز دارد.
اولین اســلک لاین ها در آمریکا شــکل گرفت و پیشــینه آن به 
حدود 50 تا 60 ســال پیش باز می گــردد. در ابتدا کوهنوردان و 
صخره نــوردان به صورت غیر حرفه ای اقدام بــه حرکت از روی 
تســمه های متحرک کردند و این فعالیت به منظور ســرگرمی در 
اوقات فراغت این ورزشــکاران انجام می شــد. آدام گروزوفسکی 
و جف الینگتن، بنیان گذاران شــکل امروزی اسلک لاین بودند و 
اســکات بالکوم و درین کارتر بــرای اولین بار هایلاین را زیر پل 

سادانا در ایالت کالیفرنیا انجام دادند.
در ایران نیز در گذشــته بند بازی رواج داشت و هم چنان به عنوان 
ورزشی ســنتی در بخش هایی از کشــور انجام می شود. از سال 
13۸۷ به صورت غیر رســمی و غیر حرفه ای اسلک لاین به ایران 
آمد، اما برای اولین بار در ســال 13۹1 شاخه هایلاین این ورزش 
در جشــنواره بیســتون، به صورت حرفه ای برگزار شد. محمدرضا 

آبایی اولین ورزشکار اسلک لاین ایران در ارتفاع است.
نکات ایمنی در اسلک لاین ��

اولین نکتــه قابل توجه در این ورزش، انتخــاب اتصال محکم و 
ثابت برای تسمه ها است؛ اگر مبتدی هستید از تسمه های پهن تر 
اســتفاده کنید و ارتفاع تســمه را بالا نبرید؛ حتماً در زیر مسافت 
انجام اســلک لاین از تشک نرم اســتفاده کنید؛ در محیط های 
طبیعی درچمن ایــن ورزش را انجام دهید و از اتصال مناســب 

جغجغه به تسمه و درخت، اطمینان حاصل کنید.
برای افراد مبتــدی، بهره بردن از آموزش یــک مربی با تجربه 
می تواند بســیار مفید باشد. پس از به دست آوردن مهارت بیشتر، 
تمرین زیاد برای انجام اســلک لاین های پیشرفته تر مؤثر است. 
رعایت کامل نکات ایمنی در فعالیت های پر هیجان برای تضمین 

سلامت افراد ضروری است.
معروف ترین اسلک لاین های ایران ��

در حال حاضر در بیشــتر شهرهای کشــور می توانید برای انجام 
اسلک لاین مربی حرفه ای بیابید و برای انجام این ورزش در ابعاد 
بزرگ تر آماده شوید؛ اما اگر توانایی انجام اسلک لاین در شرایط 
حرفه ای تر را دارید؛ حتماً به همدان ســفر کنیــد تا در ارتفاعات 

گنجنامه از این امکان لذت ببرید.
اســلک لاین همــدان در نزدیکی آبشــار گنج نامه قــرار دارد و 
تجهیزات مناسب برای علاقه مندان به اسلک لاین در جوار آبشار 

گنجنامه وصل شده اند.

مینا بهزادی منش

7 اشتباهی که در هنگام رزرو بلیط هواپیما نباید انجام داد
بعضی اوقات هیچ راهی برای پرداخت کمتر مبلغ بلیط 
هواپیما وجود ندارد. اما مواردی وجود دارد که با رعایت 
تک تک آن ها می توانید مطمئن باشــید ارزان تر بلیط 

هواپیما یک پرواز را خریداری خواهید کرد.
از انجایی که یکی از هزینه های تقریباً ســنگین سفر، 
خرید بلیط هواپیما می باشــد با پرهیز از این ۷ اشتباه 
رایج می توانید این هزینه را به حداقل رسانده و هزینه 

بیشتری را برای دیگر عوامل سفر اختصاص دهید.
بسیاری از شهرهای بزرگ جهان بیش از یک فرودگاه 
فعال دارند که معمولًا یکــی از ان ها فرودگاه اصلی 
بوده و اکثر پروازهای خارجی و مهم دران ها به زمین 

می نشینند.
فرودگاه های دیگر که به فرودگاه جایگزین شــناخته 
می شوند نیز فرودگاه های هستند که پروازهای داخلی، 
پروازهــای ایرلاین های ارزان و در هنگام شــلوغی 
برخــی از پروازهای مهم در ایــن فرودگاه ها به زمین 

می نشینند.
یکی از دلایلی که ایــن فرودگاه ها به عنوان فرودگاه 
جایگزین شناخته می شوند، موقعیت قرار گیری تقریباً 

دوران ها از مرکز شهر و کوچک بودنان ها می باشد.
پس اگر واقعاً بــه دنبال خرید بلیط ارزان قیمت برای 
سفر به یک کلان شهر می باشید. برای خرید بلیط به 

ســراغ پروازهایی بروید که در فرودگاه دوم فرود می 
ایند.

این ترفندی اســت که در هنگام شــلوغی نیز بسیار 
کمک کننده خواهد بود. چرا که در هنگام شــلوغی و 
تعطیلات بلیط ها به ســرعت به فروش می روند. اگر 
شــما نیز موفق به خرید بلیط بــرای تاریخ مورد نظر 
نشــدید. پروازهایی که به فرودگاه دوم انجام می شوند 

را چک کنید.
سایت های مختلف را بررسی کنید ��

اول از همه باید بدانید که همیشه قیمت خرید اینترنتی 
کم تر از خرید حضوری می باشد. پس از نیز خوب است 
که در هنگام خرید ســایت های مختلف را چک کنید، 

البته تنها از سایت های معتبر خریداری کنید.
اما قبل از خرید حتماً سایت های مختلف را با یکدیگر 
مقایسه کنید و پس از بررسی های لازم بلیط مورد نظر 
و خریداری کنید. یکی از ســایت های همیشــه ارزان 
و معتبر داخلی ســایت آژانس هواپیمایی طاهاگشت 

می باشد.
حواستان به روزهای مهم و گران باشد ��

در زمان تعطیلات چه تعطیلات شــهر مبدأ که مردم 
زمــان کافی برای تفریح و ســفر دارنــد و چه زمان 
تعطیلات شــهر مقصد که زمان برگزاری جشنواره ها، 

حراج ها و ... می باشــد. تقاضا مســافران بیشتر بوده و 
همین مســئله باعث افزایش چند برابری قیمت بلیط 

هواپیما و حتی مبلغ رزرو هتل خارجی می شود.
در روزهای آخر و اوایل هفته نیز همینطور می باشــد 
یعنی تقاضا مسافران بیشتر بوده و قیمت ها نیز افزایش 
پیــدا می کند. البته این افزایش قیمت در مقایســه با 

قیمت تعطیلات بسیار ناچیز می باشد.
ساعت پرواز نیز بسیار مهم می باشد ��

هم از نظر راحتی، هم از نظر خلوتی و هم از نظر قیمت 
پروازهایی که در ساعات های اولیه روز انجام می شوند 
بهتر می باشــد. چرا که مســافران کمتری این پروازها 
را انتخــاب می کنند از همیــن رو می توانید در خلوتی 
به فرودگاه رفته و با ارامش بیشــتری به کارهای خود 

بپردازید.
ســاعات های اولیه برای افرادی که با کودکانشان پرواز 
می کنند بهترین انتخاب می باشد. چرا که هم کودکتان 
در طول پرواز می خوابد و هم این که فرودگاه خلوت تر 
بوده و شــما راحت تر کارهایی همچــون تحویل بار، 

پرداخت عوارض خروج و ... را انجام می دهید.
تورها را فراموش نکنید ��

اگر قیمت خرید بلیط هواپیما بســیار بالا می باشــد یا 
پروازها به سرعت پر شده اند می توانید به سراغ تورهای 

مســافرتی بروید. بدون شــک راحت تــر و با قیمتی 
مناسب تر می توانید خرید کنید.

پروازهای با توقف نیز مزیت بسیاری دارند ��
برخلاف تصور گاهی پروازهای با توقف می تواند راحت تر 
و بهتر باشد. به ویژه برای کسانی که ترس از پرواز دارند 
و یا با کودکان در حال سفر می باشند. تاثیرات جت لگ 
نیز در پروازهای با توقف کمتر می شود. برای مسیرهای 

بسیار طولانی قیمت کمتری نیز خواهد داشت.
هزینه های دیگر را فراموش نکنید ��

گاهی با انجام یکی از روش های معرفی شده برای خرید 
بلیط هواپیما ارزان مجبور به پرداخت مبلغ بیشتری برای 

عوامل دیگر می شوید.
به طور مثال تصور کنید شما بلیط خود را برای فرودگاه 
جایگزین خریداری می کنید و فاصلــه این فرودگاه تا 
محل اقامت شــما بسیار زیاد می باشد و شما مجبور به 
پرداخت مبلغی زیاد می شــوید تا به هتل بروید. امکان 
دارد ایــن مبلغ از ما به تفاوت قیمت بلیط ارزان و بلیط 

پرواز به فرودگاه اصلی بیشتر باشد.
با این وجود هم مبلغ بیشــتری پرداخت کرده اید و هم 
زمان بیشتری را هدر داده اید. این مسئله درباره عواملی 
دیگر همچون امنیت پرواز و ... نیز وجود دارد. بنابراین 

قبل از خرید تمام جوانب را بررسی کنید.

این آســتانهٔ مطهر که در باب الصغیر شهر دمشق واقع 
است، یکی از زیارتگاههای شیعیان جهان می باشد. پس 
از واقعهٔ کربلا، در سال 61 ق، سرهای مقدس شهدای 
کربلا از کوفه به شام فرستاده شد و جهت ایجاد رعب 
و فزع در دل مسلمین و مخالفین و به علامت پیروزی، 
در کوچه و بازار طواف داده شــد. سپس یزیدبن معاویه 
دستور دفن آنها را صادر کرد و سرهای مبارک را در باب 
الصغیر دفن نمودند. این آستانه، سرهای مطهر حضرت 
ابوالفضل العباس )علیه السلام(، حضرت علی اکبر )علیه 
الســلام(، حضرت قاسم )علیه السلام(، جعفربن عقیل، 
جعفربــن علی، حبیب بن مظاهر اســدی، حر ریاحی، 
عمربن علی، عبــدالله بن علی، محمدبن علی، عبدالله 
ابن عوف، محمدبن مسلم، عبدالله بن عقیل، حسین بن 
عبدالله، ابن عوف، محمدبن مســلم، عبدالله بن عقیل، 
حســین بن عبدالله، علی بن ابی بکر و عثمان بن علی 
را در بر دارد. سیدمحســن امین، این آستانهٔ مقدسه را 
بدون شک و تردید مدفن سرهای بریدهٔ شهدای کربلا 
می داند ولی در تعداد ســرهای مطهری که مدفون اند 
تردید دارد و می نویسد: »بعد از سال 1321 ق در مقبرهٔ 

مشــهور به باب الصغیر دمشق آســتانه ای را دیدم که 
بر روی آن ســنگی بود و بر ســنگ مذکور چنین ذکر 
گشــته بود: هذا مدفن رأس العبــاس بن علی و رأس 
علی بن الحسین الاکبر و رأس حبیب بن مظاهر. آنگاه 
بعد از چند سال این آســتانه را خراب نمودند و تجدید 
بنا کردند و این ســنگ را برداشتند و ضریحی را داخل 
آستانه نصب نمودند و نام جمعی از شهدای کربلا را به 
آن اضافه کردند ولی در حقیقت این آستانه منسوب به 
ســرهای شریف سه نفر است که در بالا نام آنها را ذکر 
نمودیم«. لازم به توضیح است که بدون شک و تردید 
تمامی سرهای شریف شهدای کربلا که به شام حمل 
گشــت در این آستانه دفن شده، به استثنای سر مطهر 
حضرت ســید الشهداء )علیه السلام( که خود تاریخچهٔ 
مفصلی دارد. ظاهراً بر سنگی که صاحب اعیان الشیعۀ 
در سال 1321 ق مشاهده نموده، فقط نام مشهورترین 
شــهدای کربلا جهت علامت و حفظ محل دفن ثبت 
شده بود و هرگز مقصود این نبوده که این آستانه فقط 
به سر مطهر سه نفر تعلق دارد چه بر یک در قدیمی که 
ساخت آن به قبل از دیدار سید محسن امین می رسد و 

ســابقاً در قاب چوبی بوده و بر اثر مرور زمان پوسیده و 
فعلًا دارای قاب آهنی اســت، نام شانزده نفر از شهدای 
کربلا ذکر شده که عیناً از روی در مذکور نقل و در اول 
مقاله درج گردید. این آستانه فعلًا دارای صحن وسیعی 
اســت که حرم شریف در وسط آن واقع است و یک در 
ورودی به حرم مطهر دارد که نام شانزده نفر از شهدای 
کربلا بر روی آن با نقوش دیگر به شکل برجسته ثبت 
است. در وســط حرم ضریحی فولادی و بالای ضریح 
گنبد گچی قرار دارد و در اطراف گنبد از داخل اســماء 
دوازده امام )علیهم الســلام( به چشم می خورد. تولیت 

این آستانه با خاندان آل مرتضی است.

اسلک لاین چیست؟

قدمت »مسجد جامع قهرج« که به »مسجد کهن« 
معروف است، به قرن اول هجری قمری می رسد و 
معماری آن نشــان می دهد که این مسجد در دوره 
ساســانیان ساخته شده است. مســجد جامع قهرج 
سال هاســت که با عنوان قدیمی ترین مسجد ایران 

معروف است.
در روستای قهرج از توابع مهریز استان یزد، در دل 
کویــر و در کنار راه اصلی یــزد - بافق، مناره های 
کاهگلی در زیر نور خورشید، در همان نگاه اول نظر 
هر توریستی را به خودش جلب می کند. رد مناره ها 
را کــه می گیریم به یک مســجد می رســیم؛ بنای 
مربعی شــکل که در میان بومی هــای این منطقه 
به »حســینیه« نیز معروف است. در ورودی مسجد 
قهرج در سمت جنوب غربی عمارت قرار دارد و دو 
در ورودی دیگر که یکی باز و دیگری مسدود است، 

در سمت شرقی مسجد قرار گرفته اند.
شبســتان مســجد و هر دو سمت شــرقی - غربی 
آن در امتداد رواق قرار دارد و به وســیله طاق های 

گهواره ای پوشــیده شــده اند. قدیمی ترین مســجد 
ایران، در آذر ماه 134۹ به شماره ۹06 به عنوان اثر 

ملی ایران به ثبت رسیده است.
فضای کلی مســجد قهرج از یک شبستان و رواقی 
به دور یک حیاط مرکزی، تشــکیل شــده اســت. 
این شبســتان دو دهانــه دارد که در آن فرش پهن 
می کنند، هر دهانه شبســتان، یــک قوس نیزه دار 
دارد، عرض دهانه های میانی شبســتان، شــباهت 
زیادی به عــرض دهانه های میانی مســجد تاری 
دامغــان دارد و کمی پهن تــر از دو دهانه مجاورش 
است. این بزرگی دهانه میانی، در سمت قبله، نشان 

دهنده محراب است.
ارتفاع شبســتان به عنوان مهمترین بخش مسجد، 
از ســایر بخش های آن بیشــتر است، حیاط مسجد 
قهرج کاملًا مربع نیســت و بخش شــمالی اندکی 
از بخش جنوبی پهن تر اســت. جلوتر ســتون های 
مســتطیلی شکلی در شبستان مسجد وجود دارد که 
هر گوشه آنها، ســتونک های تزئینی دارد، جزییات 

ســتون ها باعث شده پژوهشــگران مسجد قهرج را 
شــبیه مساجدی چون مسجد »احمد ابن طولون« و 
»مسجد حکیم« که هر دو در قاهره ساخته شده اند 
بدانید، البته جالب اســت بدانید نمونه دیگری از این 
ســتون ها در مسجد جامع میبد و مسجد کوشک در 

فردوس خراسان نیز پیدا شده است.
قدمــت مســاجد معمــولًا بــا توجه به ســاختار و 
معماری محرابشــان تعیین می شود. سراغ محراب 
قدیمی ترین مســجد ایران می رویــم، یک محراب 
گچی در انتهای دهانه میانی شبستان بر روی دیوار 
قبله قرار دارد که عرضش 2 متر و 32 ســانتیمتر و 
ارتفاعش 3 متر و 24 ســانتیمتر است. کمی جلوتر 
یک محراب کوچک، در سمت غربی محراب اصلی 
دیده می شــود، این محراب گچی است و در فاصله 

خیلی کمی از محراب اصلی قرار دارد.
یکی دیگر از مواردی که در مسجد قهرج وجود دارد 
و باعث می شود نفس هر محققی با دیدنش در سینه 
حبس شود، پنجره ای مســتطیل شکل است که در 
درون یک قاب تزئینی چنــد پره در مقابل محراب 
و در زیر طاق دیده می شــود. جالب اینجاســت که 
شبیه همین قاب را محققان در بقایای مسجد بزرگ 

المتوکل در سامرا ثبت کرده اند.

آستانهٔ رؤس الشهداءآشنایی با قهرج، قدیمی ترین مسجد ایران
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه 21 آبان ماه 1399 
سال پنجم شماره 196

انرژی

انتخابات آمریکا، چراغ پررنگ تر شدن حضور ایران در بازار جهانی 
نفت را روشــن کرده و آنطور که برخی کارشناسان اعلام کرده اند، 
حق ایران باز خواهد گشت و در این بین اگر سیاست درست اعمال 
شــود تعادل بازار نفت نیز از بین نخواهد رفت اما برخی دیگر نیز 
معتقدند که در زمان کوتاه بازگشــت ایران به بازار جهانی امکان 

پذیر نیست.
در این باره امینی، کارشناس ارشد حوزه انرژی گفت: بحث کاهش 
نفت ایران یک اقدام غیرمنطقی بود که حق واقعی ما سلب شد، لذا 
باید طبق آنچه که حق کشورها است تقسیم بندی در اوپک صورت 
گیرد، سهم تولید ایران باید به بازار بازگردد و بر اساس قوانین بین 

المللی ایران جایگاه خود را بدست آورد.
وی تصریح کرد: آنطور که بایدن اعلام کرده آمریکا قرار اســت به 
برجام بازگردد که در این شرایط تغییرات بیشتری ایجاد خواهد شد 
و کشورهایی که در این مدت سهم ایران را در اختیار داشتند ضرر 

خواهند کرد و بازارشان را از دست خواهند داد.
این کارشــناس حوزه انرژی ادامه داد: بحث این است که ابتدا باید 
حق ایران بازگردد اما اینکه چه خواهد شد، بستگی زیادی به برجام 
و دستور العمل های بین المللی و پایبندی کشورها دارد اما در این 
بین برخی کشورها نیز سود خواهند برد؛ چراکه برخی کشورها برای 
خرید از ایران منع شدند و شاید این مساله به نفع آن ها نبوده است.

امینی با بیان اینکه منافعی که برای ایران به وجود خواهد آمد، قطعاً 
به نفع کشورهای دیگر نیز خواهد بود، اظهار کرد: قطعاً شرایط برای 
ایران بهتر خواهد شــد و کشــورهایی که جایگاه ایران را تصاحب 
کرده بودند ضرر خواهند کرد اما در این میان کشــورهایی نیز نفع 

خواهند برد.
وی با اشاره به وضعیت قیمت نفت و شرایط شیوع ویروس کرونا و 
کاهش تقاضا نیز، گفت: اگر شرایط به درستی مدیریت شود، ورود 
ایران بر قیمت ها تأثیر چندانی نحواهد گذاشــت و بازار جهانی نیز 

لطمه چندانی نخواهد خورد.
به گفته این کارشــناس البته باید به این مســاله نیز توجه کرد که 
به دلیل شــیوع ویروس کرونا کل دنیا فعالیت های صنعتی خود را 
کاهش داده است و شرایط فعلی بازار مربوط به ورود ایران به بازار 
نفت و کاهش تقاضا نمی شود و باید برای این مساله سیاست های 
درســتی اعمال شود تا ضمن بازگشت حق ایران بازار جهانی نفت 

نیز متعادل باشد.
انتخــاب جو بایدن، نامزد دموکرات در انتخابات ریاســت جمهوری 
آمریکا نه تنها تأثیر قابــل توجهی روی صنعت نفت آمریکا خواهد 
داشت بلکه ممکن اســت عرضه جهانی نفت را در مدت یک سال 
متأثر کند. برخلاف رویکرد فشــار حداکثری دونالد ترامپ در قبال 
ایران و تشــدید تحریمها علیه صنعت نفت ایــران، بایدن قول داده 
است مسیری را برای بازگشت به دیپلماسی و مذاکره با ایران باز کند.

طبــق اعلام اویل پرایس، اگر آمریــکا و ایران به پای میز مذاکره 
برگردند، این احتمال وجود دارد که از تحریمهای ســخت گیرانه 

آمریکا علیه صادرات نفت ایران کاسته شود. تحلیلگران می گویند 
اگرچه چنین اتفاقی یک شــبه نخواهد افتــاد اما بازار هنوز خیلی 
ضعیف و شــکننده است و قادر نیست عرضه دیگری را جذب کند 
و مصرف جهانی نفت حداقل تا پایان سال 2021 به سطح پیش از 

شیوع ویروس کرونا بازنخواهد گشت.
بازگشــت بخشی از صادرات نفت ایران به بازار در مدت یک سال، 
مانــع بزرگ دیگری برای گروه اوپک پلاس ایجاد خواهد کرد که 
تولیدش را با هدف متوازن کردن عرضه و تقاضا و تقویت قیمتها به 
میزان بالایی محدود کرده است. ایران از مشارکت در توافق کاهش 
تولید اوپک پلاس معاف بوده و ممکن است تلاشهای این گروه را 

برای مدیریت عرضه نفت پیچیده تر کند.
با این حال عوامل متعددی وجود دارد که می توانند بازگشــت نفت 
ایران به بازار را به تأخیر بیاندازند. هر چه این تأخیر طولانی تر شود، 
تأثیر آن بر توازن بازار و قیمتهای نفت کمتر خواهد بود زیرا جهان 

و مصرف نفت در ســال 2022 وضعیــت عادی تری پیدا می کنند. 
همچنین با به قدرت رســیدن بایدن، دولت وی در ابتدا مســائل 
دیگری را در اولویت قرار خواهد داد و پس از آن هم ممکن اســت 

بخواهد منتظر برگزاری انتخابات در ایران شود.
بعلاوه دولت بایدن ممکن اســت تأثیر دیپلماسی مذاکره با ایران 
بر متحدان آمریکا در منطقه شامل عربستان سعودی را به حساب 
بیاورد. رابطه بایدن با ریاض در مقایسه با روابط شخصی ترامپ با 
حکام سعودی و خطاب قرار دادن اوپک در توییتر، فاصله بیشتری 

خواهد داشت.
دولت جدید در کاخ سفید باید در سیاستهای خود عوامل بسیاری را 
مد نظر قرار دهد. با این حال اگر توافقی در زمینه کاهش تحریمها 
در ســال آینده حاصل شــود، بازار نفت و اوپک ممکن است با دو 
میلیون بشــکه در روز عرضه جدید روبرو شوند که احتمالًا در حال 

حاضر آن را به حساب نیاورده اند.

مهندس تقی زاده: 
چادرملو بدنبال دستیابی به تکنولوژی 

حفاریهای عمیق

سنگ آهن، امروزه بازار پر مصرفی در جهان دارد . معلوم نیست در 
آینده هم با وجود فناوریهای جدید تولید پلیمرها، این رونق در بازار 
فولاد وجود داشته باشد . پس باید با توجه به ظرفیت بی القوه کشور، 

حداکثر استفاده را ببریم .
مدیر عامل شــرکت معدنی و صنعتی چادرملو با تاکید بر ضرورت 
دستیابی به منابع غنی ســنگ آهن در عمق بیش از 1000 متری 
در کویر مرکزی ایران گفت : ایران  در خصوص اکتشــاف از رقبای 
خارجی خود عقب است، امروزه در کشورهای دارای ذخایر معدنی از 
تکنولوژی های به روز برای دستیابی به ذخایر زیر زمینی بیشترین 
اســتفاده را می برند اما در کشور ما هنوز این فناوری ها وجود ندارد 
در حالیکه برای ما بسیار مهم است که بتوانیم به ذخایر زیر سطحی 
دسترسی داشته باشیم . در حال حاضر ذخایر قابل توجهی از سنگ 
آهن در عمق بیش از 1000 متری شناسایی شده  اما بهره برداری از 

آنها بدون بهره گیری از تجهیزات جدید امکان پذیر نیست.
مهندس ناصر تقی زاده با اشاره به این که، چادرملو مصمم به تهیه 
تکنولوژی حفاری عمیق با هدف دستیابی به ذخایر قابل توجه زیر 
سطحی کشور تصریح کرد :  در حوزه اکتشاف باید سرمایه گذاری 
و تلاش بیشــتری کرد، بارها اعلام کردیم در هر کجای ایران اگر  
پهنه ای به ما  واگذار شــود، آماده انجام عملیات اکتشاف هستیم، 
البته نه به این معنی که الزاماً مالکیت آنرا داشته باشیم بلکه بصورت 
مشارکتی هم حاضر به همکاری هستیم.   وی افزود: در حال حاضر 
کار اکتشــاف تفصیلی آنومالی D1۹  در حال انجام اســت و انتظار 
داریم بزودی نتیجه نهایی آن اعلام  شود تا بتوانیم با دریافت پروانه 
بهره بــرداری، عملیات باطله  برداری  را آغاز کنیم . از طرفی چند 
پهنه دیگر در محدوده فعالیت معدن چادرملو شناســایی شده است  

که در حال مطالعه و بررسی هستیم.
مدیر عامل و عضو هیات مدیره چادرملو یادآوری کرد: سنگ آهن و 
فولاد محصولی است که امروزه بازار پر مصرفی در جهان دارد و ما 
با توجه به ظرفیت بی القوه کشور باید حداکثر استفاده را در شرایط 
فعلی ببریم . معلوم نیست در آینده این رونق وجود داشته باشد چرا 
که می بینیم بشــر هر روز از فرآورده های جدید در صنایع استفاده 
می کند  لذا ممکن اســت جایگزین های دیگری از جمله پلیمرها 
جانشــین فولاد در صنایع شوند . باید برخی موانع موجود بر سر راه 
سرمایه گذاران معادن برداشته، در صدور مجوزها تسریع و امتیازات 
تشویقی نیز داده  شود . تا بخش خصوصی ترغیب به سرمایه گذاری 

در این حوزه گردد.

دیپلم افتخار جایزه جهانی 
پروژه های برتر و مگا پروژه های 

2۰2۰ به پروژه بیدبلند خلیج فارس 
اهدا شد 

دیپلم افتخار جایزه جهانی پروژه های برتر و مگا پروژه های 2020 به 
پروژه بیدبلند خلیج فارس اهدا شد

بــا اعلام نهایــی برندگان جایــزه جهانی پروژه هــای برتر و مگا 
پروژه های 2020، پروژه بیدبلند خلیج فارس ایران رتبه ســوم را در 

بین فینالیست ها کسب کرد.
به گزارش روابط عمومی شــرکت صنایع پتروشیمی خلیج فارس، 
داوران مســابقه بین المللی پروژه های بزرگ و مگاپروژه ها، پیش از 

این نامزدهای نهایی سال 2020 را مشخص کرده بودند.
بر اســاس انتخاب داوران این رقابت بین المللی، مگاپروژه ها به دو 
دسته زیرســاخت و انرژی تقسیم شدند که نام پالایش گاز بیدبلند 
خلیج فارس و کنسرســیوم ایرانی ســازه  و جهان پارس به عنوان 
پیمانکار پروژه، در میان چهار فینالیست بخش انرژی قرار گرفت. در 
مرحله فینال ابر پروژه های حوزه انرژی، دو کنسرســیوم بین المللی 
چینی اول و دوم شــدند و کنسرسیوم سازه و جهان پارس، پیمانکار 
پروژه بیدبلند خلیج فارس مقام سوم را از آن خود کرد و دیپلم افتخار 

این جایزه معتبر جهانی را کسب کرد.
گفتنی اســت مگا پروژه بیدبلند خلیج فارس به عنوان بزرگ ترین 
طرح گازی غرب آسیا با سرمایه گذاری 4/3 میلیارد دلار، اکنون در 
مرحله بهره برداری قرار گرفته و در آینده بسیار نزدیک رسما افتتاح 

می شود.

بازتاب

پمپ بنزین ها از نگاه کارشناسان بهداشتی 
یکــی از مهم ترین اماکــن با خطر بالای 
شــیوع ویروس کرونا به شــمار می روند، 
ولی اجرای پروتکل های بهداشتی در این 
اماکن بویژه در مازندران طی ۹ ماه گذشته 
همواره با اما و اگرهایی همراه بوده و بیشتر 
مصوبات ستاد ملی و استانی مقابله با کرونا 
در آنجا یا اصلًا اجرا نشــده و یا به صورت 

ناقص اجرایی شده است.
تعداد پمپ بنزین در مازنــدران به خاطر 
گردشگر پذیر بودن اســتان از یک سو و 
بالا بودن تعداد خودروها همواره از اماکن 
شلوغ به شمار می روند. حداقل مدت توقف 
افراد در این اماکن پنج دقیقه است و گاهی 
این زمان به نیم ساعت هم می رسد. سطح 
تماس افراد با یکدیگر و با دســتگاه ها و 
ابزارهای مختلف در ایــن مکان ها بویژه 
استفاده مشترک از وسایل قابل مقایسه با 
هیچ مکانی نیســت و به همین دلیل هم 
ستاد مقابله با کرونای مازندران در تمامی 
نشست هایش در ماه های گذشته مصوباتی 
بــرای رعایت پروتکل ها در پمپ بنزین ها 

داشته است.
تکرار مصوبات لزوم رعایت بدون چون و 
چرای همه موارد پروتکل های بهداشــتی 
در جایگا های سوخت در ستاد پیشگیری 
و مقابله با کرونا مازندران در حالی اســت 
که متصدیان پمپ بنزین ها و مســئولان 
شرکت فرآورده های نفت استان دل پری 
از مشکلات در سینه دارند و خواستار درک 

عمومی در این شرایط هستند.
بررســی های هــم نشــان می دهــد که 
متصدیان جایگاه های ســوخت مازندران 
که طبق آمار شرکت نفت استان تعدادشان 
به حدود یکهزار نفر می رســد، با کمترین 
دســتمزد که گاهی کمتر از یک میلیون 
تومان در ماه اســت، فعالیــت دارند ولی 
در همین حال با شــیوع ویــروس کرونا 
نه تنها فعالیشــان دوچندان شده، بلکه با 
جریمه های ســنگین حتی بیشتر از حقوق 

ماهانه خود مواجه می شوند.
آنــان رعایت همــه مــوارد پروتکل های 
بهداشتی کرونایی را منوط به همکاری و 
مشارکت در سوختگیری توسط شهروندان 
می دانند و می گویند که حداقل توقعشان 
در این شــرایط کاری سخت و پر از خطر 
این اســت که شــهروندان برای رعایت 
حداقــل الزامــات بهداشــتی در هنگام 
سوختگیری صبر و حوصله به خرج دهند و 

با آنان همکاری کنند.
یکی از متصدیان پمپ بنزین در شهرستان 
ســاری با انتقاد از این که مسئولان پیش 
از بررســی فقط در جلسات ستاد مقابله با 
کرونــا مصوبه می گذارند و ابلاغ می کنند، 
گفــت: مــردم و حتی مســئولان طاقت 
ایســتادن در یک صف برای اجرای کامل 
پروتکل های بهداشــتی را ندارند در حالی 
که اجرای مصوبه خود به خود به تشکیل 
صف برای سوختگیری می انجامد و تحمل 
زمان صرف شــده برای رســیدن به نازل 
ســوختگیری، سهم هر شهروند در اجرای 
پروتکل اســت. این کارگر پمپ بنزین که 
خواست نامش در گزارش ذکر نشود، افزود: 
در چنین شــرایطی به طور یقین افرادی 
هســتند که از این فرصت ســوء استفاده 
می کنند و از مصوبــه ممنوعیت دریافت 
وجه نقد به بهانه نداشتن کارت پول، هزینه 
نمی پردازند و یا حتی به دلیل شــلوغی و 
مشــغله زیاد کارگران، برخی سوختگیری 

می کنند و وجه آن را پرداخت نمی کنند.
وی گفت: تاکنون همه متصدیان در پمپ 
بنزین های اســتان همانند خودم به خاطر 
همخوانی نداشتن پول دریافتی با سوخت 
فروخته شــده با جریمه ســنگین مواجه 
شدند در حالی که دستمزد ما اندک است 
و هر جریمه ای می تواند معیشــت ما را به 
خطر بیندازد، ولــی هر روز بدون توجه به 
این مشــکلات شــاهد حضور بازرسان از 
دستگاه های مختلف در جایگاه ها هستیم 
که آنها هم ما را به جریمه شــدن تهدید 

می کنند.
این کارگر متصدی جایگاه سوخت افزود: 
همه باید توجه داشــته باشــند که ما هم 
به عنوان کارگر و متصدیان ســوختگیری 
بشدت در معرض خطر ویروس کرونا قرار 
داریم و بناچار برای حفظ سلامتی خودمان 
و حفاظت از سلامتی مشتریان در گرما و 
سرما ماسک بر دهن و دستکش به دست 
داریــم و این وضعیت به اندازه کافی برای 
ما مشــقب بار است در حالی که در همین 
شرایط باید مراقب تحویل مقدار سوخت و 
وجه دریافتی باشیم و همچنین باید طوری 
عمل کنیم که منجر به عصبانیت مشتریان 

بابت معطل ماندن در صف نشویم.
وی ادامــه داد: در طــول روز در برخــی 
از ســاعات شــلوغ همواره با شــماری از 
افراد مواجه می شــویم که از فرصت سوء 
اســتفاده کرده و با ســوختگیری از کارت 
جایگاه، بــدون پرداخت وجــه از جایگاه 
خارج می شــوند در حالی که ما مشــغول 
ســوخگیری خودرو دیگران طبق مصوبه 
کرونایی هســتیم و در نهایــت در پایان 
روز کاری با تن خســته و اعصاب و روان 
آشــفته با جریمه صاحب کار هم به خاطر 
همخوانی نداشتن حساب مواجه می شویم 
که البته حق هــم دارند چون ما در درجه 
اول کارگر آنها هستیم و باید منافع آنها را 
تأمین کنیم. این کارگر ســاروی گفت: در 
این شرایط هیچ راهکاری برای ما کارگران 
پمپ بنزین باقــی نمی ماند. مثلًا ما وقتی 
از همان ابتدا با چنین وضعیتی آشــفته ای 
مواجه شــدیم، به صاحب جایگاه پیشنهاد 
کردیم تعداد نازل سوختگیری را خاموش 
کنیم تــا بتوانیم ضمن ارائــه خدمات به 
مشتریان، دچار مشکل کم آوردن حساب و 
کتاب و جریمه نشویم، ولی آنها برای این 
که فروش بیشــتری در زمان کمتر داشته 
باشند، با این پیشنهاد مخالفت می کنند و 
همه مسئولیت را در تحویل سوخت و وجه 

به گردن متصدیان می اندازند.

سرنوشت بازار نفت با ورود ایران چه خواهد شد؟

چشم اندازه آتی بازار طلای سیاه

چرا پروتکل های بهداشتی در پمپ بنزین های مازندران 
اجرایی نمی شود؟

وزیر انرژی عربســتان هرگونه تغییر در روند کاهش تولید اوپک را 
منوط به نتایج واکســن جدید کرونا اعلام و بیان کرد منتظر تغییر 

فراتر از انتظار در توافق کاهش تولید اوپک پلاس باشید.
دوشــنبه شب گذشته در پی انتشــار اخبار مثبتی در خصوص تأثیر 
۹0 درصدی واکســن کرونا، قیمت نفت با رشــد 10 درصد روبرو 
شد. همزمان نیز، شاهزاده عبدالعزیز وزیر انرژی عربستان صعودی 
در کنفرانس ادیپک 2020 که امســال با توجه به شــرایط ناشی از 
بیماری کرونا به صورت مجازی برگزار می شــود در خصوص نحوه 
تســهیل کاهش تولید اوپک پلاس از ســال آینده میلادی گفت: 
باتوجه به عدم خوشــبینی وسیع نســبت به بازگشت تقاضای نفت 
و همچنیــن افزایش تولید نفت لیبی، ممکن اســت توافق کاهش 
تولید را دســت خوش تغییر قرار دهیم و ایــن تغییر ممکن فراتر از 
انتظارات تحلیل گران بازار نفت باشــد. باید ببینیم تحولات چطور 

پیش می روند.

وی در ادامه افزود: قطعاً اوپک پلاس نقش بســیار قابل توجهی در 
برقراری تعادل در بازار نفت داشته و به منظور انعطاف پذیری بیشتر 
با شــرایط نامطمئن بازار، وزیران اوپک پلاس گزینه های متعددی 
دارند که در حال بررســی آنها هستند. اما تحلیل گران بر این باورند 
که احتمالًا کاهش ۷.۷ میلیون بشــکه ای تولید نفت در روز توسط 
اوپک پلاس که در ابتدای سال آینده میلادی که قرار است به 5.۷ 
میلیون بشکه برســد با یک تعویق شش ماهه روبرو شود ولی این 
امر به توافق همه اعضا بســتگی دارد که حصول آن از نظر سیاسی 
دشوار اســت.در این خصوص نیز ســهیل المزروعی، وزیر انرژی 
امارات متحده عربی تاکید کرد توافق اوپک پلاس منعطف است اما 
تغییر آن مستلزم توافق جمعی 22 عضو این گروه است. البته گفتنی 
اســت ســیگنال تغییر در توافق کاهش تولید اوپک پلاس را هفته 
پیش رئیس دوره ای اوپک روانه بازار کرد. وزیر انرژی الجزایر هفته 
پیش اعلام کرد از تمدید محدودیت عرضه فعلی حمایت می کند و 
دیدار آینده اوپک پلاس ممکن اســت به بررسی تمدید شش ماهه 

محدودیت عرضه ۷.۷ میلیون بشکه در روز بپردازند.

عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس دهم با بیان اینکه شیوه توزیع 4 
هزار میلیارد تومان منابع هدفمندی یارانه ها که در اختیار رئیس جمهور 
قرار گرفته، شفاف و روشن نیســت، گفت:  4 هزار میلیارد تومان درآمد 

خوراک پتروشیمی در سال ۹۸ به حساب هدفمندی واریز نشد.
محمد حسینی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس دهم با اشاره به 
حســاب خاص رئیس جمهور که 4 هزار میلیارد تومان از منابع حاصل 
شــده هدفمندی یارانه ها در سال ۹۸ به حساب خاص در ردیف متفرقه 
بودجه سال ۹۹ واریز شده است، اظهار داشت: در یکی از بندهای مصوبه 
اردیبهشــت یا خرداد ماه سال جاری سران قوا این موضوع مصوب شد 
که درآمد هدفمندی یارانه ها به حساب خاص ردیف متفرقه قانون بودجه 

واریز شود.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلس دهم با طرح این ســؤال که 
چرا پول هدفمندی به حساب این ســازمان واریز نشده است و حساب 
ردیف های متفرقه ریخته شــد؟ گفت: در بودجه برای هر درآمدی یک 
ردیف مصرف پیش بینی شده اســت بنابراین از این جهت شفاف بوده 
و اگر درآمدی حاصل شود مشــخص است که به چه حسابی در خزانه 

واریز شود.

وی در پاســخ به این سؤال که گفته بودید 2۷ هزار میلیارد تومان درآمد 
هدفمندی یارانه ها به حســاب خاص واریز شده است، بیان داشت: این 
رقم از محل منابع هدفمندی یارانه ها در پایان سال گذشته بدست آمده 
که 1۸ هزار میلیارد تومان از محل فروش فرآورده های نفتی برای طرح 

معیشت بنزینی مصرف شد.
این نماینده سابق مجلس افزود:  4 هزار میلیارد تومان آن به سال جاری 
و ردیف متفرقه موکول شد که مصرف آن در اختیار رئیس جمهور بوده 
و هزینه کرد آن در بودجه شــفاف نیســت. در حالی باید جدول توزیع 
داشته باشد تا ابهام پیش نیاید. مثلًا 120 میلیارد تومانی که برای خرید 
ســاختمان دانشکده شهید بهشتی پرداخت شــد در بودجه ردیف مجزا 
داشــته و پایان آن سال 1403 اســت. در بودجه امکان جابه جایی 10 
درصــد اعتبارات مجوز قانونی دارد در حالی که حدود 60 برابر پرداختی 
وجود داشته که فراتر از قانون محسوب می شود. از طرفی توزیع ناعادلانه 

استانی در مصرف 4 هزار میلیارد تومان مشهود است.
حسینی گفت:  همچنین 4 هزار میلیارد تومان دیگر که مربوط به خوراک 
پتروشیمی ها بوده و همچنان وصول نشده و در حسابهای شرکت نفت و 

پالایش و پخش است و می گویند در حال وصول است.

مریم علیزاده

 واکسن کرونا نتیجه توافق اوپک پلاس را تعیین می کند

سورپرایز اوپک در راه است

نماینده سابق مجلس؛

4 هزار میلیارد تومان درآمد خوراک پتروشیمی در 
سال 9۸ به حساب هدفمندی واریز نشد

مریم علیزاده

4هزار میلیارد تومان درآمد خوراک 
پتروشیمی در سال98 به حساب 

هدفمندی واریز نشد
عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس دهم با بیان اینکه شیوه توزیع 4 
هزار میلیارد تومان منابع هدفمندی یارانه ها که در اختیار رئیس جمهور 
قرار گرفته، شــفاف و روشن نیست، گفت:  4 هزار میلیارد تومان درآمد 

خوراک پتروشیمی در سال ۹۸ به حساب هدفمندی واریز نشد.
به گزارش فارس، محمد حسینی عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس 
دهم با اشاره به حساب خاص رئیس جمهور که 4 هزار میلیارد تومان از 

منابع حاصل شــده هدفمندی یارانه ها در سال ۹۸ به حساب خاص در 
ردیف متفرقه بودجه سال ۹۹ واریز شده است، اظهار داشت: در یکی از 
بندهای مصوبه اردیبهشت یا خرداد ماه سال جاری سران قوا این موضوع 
مصوب شد که درآمد هدفمندی یارانه ها به حساب خاص ردیف متفرقه 
قانون بودجه واریز شــود. عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس دهم 
با طرح این ســوال که چرا پول هدفمندی به حساب این سازمان واریز 
نشده است و حساب ردیف های متفرقه ریخته شد؟ گفت: در بودجه برای 
هر درآمدی یک ردیف مصرف پیش بینی شــده است بنابراین از این 
جهت شفاف بوده و اگر درآمدی حاصل شود مشخص است که به چه 
حسابی در خزانه واریز شود.وی در پاسخ به این سوال که گفته بودید 2۷ 

هزار میلیارد تومان درآمد هدفمندی یارانه ها به حساب خاص واریز شده 
اســت، بیان داشت: این رقم از محل منابع هدفمندی یارانه ها در پایان 
ســال گذشته بدســت آمده که 1۸ هزار میلیارد تومان از محل فروش 
فرآورده های نفتی برای طرح معیشت بنزینی مصرف شد. این نماینده 
ســابق مجلس افزود:  4 هزار میلیارد تومان آن به سال جاری و ردیف 
متفرقه موکول شد که مصرف آن در اختیار رئیس جمهور بوده و هزینه 
کرد آن در بودجه شــفاف نیست. در حالی باید جدول توزیع داشته باشد 
تا ابهام پیش نیاید. مثلا 120 میلیارد تومانی که برای خرید ســاختمان 
دانشکده شهید بهشتی پرداخت شد در بودجه ردیف مجزا داشته و پایان 

آن سال 1403 است. 

آگهی تغییرات شــرکت تعاونی پرشــین دام شهریار به 
شــماره ثبت 2204 و شناســه ملی 10195004416 به 
اســتناد صورتجلسه هیأت مدیره مورخ 1399/07/20 و 
مجوز شماره 131814/113/992 مورخ 1399/07/22 
اداره تعــاون، کار و رفــاه اجتماعــی شهرســتان قــدس 
تصمیمات ذیل اتخاذ شــد: آقای احســان سوری به شماره 
ملی 0450491072 به سمت مدیر عامل و رئیس هیأت 

مدیره، خانم سمیه شفیعی به شماره ملی 4911286938 
به سمت نایب رئیس هیأت مدیره و آقای حسین سوری به 
شماره ملی 0077721969 به سمت منشی هیأت مدیره 
انتخــاب گردیدند. کلیه اوراق و اســناد بهــادار و تعهدآور 
شرکت از قبیل چک، سفته، بروات، قراردادها و غیره پس 
از تصویــب هیأت مدیره با امضای ثابت مدیر عامل و نایب 
رئیس هیــأت مدیره همراه با مهرشــرکت و اوراق عادی و 

اداری بــا امضای مدیر عامل همراه با مهر شــرکت معتبر 
می باشد. 

حجت اله قلی تبار سرپرســت ثبت شــرکتها و مؤسســات 
غیر تجاری شهرســتانهای استان تهران سازمان ثبت اسناد 
و امــلاک کشــور اداره کل ثبــت اســناد و امــلاک اســتان 
تهران مرجع ثبت شــرکت ها و مؤسسات غیرتجاری قدس 
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هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه 21 آبان ماه 1399 
سال پنجم شماره 196

سلامت

 هشدار به طرفداران

منوهای لاکچری پسند

دانشــمندان توصیه کرده اند به دلیل مضراتی که غذاهای با 
طعم طلا دارند، از مصرف آن ها پرهیز کنید. روزنامه انگلیسی 
دیلی میل گزارشــی در مورد غذاهایی با روکش طلا منتشر 
کرده که در شــبکه های اجتماعی بســیار مــورد بحث قرار 
گرفته اســت. این نوع غذا تأثیرهــای منفی احتمالی بر بدن 
دارد. »الکساندر اوپنهایمر«، متخصص تغذیه می گوید: طلای 

خوراکــی باید بین 23 تا 24 قیراط باشــد و این طلا ممکن 
اســت مواد معدنی دیگری داشته باشد که در صورت مصرف 
ســمی و خطرناک هستند. براســاس این گزارش طلایی که 
برای مصارف غذایی استفاده می شود در اروپا با نام ای- 1۷5 
شــناخته می شود. این نامی است که توســط سازمان ایمنی 
غذایــی اروپا هنگام اســتفاده از آن به عنوان ماده افزودنی یا 
رنگ برای تزیین غذا اســتفاده می شود. آثار ایمنی و سلامت 
طلای خوراکی در ســال 1۹۷5 ارزیابی شد. سپس این مواد 
در سال 2016 توســط متخصصان اداره سلامت مواد غذایی 
اروپا دوباره مورد بررســی و ارزیابی قرار گرفت. طبق آخرین 

دیدگاه های پژوهشی، اوراق طلا باید متشکل از ۹0 ٪ طلای 
خالص باشــد و 10 ٪ باقیمانده معمــولًا از فلز ایمن دیگری 

مانند نقره خالص تشکیل شود.
»سینتیا ساس« متخصص تغذیه گفت: اگر از بعد علمی نگاه 
کنیم در می یابیم که طلا یکی از عناصر شیمیایی خنثی است. 
این به معنای آن است که این فلز هنگام هضم تجزیه نخواهد 
شــد و به احتمال زیاد طلای خوراکی از دســتگاه گوارش به 
داخل خون جذب نمی شود؛ بنابراین از بدن عبور می کند و به 
عنوان زباله دفع می شود، البته این موضوع می تواند به حجم، 

مقدار و میزان مصرف بستگی داشته باشد.

اگر 
می خواهید 

به بمب 
انرژی 

تبدیل شوید 
این مغزها 
را بخورید

اختراع 
یک جوراب 

مخصوص برای 
از بین بردن 

بوی بد پا

 چای سبز
  کیسه ای را به

 4 دلیل فوری 
ترک کنید

توصیه می شــود که به طــور روزانه میوه های خشــک، 
خشکبار و مغزها را در برنامه غذایی خود بگنجانید تا انرژی 

لازم را کسب کنید.
ایــن روزها که بحث ویروس ها و بیماری های عفونی داغ 
اســت بدانید که مصرف روزانه خشکبار و مغزها به بهبود 
عملکرد دستگاه ایمنی بدن در برابر این غول های نامرئی 
کمک زیادی می کند. این مغزها به بدن ما کمک می کنند 

که به راحتی درگیر انواع بیماری ها نشود.
بدون شــک می دانید که میوه های خشــک به طور کلی 
شهرت زیادی به خاطر ارزش غذایی بالایشان دارند. این 
مواد غذایی انــرژی خوب و طولانی مدتی ایجاد می کنند. 
درست اســت که این روزها آجیل و خشکبار قیمت طلا 
گرفته اســت اما بدانید هزینه کردن برای تغذیه و تقویت 
بدن باعث می شود که از هزینه بیماری دور باشید. علاوه 
بــر این خیلی از افراد عــادت دارند که هفته ای چند بار از 
خوراکی هایی مانند چیپس و پفک و بستنی و ... که برای 
بدن مضر هم هستند، استفاده کنند که با جایگزینی آن ها با 
آجیل ها، هر چند به مقدار کم، می توانند از فواید بی نظیر آن 
بهره مند شــوند. بنابراین یادتان باشد که هر تغذیه سالمی 
باید حاوی میوه های خشــک و خشکبار باشد. بخصوص 
این روزها که هوا سرد شده است و بدن به انرژی بیشتری 
نیاز دارد. در این مطلب شــما را با انرژی زاترین مغزهای 

خوشمزه بیشتر آشنا می کنیم.
ارزش غذایی خشکبار ��

مغزها علاوه بر اینکه سرشــار از چربی های سالم هستند 

حــاوی ویتامین ها و همچنین مــواد معدنی ضروری نیز 
هستند که اهمیت زیادی در ارتقای سلامتی بدن ما دارند. 
این مواد غذایی منبع انرژی خوب برای بدن هستند. علاوه 
بر این مغزها حاوی اســیدهای چرب ضروری مانند اسید 
اولئیک، لینولئیک و لینولنیک هستند. بدن انسان نمی تواند 
این مواد را تولید کند بــرای همین باید از طریق مصرف 
مــواد غذایی و به طور روزانه جذب کند. نتایج پژوهشــی 
 International Journal of Molecular که در مجلــه
Sciences به چاپ رســیده است نشان می دهد که این 
چربی های مفید و سالم انرژی زا بوده و خاصیت ضدالتهابی 
دارند. یادتان باشــد که مصرف روزانه این مغزها واکنش 
ایمنــی بدنتان را در برابر ویروس ها و بیماری های عفونی 
بــالا می برد. اگر هر ســال با تغییر ناگهانــی دما قربانی 
بیماری های فصلی می شــوید بهتر است این مغزها را در 

برنامه غذایی تان بگنجانید.
بادام ��

بادام یک ماده غذایی مدیترانه ای بسیار مغذی بخصوص 
برای ورزشکاران اســت. چون حاوی انرژی و چربی های 
ســالم و همچنین پروتئین های گیاهی فوق العاده اســت. 
یک مشــت بادام یعنی حدود 30 گرم بادام 162 کالری و 
 E همچنین میزان خوبی فیبرهای محلول در آب، ویتامین
و ویتامین های گروه B دارد. بادام همچنین سرشار از مواد 
معدنی مفید مانند کلســیم، پتاسیم، فسفر، سلنیوم و آهن 
اســت. باید بدانید که شــیر بادام چنان مغذی و سرشار از 
کلسیم است که می تواند جایگزین شیر مادر و یا شیر گاو 

شود. بنابراین افرادی که دچار مشکل عدم تحمل لاکتوز 
شیر هستند می توانند به جای آن از شیر بادام استفاده کنند.

فندق ��
وجه تمایز فندق میزان بالای اســیدفولیک موجود در آن 
اســت. مصرف این ماده غذایی خوشــمزه بخصوص در 
دوران بارداری بســیار توصیه می شــود. شما می توانید به 
روش های مختلف فندق را مصرف کنید. این ماده غذایی 
حاوی میزان خوبی اسیدفولیک است که از بروز ناهنجاری 
و نقــص لوله عصبی در جنین جلوگیــری می کند. حتماً 
می دانید که در دوران بارداری مصرف مکمل اسیدفولیک 
و همچنین مواد غذایی سرشــار از این ویتامین ضروری 
است. فندق علاوه بر اینکه انرژی خوبی به بدن می رساند 
حاوی چربی های غیراشــباع و ویتامین E است. بنابراین 
به پیشــگیری و کاهش التهاب بافت ها در طول ورزش و 
تحرک های بدنی کمک می کند. این ماده غذایی همچنین 
حاوی آهن، منیزیم، منگنز و فیبر اســت و به این ترتیب 

یک ماده مقوی محسوب می شود.
بادام هندی ��

بــادام هنــدی سرشــار از اســیدفولیک، پروتئین هــا و 
ایزوفلاون ها است. این مغز خوشــمزه حاوی چربی های 
امگا 6 و فیبرها اســت بنابراین یک ماده غذایی فوق العاده 
برای تنظیم کلسترول خون بوده و برای سلامت قلب نیز 
مفید است. می توانید بادام هندی را به صورت خام یا کره 
مصرف کنید. اگر 30 گرم کره بادام هندی روی نان بمالید 
حدود 10 گرم پروتئین جذب خواهید کرد. از این گذشته، 

این کره پرطرفدار میزان قابل توجهی انرژی، کلســیم و 
آهن به بدنتان می رســاند. بنابراین می توانید برای کسب 

انرژی بیشتر در وعده صبحانه از این کره استفاده کنید.
گردوی برزیلی ��

وجه تمایز گردوی برزیلی نیــز میزان بالای مواد معدنی 
موجود در آن اســت. این ماده غذایی منبع سلنیوم است. 
بنابراین لازم است که مصرف آن کنترل شده باشد. علاوه 
براین گردوی برزیلی سرشــار از ویتامین E است که یک 
آنتی اکسیدان طبیعی بوده و تأثیر مثبتی در کاهش اثرات 
منفی رادیکال های آزاد دارد. گردوی برزیلی بسیار انرژی زا 
و مغذی بوده و اســیدهای چرب ســالم فراوانی دارد. این 
ماده غذایی بخصوص برای ورزشــکاران فوق العاده است. 
یک مشــت از این ماده غذایی میزان قابل توجهی فیبر و 

پروتئین به بدن می رساند.
گردو ��

نتایج برخی از پژوهش ها حاکی از آن اســت که مصرف 
روزانه گردو سپر بلای قلب می شود. گردو یک ماده غذایی 
انرژی بخش اســت. اگر به دنبال جذب میزان زیادی امگا 
3 هستید به ســراغ گردو بروید. با وجود اینکه گردو یک 
 The ماده غذایی چرب اســت اما نتایج پژوهشــی که در
 Cochrane Database of Systematic Reviews
به چاپ رسیده است نشــان می دهد که اکثر چربی ها آن 
شــامل چربی های اشباع نشده هســتند و به همین دلیل 
بدون اینکه تأثیر چندانی روی وزن داشته باشد باعث بهبود 
ســلامت قلب و عروق می شود. علاوه براین گردو حاوی 

ویتامین هــا، پروتئین ها و فیبرها اســت. این ماده غذایی 
به دلیل دارا بودن خواص آنتی اکســیدانی و سیرکنندگی 
به کاهــش وزن نیز کمک می کند. گردو همچنین حاوی 
فیبرهای محلول در آب اســت که برای مقابله با یبوست 
ضروری هســتند. علاوه براین گردو می تواند باعث بهبود 

خواب شده و میزان سروتونین بدن را بالا ببرد.
پسته ��

پسته یکی از منابع غنی آهن، ویتامین E و پتاسیم )1000 
گرم در هر 100 گرم گردو( اســت. با مصرف پســته 43 
درصد نیاز روزانه تان به پروتئین های گیاهی تأمین می شود. 
گل سرسبد آجیل حاوی اسید آمینه ای به نام آرژینین است 
که باعث تحریک عملکرد دفاعی بدن می شود. این ماده 
غذایی سرشار از ویتامین B6،B1، کلسیم، منیزیم، فسفر و 
مس است. از طرف دیگر میزان بالای اسید اولئیک و دیگر 
چربی های ســالم موجود در پسته باعث بهبود حساسیت 
بدن به انســولین شــده و به این ترتیب باعث تأمین قند 

سلول ها می شود.
حرف آخر ��

توصیه می شــود که به طــور روزانه میوه های خشــک، 
خشکبار و مغزها را در برنامه غذایی خود بگنجانید تا انرژی 
لازم را کسب کنید. البته مغزها و خشکبار دیگری نیز وجود 
دارد که خــواص فوق العاده ای دارند. در هر حال می توانید 
مطمئن باشید که با مصرف این مواد غذایی انرژی بگیرید، 
ســلامت قلب و عروقتان را بالا ببرید و میزان کلسترول 

خونتان را نیز کنترل کنید.

دانشــمندان تایلندی یک پوشش مخصوص 
جوراب اختراع کرده اند که باکتری ها را از بین 
می برد و مشکل بوی بد پا را برطرف می کند.

این پوشــش کــه از نانو ذرات اکســید روی 
)ZnO-NP( ســاخته شــده می تواند جلوی 
برومــودوز )Bromodosis( یــا همان بدبو 
شــدن پاها و نوعی عفونت باکتریایی به نام 
کراتولیز حفره دار )Pitted Keratolysis( را 

بگیرد.
به گفتهٔ دانشــمندان، خــواص ضد باکتریایی 
نانو ذرات اکسید روی، که برای پوست انسان 
بی ضرر است، این پوشــش را برای استفاده 
در انواع منســوجات از جمله جوراب مناسب 

می سازد.
این جوراب  تایلند  محققان دانشگاه ماهیدول 
پوشــش را مورد آزمایش قرار دادند که نتیجهٔ 

آن موفقیت آمیز بود.
در سال 201۸ تحقیقی منتشر شد که از شایع 
بــودن عفونت قارچ پا در میان دانشــجویان 
دانشکده نیروی دریایی تایلند حکایت داشت. 
به همین دلیل محققان تایلندی برای آزمایش 
اختراع خود به ســراغ گروهی از دانشجویان 
یکی از دانشکده های افســری تایلند رفتند و 
جوراب مذکور را بر روی آن ها مورد آزمایش 

قرار دادند.
طبق تحقیق ســال 201۸، بیشتر از یک سوم 
دانشــجویان دانشــکده نیروی دریایی تایلند 

به انــواع زخم پا از جمله عفونــت باکتریایی 
کراتولیز حفره دار مبتلا می شوند.

پس از طی دورهٔ آزمایــش، محققان تایلندی 
متوجه شدند دانشــجویانی که از جوراب های 
دارای پوشــش نانو ذرات اکسید روی استفاده 
کــرده بودند بــوی بد پا در آن هــا به میزان 

چشمگیری کاهش پیدا کرده بود.
در مقابل، دانشــجویانی که از جوراب معمولی 
استفاده کرده بودند، بوی پاهای آن ها شدیدتر 
شــده بود و به گفتهٔ دانشــجویان تأثیر منفی 
این مشــکل هم بر زندگی روزانهٔ آن ها بیشتر 

شده بود.
محققان همچنین متوجه شــدند دانشجویانی 
که از جوراب های معمولی استفاده کرده بودند 
احتمــال ابتلا به عفونــت باکتریایی کراتولیز 
حفره دار در آن ها بیشــتر بود تا دانشجویانی 
که از جوراب پوشش دار استفاده کرده بودند.

نتایج پژوهش  تایلنــدی،  به گفتهٔ محققــان 
آن هــا کارآمدی جوراب های دارای پوشــش 
نانو ذرات اکســید روی در جلوگیری از بوی 
بد پا و عفونت باکتریایــی کراتولیز حفره دار 

ثابت کرد.
این محققان می گوینــد تحقیقات خود را بر 
روی دیگر انواع منســوجات ادامه خواهند داد 
و امیدوارنــد با ایــن روش بتوان عفونت های 
باکتریایــی و قارچی را درمان و از بروز آن ها 

جلوگیری کرد.

رایج ترین  از  چای سبز کیســه ای یکی 
نوع مصرف چای اســت امــا به تازگی 
محققان متوجه شدند که مصرف مداوم 
برای ســلامتی  نوع چای می تواند  این 

مضر باشد.
همه ما در مورد فواید چای ســبز برای 
سلامتی شنیده ایم، اما آیا می دانید چای 
سبز کیسه ای می تواند هم برای سلامتی 

و هم برای محیط زیست مضر باشد؟.
در این گزارش 4 دلیل مطرح می شــود 
که به موجب آن شــما باید فوراً استفاده 

ازچای سبز کیسه ای را متوقف کنید:
آنتی اکسیدانی کمتری دارند ��

اپی گالوکتشین گالات، ماده ای شیمیایی 
اســت که به چای ســبز خاصیت آنتی 
اکسیدانی می بخشد و به لاغری کمک 
می کند. اما تحقیقی که در ســال 2012 
توسط دانشــگاه اولیورا انجام شد ثابت 
کرد که مقدار کمی از این ماده در چای 
کیسه ای تجاری وجود دارد. این مطالعه 
وجود 1.0۹ تــا 2.2۹ میلی گرم محلول 
اپی گالوکتشــین در هر کیسه چای سبز 
را تأیید کرد که بســیار کمتــر از مقدار 
مؤثــر برای تولید فعالیــت درمانی آنتی 

اکسیدانی است.
حــاوی گرد و غبــار و علف های هرز  ��

هستند

برگ هــای چای موجود در کیســه های 
چای بسیار ریز هستند؛ زیرا فرآیند بسته 
بندی ایجــاب می کند تا برگ های چای 
به ذرات کوچک تبدیل شوند. دامنه این 
ذرات از 0.2 تا 1.5 میلی متر اســت که 
به نوبــه خود گرد و غبــار زیادی تولید 
می کند. در نتیجه ترکیبات چای ســبز با 
رطوبت و اکسیژن واکنش نشان داده و 
باعث می شــوند کیفیت چای به سرعت 

از بین برود.
برای محیط زیست مضر است ��

کیســه های چای از پلاســتیک ساخته 
شده اند، در نتیجه از بین نرفته و محیط 
زیســت را تهدید می کنند. طبق کمیته 
حسابرسی محیط زیست ایالات متحده، 
کیســه های چای سبز به دلیل مواد غیر 
قابــل بازیافتــی که دارنــد منبع اصلی 

آلودگی سیستم آب هستند.
قســمت منگنه شــده کیســه چای  ��

ممکن است مضر باشد
آیا توجه کرده اید که چگونه کیسه چای 
بــا نخ منگنــه می شــود؟. هنگامی که 
کیسه را به طور مکرر در فنجان آب فرو 
می کنید، آن منگنــه می تواند یک طعم 
فلزی ظریف به چــای اضافه کند. این 
نه تنها خطرناک اســت، بلکه اثربخشی 

چای را نیز از بین می برد.

کووید– 1۹ همهٔ دنیا را گرفته و حالا دانشمندان و پزشکان نسبت 
به ده ماه گذشــته، چیزهای خیلی بیشتری در مورد این ویروس و 
بیماری می دانند و خیلی از باورها و اطلاعات نادرست در مورد نحوهٔ 
انتقال و درمان کووید – 1۹ رد شــده اند. ما اکنون در موج ســوم 

پاندمی کووید – 1۹ به سر می بریم.
منابــع اطلاعاتی در مــورد ویروس جدید کرونا بســیار زیادند؛ از 
شــایعات گســترده همراه با تئوری های من درآورده و ویدیوهای 
گمراه کننــده ای که همــه جا در فضای مجازی پراکنده شــده اند 
گرفته تا منابع علمی و پزشــکی معتبر که مستقیم یا غیرمستقیم 
در اختیار مردم قرار می گیرند. محققان دانشــگاه کورنل دریافته اند 
از اول ژانویه تا 26 ماه می، یک و یک دهم میلیون مقاله در مورد 
ویروس کرونا منتشر شده که 2.۹ درصد از این مقالات منتشر شده 
حاوی ادعاهای نادرست هستند. تنها 16 درصد از این مقالات این 
ادعاهای نادرســت را با هدف چک کردن درست یا نادرست بودن 

آن ها تکرار کرده اند.
در ادامه به نکات و واقعیت هایی اشــاره می کنیم تا به شما کمک 
کنیم به درک و دانش بهتری نسبت به این ویروس جدید برسید؛ 
اینکه چگونه افراد به کووید – 1۹ مبتلا می شوند و بهبودی از این 

بیماری چگونه حاصل می شود.
عامل شیوع ویروس کرونا بیشتر به اجتماعات تعلق دارد ��

هر چند زیاد می شــنویم که افراد، ویروس کرونا را از طریق حضور 
در اجتماعات بزرگ گرفته اند، اما واقعیت این است که این ویروس 

می تواند از طریق یک جمع کوچک نیز منتقل شود.
درصــد زیاد از موارد ابتلا به کووید – 1۹ ناشــی از شــرکت در 
اجتماعات است. این روزها خیلی از مردم از حفظ فاصله اجتماعی 
و در خانه ماندن و اجتناب از تفریحات جمعی و ... خسته شده اند و 
ریســک پرداختن به فعالیت هایی که قبلًا به آن ها عادت داشته اند 

را به جــان خریده اید، مثلًا به رســتوران می روند یا در مهمانی ها 
شرکت می کنند. خیلی ها تصور می کنند مهمانی که برگزار می کنند، 
جمعیت بزرگی نیست و فقط چند نفر از افراد خانواده در آن شرکت 

دارند، پس خطری وجود ندارد، در حالی که واقعاً اینطور نیست.
ماسک زدن، سیستم ایمنی تان را ضعیف نمی کند ��

مدتی این باور منتشــر شــده بود که همیشــه ماسک زدن باعث 
تضعیف سیستم ایمنی می شود و همین باعث می شود مستعد ابتلا 
به ســرماخوردگی و آنفلوانزا و کووید – 1۹ شویم؛ اما دانشمندان 

می گویند چنین ادعایی صحت ندارد.
این ادعا که حفظ فاصله اجتماعی و ماسک زدن، سیستم ایمنی را 
ضعیف می کند پشتوانهٔ علمی ندارد. برخی از افراد عقیده دارند اگر 
ما کمتر در معرض پاتوژن ها قرار بگیریم، سیستم ایمنی مان کمتر 
به چالش کشــیده شده و ضعیف خواهد شــد. اما هر چند رعایت 
اصول بهداشــتی باعث می شوند کمتر در معرض عوامل بیماری زا 
باشــیم، به طور کامل نمی توانند ما را از این عوامل دور نگه دارند، 
بلکه فقط کمک می کنند »کمتر« در معرض پاتوژن ها باشــیم و 
احتمال ابتلا به آنفلوانزا و کووید – 1۹ و ... را کاهش دهیم. ضمناً 
خوب اســت بدانید سیستم ایمنی ما نیاز به تمرین و تحرک مداوم 

ندارد تا سالم بماند.
این نکته را نیز باید بدانید که شــما تا زمانی که به ویروسی مبتلا 
نشوید، هیچ واکنش ایمنی نسبت به این ویروس در بدنتان شکل 
نخواهد گرفت. شما چه ماسک نزنید و حالا آنفلوانزا بگیرید و چه 
امسال ماسک بزنید و ســال بعد آنفلوانزا بگیرید، در هر دو حالت 
بیمار می شــوید و واکنش ایمنی در بدنتان ایجاد می شود تا بار بعد 
که در تماس بــا این گونه ویروس آنفلوانزا قرار گرفتید، از شــما 

محافظت نماید.
این بیشــتر تست دادن نیست که تعداد موارد ابتلا را بالاتر  ��

می برد
خیلی از افراد هنوز نمی دانند که تا زمانی که نبینیم درصد تست های 
مثبت کرونا به مرور زمان کاهش یافته، همچنان موارد بیشــتر و 
بیشــتری ابتلا خواهیم داشت، حتی اگر افراد بیشتری تست کرونا 
بدهند. پس اشتباه نکنید؛ افزایش موارد ابتلا به این دلیل نیست که 
تعداد بیشــتری از افراد تست داده اند و از ابتلای خود باخبر شده اند 

و آمار را بالا برده اند، بلکه موارد ابتلا واقعاً رو به افزایش است.
چیزی به اسم تجمع و دورهمی بدون خطر وجود ندارد ��

با افت دما، تفریحات بیرون از خانه و دورهمی ها در فضای باز دیگر 
جذابیتی ندارند و به راحتی ممکن است خود را متقاعد کنید که اگر 
همهٔ افراد در یک مهمانی ماســک بزنند و فاصله دو و نیم متری از 
هم را رعایت کنند و دست های خود را مرتباً بشویند، دیگر مشکلی 
برای این جمع وجود ندارد و خطری کسی را تهدید نمی کند؛ اما در 
واقع اینطور نیست؛ حتی با رعایت کامل پروتکل های بهداشتی، باز 

هم احتمال ابتلا در میان جمع وجود دارد.
این ایده که دور هم جمع شــوید و همه تان مدام ماســک داشته 
باشــید و فاصله از هم را رعایت کنید، شدنی نیست. افراد به دلایل 
گوناگونی ماسک خود را برمی دارند یا به هم نزدیک می شوند و این 
زمانی است که انتقال ویروس رخ می دهد. حتی اگر همهٔ افراد واقعاً 
مدام ماســک داشته باشند، باز هم ماســک در پیشگیری از انتقال 
ویروس، صد در صد مؤثر نیست. یعنی باز هم احتمال انتقال ویروس 
وجود دارد و هر چه مدت طولانی تری این دور هم بودن ادامه پیدا 

کند، ریسک ابتلا حتی با وجود ماسک هم بالاتر می رود.
اگر حالتان بهتر شود باز هم می توانید ناقل باشید ��

احتمــال اینکه مثلًا یک هفته بعد از ابتلا به ویروس، شــما دیگر 
ناقل نباشید بسیار بسیار کم است و این مسئله را بیشتر پزشکان و 
دانشــمندان تائید کرده اند. هر چند ممکن است شما بعد از چند روز 

احساس کنید حالتان بهتر شــده است اما این دلیل نمی شود دیگر 
ناقل نباشید.

در برخی موارد افراد با تست هایی که نشان می دهد حجم ویروس 
در سیستم شــان کاهش یافته، تصور می کننــد دیگر عامل انتقال 
و انتشــار ویروس نیستند. شــما باید مدت زمان توصیه شده برای 

قرنطینه کردن خود را رعایت کنید.
مرکز کنترل و پیشــگیری از بیماری هــا )CDC( توصیه می کند 
افرادی که دچار کووید – 1۹ هستند و علائم خفیف تا متوسط این 
بیماری را دارند، بعد از ده روز از شــروع علائم دیگر مبتلا نیستند و 
آن هایی که جزو موارد شدید کووید – 1۹ محسوب می شوند، بعد از 

20 روز از شروع علائم، دیگر ناقل نیستند.
حتی اگر قبلًا کرونا گرفته اید و خوب شــده اید، باز هم باید ماسک 

بزنید و فاصله اجتماعی را رعایت کنید

احتمال ابتلای دوباره به کووید – 1۹ چیزی اســت که دانشمندان 
هنوز زیاد درباره اش نمی دانند؛ اما این را می دانند که احتمالش وجود 

دارد.
بــا این که تعداد مواردی که دوباره به کووید – 1۹ مبتلا شــده اند 
محدود اســت اما تعداد مــوارد ابتلای دوباره از زمان شــروع این 
بیماری، رو به افزایش اســت. حتی مواردی وجود داشته اند که افراد 
در ابتلای دوبارهٔ خود به این ویروس، نسبت به ابتلای اول، علائم 

شدیدتری داشته اند.
کسانی که از بیماری کرونا بهبود می یابند باز هم باید مراقب باشند 
تا در معرض ویروس کرونا قرار نگیرند. مرکز کنترل و پیشگیری از 
بیماری ها توصیه می کند شما چه یک بار به این ویروس دچار شده 
باشید و چه ابتلایتان با علامت بوده باشد و چه بدون علامت، به هر 
حال باید به تمام پروتکل های گفته شده در این مورد پایبند بمانید.

6 حقیقت وحشتناک درباره ویروس کرونا

گلریز برهمند

دانشمندان انگلیسی با مشاهده تصاویری بسیار دقیق 
نسبت به استفاده از دستشویی فرنگی هشدار دادند.

دانشــمندان با با تحلیل تصاویر ثبت شــده توســط 
دوربین های مخصوص درباره اســتفاده از دستشویی 
هشدار دادند. این دانشمندان اعلام کردند تعداد زیادی 
از افراد زمانی که دکمهٔ سیفون را می زنند در دستشویی 
فرنگــی را نمی بندند و باعث پخش آلودگی در فضای 

دستشویی می شود.
محققان با مشاهده تصاویر اعلام کردند با زدن سیفون، 
آب با سرعت زیادی پخش می شود و قطرات ریز آب از 

فضای دستشویی خارج می شود.
این قطرات می توانند تا شــعاع 2 متری باکتری و مواد 
آلوده را حمل کنند و باعث آلودگی فضا شــده و حتی 

شما را بیمار کند.
محققان با مطالعه روی 2 هزار نفر متوجه شدند که اکثر 
افراد خطرات ناشی از باز گذاشتن در دستشویی فرنگی 
را نمی دانند و پس از آگاهی از امکان بیمار شدن خود، 

حدود ۹5 درصد افراد عادت خود را تغییر داده اند.
همچنیــن نباید فراموش کرد در هنــگام تمیز کردن 
ســرویس فرنگی از دســتکش اســتفاده کنند و هیچ 
روســوباتی را باقی نگذارند، زیرا رســوبات محل رشد 

باکتری هاست.

ضررهای استفاده نادرست 
از دستشویی فرنگی
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 کشف سیاره ای که در آن
سنگ از آسمان می بارد

محققان سیاره ای کشف کرده اند که در آن سنگ از آسمان می بارد 
و اقیانوس های مواد مذاب در ســطح آن وجود دارند. دمای بخشی 
از ســیاره نیز 5400 درجه فارنهایت اســت. محققان سیاره ای رصد 
کرده اند که زندگی در آن بسیار ســخت تر از زندگی روی زمین در 
2020 میلادی است. 141b-K2 یک ســیاره بسیار داغ در فاصله 
چند صد سال نوری با زمین است که اقیانوس های آن از گدازه های 
مذاب هستند، سرعت باد در آن از صوت هم بیشتر است و بارش های 

سنگی در آن رخ می دهد. ستاره شناسان معتقدند 141b-K2 یکی 
از عجیب ترین نمونه سیارات فراخورشیدی است که تاکنون کشف 
 Monthly Notices of شــده است. طبق پژوهشی که در نشــریه
the Royal Astronomical Society منتشــر شــده، محققان 
دانشــگاه های مک گیل، یورک و موسسه علوم هندوستان جزئیات 
این سیاره را کشف کرده اند که در فاصله بسیار نزدیک به ستاره خود 
قرار دارد و بخش اعظم آن اقیانوس هایی از مواد مذاب است. آن ها 
متوجه شدند دمای اتمسفر این سیاره مشابه زمین بسیار عجیب است 
و به نظر می رسد سطح، اقیانوس ها و جو آن از یک عنصر مشترک 
یعنی ســنگ تشکیل شده اســت. محققان هنگام تحلیل الگوهای 

درخشندگی این سیاره متوجه شدند در دوسوم آن همیشه روز است. 
این امر نشان می دهد یک سمت سیاره همیشه رو به ستاره ای است 
کــه دور آن مدار می زند. در این بخش داغ از 141b-K2 دما بیش 
از 5400 فارنهایت اســت. در چنین دمایــی نه تنها صخره ها ذوب 
بلکه تبخیر می شوند و در نتیجه اتمسفر آن غیر قابل سکونت است. 
باقیمانده سیاره در تاریکی محض فرو رفته و دمای آن 32۸- درجه 
فارنهایت می رسد. در 141b-K2 سدیم، مونوکسید سیلیکون و دی 
اکسید ســیلیکون به بخار معدنی تبدیل می شوند و بادهای مافوق 
صوت با ســرعت 3100 مایل برســاعت آن ها را به قسمت تاریک 

سیاره می برند. در آنجا سنگ ها به اقیانوس مواد مذاب می بارند.

خواندنی

هوش مصنوعی هم کرونا را تشخیص می دهد صبح ها  بیخیال مرتب کردن تخت خواب خود شوید!
هوش مصنوعی با گوش دادن به سرفه می تواند کووید-1۹ را تشخیص دهد.

سیســتم هوش مصنوعی جدید موسسه فناوری ماساچوست )MIT( با توانایی 
تشخیص بیماری کووید-1۹ می تواند به عنوان یک برنامه پیش از غربالگری 

استفاده شود.
این روزها هر کس ســرفه می کند نگران می شود که آیا به کووید-1۹ مبتلا 
شده اســت یا فقط یک سرفه ساده برای صاف کردن گلو بوده است؟ ممکن 
است به زودی پاسخ روشن تری دریافت کنیم، چرا که محققان موسسه فناوری 
ماساچوست )MIT( می گویند یک سیستم هوش مصنوعی جدید ایجاد کرده اند 
که می تواند ســرفه افرادی را که کووید-1۹ دارنــد، حتی اگر بدون علامت 
باشند، تشــخیص دهد. ترفند این سیستم، توسعه تعداد زیادی شبکه عصبی 
است که می تواند تغییرات ظریف نشان دهنده اثرات ویروس کرونا را در سرفه 
فرد تشــخیص دهد. یک شــبکه عصبی صداهای مرتبط با قدرت صوت را 
تشــخیص می دهد. دیگری به حالات احساســی آن گوش می دهد که نشان 
دهنده زوال عصبی اســت. در عین حال، شبکه عصبی سوم، تغییرات عملکرد 
تنفسی را اندازه گیری می کند. همچنین الگوریتمی برای بررسی تخریب عضله 
که سرفه های ضعیف تر را حاصل می شود و تصویر کامل تری از سلامتی افراد 

ارائه می دهد، در نظر گرفته شده است.
این هوش مصنوعی در آزمایش های اولیه بســیار دقیق عمل کرده است. پس 
از اینکه تیم ســازنده، آن را با دهها هزار نمونه ســرفه و گفتگو آموزش داد، 
این فناوری ۹۸.5 درصد از ســرفه ها را در افراد مبتلا به کووید-1۹ به درستی 
تشــخیص داد. همچنین 100 درصد افرادی را که ظاهراً بدون علامت بودند، 

شناسایی کرد.

این فناوری برای تشــخیص افراد علامت دار طراحی نشده است، زیرا ممکن 
اســت مبتلا به سایر بیماری ها نیز باشــند که رفتار مشابهی ایجاد می کنند و 
اگرچه این سیستم کاملًا توانا است، اما بهتر است برای صدور حکم قطعی در 

مورد آلوده بودن یا نبودن به کووید-1۹ مورد استفاده قرار نگیرد.
دانشــمندان در حال توسعه یک برنامه کاربر پسند هستند که بتواند به عنوان 
ابزاری برای محافظت در مقابل ویروس کرونا مورد استفاده قرار گیرد. بنابراین 
فقط لازم است هر روز در تلفن خود سرفه کنید تا این سیستم تعیین کند که 

آیا بیرون رفتن برای شما ایمن است یا نه.
محققان حتی می گویند که اگر از این ابزار همیشه و در همه حال استفاده شود 
تا به سرفه های همه افراد گوش دهد، می تواند به همه گیری پایان دهد. اگرچه 
این یک »اگر« بزرگ است که احتمالًا باعث افزایش نگرانی در مورد مسائل 

مربوط به حریم خصوصی می شود.

تحقیقات نشــان داده مرتب کردن تخــت صبح ها بعد 
از بیدار شــدن شادی بیشــتری به ما می بخشد و کمک 
می کند خواب شبانهٔ ســالم تری داشته باشیم. اما گاهی 
حتی بی ضررترین عادت ها هم ممکن است آثار نه چندان 
بی ضرری داشته باشند، چرا که دانشمندان به کشف های 
جدیدی می رســند که همهٔ تصورات قبلی را یکباره زیر 

سؤال می برند.
میزبــان مهمانــان ناخوانده ای هســتید که روی  ��

بالشتان جا خوش کرده اند
طبق تحقیقــات، مرتب کردن تخت نه تنها ذهن را آرام 
می کند بلکه مکان راحت و مناسبی برای مایت های گرد 
و غبار به وجود می آورد. این موجودات بدون میکروسکوپ 
قابل دیدن نیستند و ممکن است فکر کنید رختخوابتان 

تمیز است در حالی که اینگونه نیست.
لحافتان فضای مناسبی برای مایت های تختخواب  ��

به وجود می آورد
مایت های تختخواب عاشــق فضای تاریک و مرطوب 
تشک و بالش شما هستند و از سلول های مردهٔ پوستتان 
تغذیه می کنند. وقتی صبح ها تختتان را مرتب می کنید، 
آن ها را زیر لحافتان در محیط ایده آلشان پنهان می کنید. 
با فرا رســیدن شــب، لشــکر مایت ها )که تا آن موقع 
جمعیتشان چند برابر هم شده( فعالیت ناخوشایند خود را 

آغاز می کنند. تحریکات پوستی و حتی جوش از جملهٔ آثار 
ناخوشایند این موجودات هستند.

مایــت های گــرد و غبار فضولات خــود را در جای  ��
خوابتان رها می کنند

مایت هــا بعد از تغذیه از ســلول های مردهٔ پوســتتان، 
فضولات خود را روی بالش و دیگر وســایل خواب شما 
رها می کنند. بله مایت هــا دقیقاً جایی فضولات خود را 
رها می کنند که قرار اســت بعد از یک روز ســخت یک 
خواب راحت در آن داشــته باشید. فضولات آن ها باعث 
واکنش های آلرژیک در انســان می شود و ممکن است 

دچار چشم درد، عطسه و حتی آسم شوید.
حتی مردهٔ آن ها هم مضر است ��

مانند هر موجود زندهٔ دیگری، عمر مایت های تختخواب 
هم یک روزی به پایان می رســد. امــا حتی وقتی مرده 
باشــند هم ممکن اســت در خواب بقایای لاشهٔ آن ها را 
استنشاق کنید. به ادعای دانشمندان، این امر برای افرادی 
که مبتلا به حساسیت هســتند می تواند خطرناک باشد 
چون استنشــاق این لاشه ها ممکن است وضعیت آن ها 

را بدتر کند.
مایت های تختخواب از نور خورشید وحشت دارند ��

اگر صبح ها تختتان را نپوشانید و بگذارید همانطور بماند، 
جریان هوا و نور خورشــید بر روی مایت ها تأثیر خواهد 
گذاشــت، دو چیزی که قاتل جان مایت ها محســوب 
می شــود. به همین دلیل بسیار مهم است که اجازه دهید 
تختتان چند ساعتی هوا بخورد، نه آنکه از مایت هایی که 

زیر پتویتان پنهان شده اند محافظت کنید.
برای مقابله با آن ها نیازی به اســتفاده از حشــره  ��

کش نیست
متخصصان پوســت توصیه نمی کنند برای مقابله با این 
مهمانان ناخواندهٔ تختتان از حشــره کش استفاده کنید. 
اما یکی از روش های پیشــنهادی کشیدن جاروبرقی به 
سرتاسر رختخواب است. طبیعتاً همهٔ مایت ها را نمی توان 
از بیــن برد اما کاهش جمعیت آن ها به جلوگیری از بروز 

حساسیت کمک می کند.

شــاید با خوردن یک قرص قبل از خواب بتوان از شر خروپف های شبانهٔ 
خود خلاص شد.

قرص جدیدی ساخته شده که نشانه های اختلال وقفه تنفسی در خواب 
را کاهش می دهد، اختلالی که باعث خروپف شدید و گاهی مختل شدن 
تنفس می شــود.نتایج اولیهٔ آزمایشات بالینی نشان می دهد این قرص که 
باید شب ها مصرف شــود، ممکن است مشکلات مذکور را تا ۷4 درصد 

کاهش دهد.
اختلال وقفه تنفســی هم مردان و هم زنان را می تواند درگیر کند اما در 
مردان بالای 40 ســال شایع تر است و چاقی یکی از ریسک فاکتورهای 
آن محســوب می شود. این مشــکل زمانی رخ می دهد که ماهیچه های 
درون نای که هنگام خواب به طور طبیعی شــل می شوند، به طور کامل 

از کار می افتند.
علت صدایی که هنگام خروپف به گوش می رســد آن است که با از کار 
افتــادن ماهیچه ها فضای کوچک تری برای عبور هوا باقی می ماند و هوا 
با فشــار خارج می شود.این اتفاق می تواند باعث قطع تنفس به مدت 10 

ثانیه یا بیشتر شود.
وقتی مغز متوجه قطع تنفس می شود، سیگنالی می فرستد تا ماهیچه های 

نای منقبض شوند، امری که معمولًا باعث از خواب پریدن فرد می شود.
در موارد شــدید، هر چند دقیقه خواب فرد قطع می شــود.اختلال وقفه 
تنفسی درمان قطعی ای ندارد و برای کنترل آن معمولًا فرد باید تغییراتی 
در ســبک زندگی خود بــه وجود آورد مثل کاهش وزن، کنار گذاشــتن 
مصرف الکل، خوابیدن به پهلو و اســتفاده از یک دستگاه کمک تنفسی 
به نام ســی پپ )CPAP(. دستگاه سی پپ یک ماسک است که هنگام 
خــواب روی صورت قرار می گیرد و هوا را به آرامی وارد ریه ها می کند تا 
نای از کار نیافتد.با این حال اســتفاده از این دســتگاه برای برخی طاقت 
فرســا است و تحقیقات نشــان داده بخش قابل توجهی از افراد یا هرگز 

از آن استفاده نمی کنند یا پس از مدتی استفاده از آن را کنار می گذارند.
اما قرص جدید تولید شده امیدها به درمان اختلال وقفه تنفسی را افزایش 

داده است.
این قرص جدید که نام آن AD10۹ اســت، از داروهای موجود ســاخته 

شده است.
یکی داروی اتوموکســتین است که 20 سالی از ساخت آن می گذرد و از 
آن برای درمان اختلال بیش فعالی – نقص توجه در کودکان اســتفاده 
می شــود. این دارو باعث افزایش سطح یک مادهٔ شیمیایی مغزی به نام 

نورآدرنالین می شود که تمرکز را بالا می برد.
دانشمندان آمریکایی سازندهٔ قرص جدید معتقدند نورآدرنالین باعث آزاد 
شدن سلول هایی به نام نورون های حرکتی هم می شود که ماهیچه های 
نای را در وضعیت مناسبی نگه می دارند، امری که ریسک از کار افتادگی 

آن ها در هنگام خواب را کاهش می دهد.
داروی دیگری که در ساخت این قرص جدید به کار رفته، اکسی بوتینین 
است که معمولًا برای افراد مبتلا به بی اختیاری ادرار تجویز می شود. این 
دارو بــا کاهش انقباضات ماهیچه هایی که مثانه را کنترل می کنند، مانع 

از نشت ادرار می شود.
دانشمندان معتقدند اکسی بوتینین در حلق و نای روی گیرنده هایی تأثیر 
می گذارد که باعث می شــوند ماهیچه هایی که انقباضات زبان را کنترل 
می کنند سرجای خود باقی بمانند و درنتیجه حلق را مسدود نکنند و باعث 

خروپف نشوند.
حالا یک شــرکت آمریکایی به نــام Apnimed این دو دارو را ترکیب و 

تبدیل به یک کپسول کرده که در حال آزمایش است.
با این حال، این روش درمانی ممکن اســت بدون ریسک نباشد. اکسی 
بوتینین می تواند باعث خشکی چشم، انقباضات شکمی و خواب آلودگی 
شود و اتوموکستین هم در برخی کودکان مبتلا به اختلال بیش فعالی – 

نقص توجه باعث افسردگی و افکار خودکشی شده است.
به گفتهٔ دانشمندان هنوز به تحقیقات بیشتری برای اثبات کارآمدی این 

قرص جدید نیاز است.

قرصی معجزه گر برای درمان خروپف

شــاه کبری یکی از خطرناکترین سم ها را 
در بین مارها در دنیا دارد. یک شــاه کبری 
بالغ در هر جای دنیا تا 4 متر می تواند رشد 
کند، در حالی کــه رکوردار بلندترین آن ها 
در تاریخ نزدیک به ۷ متر بوده اســت. در 
صورت عدم درمان به موقع، ســم این مار 
برای انسان بسیار مهلک است. در حقیقت 
سم یک شاه کبری برای از پا درآوردن یک 
فیل کافی است! اما نیاز نیست زیاد بترسید، 
شــاه کبری ترجیح می دهد از سایر مارها 

تغذیه کند.
شاه کبرا چیست؟ ��

شــاه کبرا یکی از سمی ترین مارهای کره 
زمین اســت شاه کبرا می تواند بایستد و به 
آن بــه عنوان یک فرد کامــل نگاه کنید. 
هنگام مواجه شــدن با مــار کبری آن ها 
می توانند تا یک ســوم بدن خود را از زمین 
بلند کننــد و برای حمله بــه جلو حرکت 
کنند. خوشــبختانه شاه کبرا خجالتی است 
و در هر زمان از انسان اجتناب خواهد کرد. 
همچنین در زمان مواجه با انسان و احساس 
خطر تاج های خود را باز می کند و صدایی 
سوزان و صدای بلند هیس کردن می کشد. 
طول شاه کبرا می تواند به 1۸ فوت برسد و 

طولانی ترین مار سمی است.
مارهای شــاه کبرا روزانه هســتند، به این 
معنــی که در طول روز بیشــترین فعالیت 
را دارنــد. پس از غروب آفتــاب، آن ها در 
زیر چوب درختان، ریشــه های تکیه گاه یا 

تپه های موریانه پناه می گیرند.
 زهر مار کبری ��

ســم آنها در بین مارهای سمی قوی ترین 
است، میزان نوروتوکسین آن ها می تواند در 
یک نیش زدن - حداکثــر دو دهم اونس 
مایع - برای کشــتن 20 نفر یا حتی یک 
فیل کافی باشــد، در اصل ســم آن یک 
فیل را می کشد. زهر کینگ کبرا بر مراکز 
تنفســی مغز تأثیر می گذارد و باعث ایست 

تنفسی و نارسایی قلبی می شود.
زهرهای مختلف کارهای مختلفی را برای 
بدن انسان انجام می دهند. به عنوان مثال 
بســیاری از افعی ها سمی دارند که سیستم 
گــردش خون قربانی را هدف قرار می دهد 
و با گســترش آن گلبول های قرمز خون 
را از بین می برد. اما ســم شاه کبرا ارتباط 
بین ســلولهای عصبی را مهار می کن، که 

می تواند باعث ســرگیجه شدید، تاری دید 
و اغلب فلج شــود. تا زمانی که ضد حیوان 
مناســب به سرعت تجویز نشــود، قربانی 
گزش انســان می تواند ظــرف 30 دقیقه 

بمیرد.
زیستگاه و رفتار مار شاه کبرا ��

مار کبــرا عمدتاً در جنگل هــای بارانی و 
دشت های هند، جنوب چین و جنوب شرقی 
آسیا زندگی می کند و رنگ آمیزی آنها در 
مناطق مختلف بسیار متفاوت است. آن ها در 
انواع زیستگاه ها از جمله جنگل ها، توده های 
بامبو، باتلاق های حرا، چمنزارهای با ارتفاع 
زیاد و رودخانه ها راحت هســتند. این گونه 
معمولًا از مارهای دیگر، سمی و غیرسمی 
تغذیه می کند. آن هــا همچنین مارمولک، 
تخــم مرغ و پســتانداران کوچک خواهند 
خــورد. آن ها تنها مارهای جهان هســتند 
که برای تخم های خود لانه می ســازند و 
تا زمان بدنیا آمدن بچه های خود به شدت 
از آنهــا محافظت می کننــد. مارهای کبرا 
پستانداران کوچک، مارمولک ها و پرندگان 
و مارهای ســمی و غیر سمی را می خورند. 
مار یک وعده غذایی مورد علاقه مانگوس، 
نوعی پستاندار است. مانگوس در بدن خود 
پادزهر مار کبــری را دارد و نیش آن روی 

این مانگوس اثر ندارد.
توانایی های مار شاه کبرا ��

شاه کبرا را می توان به عنوان گونه انتخابی 
برای ســاحران مار در جنوب آسیا دانست. 
مار کبرا می تواند بشنود، اما در واقع در برابر 
صداهای محیط ناشنوا است و به جای آن 

ارتعاشات زمین را حس می کند.
مار شــاه کبرا با نواختن فلــوت مارگیرها 

می رقصند و سر خود را بالا می آورد.
در هنگام روبرو شدن با مار کبری نترسید 
و تنها کاری که باید انجام بدهید این است 
که لباس و یا کلاه خود را در آورید و جلوی 

مار کبری بیاندازید و فرار کنید.
تهدیدهایی برای بقا مار کبری ��

اتحادیه بین المللی حفاظت از طبیعت، شاه 
کبــرا را در معرض خطر نابــودی قرار داده 
است. این مارها با تهدیدهای مختلف ناشی 
از فعالیت های انسانی روبرو هستند. جنگل 
زدایی سنگین در جنوب شرقی آسیا زیستگاه 
بسیاری از شاه کبری ها را نابود کرده است. 
در حالی که از شاه کبری ها برای پوست، مواد 

غذایی، و مقاصد دارویی استفاده می کنند.
در ویتنام، شــاه کبرا گونه ای محافظت شده 
اســت. مناطق حفاظت شــده در محدوده 
جغرافیایی این مار احتمالًا برخی محافظات 
 King را فراهم می کند و سازمان هایی مانند
Cobra Conservancy برای آموزش بهتر 
مردم و محافظت از زیستگاه مار برای درک 
بهتر رفتارهای این گونــه فعالیت می کنند. 
دولت هند ایمپلنت گرفتن مار شــاه کبرا را 

غیر قانونی دانسته است.

شاه کبرا خطرناک ترین مار زهر دار جهان

برای چهار سال گذشــته ایوانکا ترامپ در جایگاه دختر 
اول ایالات متحده قدرت و نفوذ بی ســابقه ای داشــته 
است. اما ایوانکا و همســرش جارد کوشنر که علیرغم 
دریافت نکردن دســتمزد، جایگاه قابل توجهی داشته اند 
بزودی مجبور به ترک کاخ ســفید بوده و اشــلی بایدن 
3۹ ساله و همسر 53 ســاله اش جای این دو را خواهند 
گرفت. زندگی خانواده بایدن اکنون دهه هاســت که در 
برابر انظار عمومی قرار داشــته و همه با اعضای خانواده 
رییس جمهور منتخب ایالات متحده آشــنا هستند. اما 
برخلاف ایوانکا ترامپ، دختر این خانواده، اشلی بایدن، 
در تمام این مدت سعی کرده خود را از چشم رسانه ها دور 
نگه دارد. دختر جوان جو بایدن سال هاست که خواستار 
اصلاحات گسترده در سیســتم قضایی کشور بوده و از 
جوامع فقیر کشــور حمایت می کرده است. در حالی که 
وی به عنوان مدیر اجرایی ارشد سازمانی فعالیت می کند 
که به شدت با مجازات اعدام مخالف است، اشلی بایدن 
برند لباس خیریه خودش را نیز تأســیس کرده است. در 
ادامه این مطلب می خواهیم شما را با اشلی بایدن دختر 
جو و جیل بایــدن و کوچکترین عضو خانواده بایدن ها 

آشنا کنیم.
اشلی بایدن در ۸ ژوئن 1۹۸1 بدنیا آمد. دو برادر بزرگ تر 
او، بو و هانتر بایدن، نتیجه ازدواج جو بایدن با همســر 
ســابقش نیلیا بودند. این دو دختــری دیگر به نام نیلیا 
داشــتند. در ســال 1۹۷2، نیلیا و نائومی در یک سانحه 
هولناک رانندگی جان خود را از دست دادند، در شرایطی 
که جــو خود را برای حضور در ســنا آماده می کرد. جو 
و جیل در ســال 1۹۷5 با هم آشــنا شده و همسر دوم 
رییس جمهور منتخب، به گفته خود وی، نقش مهمی در 
فراموش کردن ماجرای هولناک مرگ همسر و دخترش 
داشــته است. جو بایدن در کتاب خاطرات خود با عنوان 
Promises to Keep که در سال 200۷ منتشر شد در 
این باره چنین نوشته اســت: »او باعث شد بار دیگر به 
این فکر کنم که خانواده من ممکن اســت دوباره شکل 
بگیرد«. خواهر و برادران بایدن همیشــه رابطه نزدیکی 
داشــته اند. جیل بایدن در سال 201۸ در مصاحبه ای در 
شــهر دلوور در مورد دخترش چنین گفت: »از لحظه ای 
که به دنیا آمد، برادرانش مراقب او بودند و او همیشــه 
آن ها را دنبال می کرد. هر جایی که آن ها می رفتند، اشلی 
نیز می خواست برود و آن ها او را همراه خود می بردند«. 
اما بو در تراژدی دیگری برای خانواده بایدن، در ســال 
2015 در اثر ســرطان مغز درگذشت. او یک حقوقدان، 
افسر بخش حقوقی ارتش و سیاستمداری همانند پدرش 
بــود و مدتی نیز از همانند پدرش دادســتان کل ایالت 
دلوور بود. اشــلی در راه اندازی برنــد لباس خود با نام 
Livelihood نیز به نوعی به برادر درگذشــته خود ادای 

احترام کرده است.
لوگوی این برند شامل یک کمان است که به گفته اشلی 
از رابطه او با برادرش نشــأت می گیرد. اشلی بایدن در 
مصاحبه ای سال گذشته گفت: »همه ما گاهی اوقات باید 
بسیار عقب کشیده شویم تا به سمت جلو پرتاب شویم. 
او ]بو[ کمان من بود. سرطان او مرا به زانو درآورد. هیچ 
چاره ای نداشتم جز اینکه به سمت جلو پرتاب شوم، ادامه 
دهم، و رویاهای خودم را نشــانه بگیرم«. هانتر نیز که 
حدود یک ســال بعد از بو به دنیا آمده، یک حقوقدان و 
 Rosemont Seneca ســرمایه گذار است که کمپانی

Partners را تأسیس کرده است.
علیرغم اینکه اشلی بایدن 3۹ ساله بیشتر دوران کودکی 
و بزرگســالی خود را در برابر انظار عمومی بوده، چهره 
کمتر شناخته شــده ای است. حساب اینســتاگرامی او 
شخصی بوده و برای عموم دسترسی به آن امکان پذیر 
نیســت. وی در شــبکه های اجتماعی به ندرت زندگی 
شخصی خود را افشا می کند و همواره گفته که از زندگی 
در شبکه های اجتماعی احساس خوبی ندارد. او در یکی 
از معدود حضورهای رســانه ای خود در سال 2014 در 
واشنگتن گفت: »بودن در اتاقی پر از زنانی که مدیریت 
می کنند مایه افتخار اســت. یک انرژی بسیار خوب در 
اینجا وجود دارد و من احســاس راحتــی می کنم و در 
این چیزها معمولًا احســاس آرامش نمی کردم«. دوران 
کودکی او عموماً نرمال بود. اشــلی بایدن به دبیرستان 
خصوصی بلومینگتون در ایالــت دلوور رفته و بعدها به 
تحصیل در کالج انسان شناسی فرهنگی دانشگاه تولان 
پرداخت. پس از فارغ التحصیلی نیز اشلی که از گام های 
بعدی خود اطمینان نداشــت، در شهر محل تولدش به 

عنوان گارسن در یک پیتزافروشی مشغول به کار شد.
فعالیت های اجتماعی اشلی بایدن ��

فعالیت اجتماعی اما علاقه اصلی و همیشــگی او بود و 
این موضوع باعث شــد وی در یک کلینیک تخصصی 
بیماری های روانی کودکان به عنوان مشــاور به مدت 
4 سال مشــغول به کار شود. اشــلی در ادامه در رشته 
فعالیت های اجتماعی مدرک کارشناســی ارشد دریافت 
کرده و به فعالیــت در یتیم خانه ها و مراکز نگهداری از 
بزهکاران نوجوان ادامه داد. اشــلی بایدن پس از شروع 
رقابت های انتخاباتی پدرش برای راهیابی به کاخ سفید 
از مقام خود به عنــوان مدیر اجرایی مرکز عدالت برای 
دلوور کناره گیری کرد. این موسسه به زندانیانی کمک 
می کند که بعد از آزاد شدن به دنبال شروعی تازه هستند.

زندگی شخصی اشلی بایدن ��
در تابستان سال 2010 بود که اشلی بایدن توسط برادرش 
بو با هاوارد کرین که جراح اســت آشنا شد. این دو چند 
سال نامزد بوده و در نهایت در کلیسای کاتولیک رومی 
ســنت جوزف در دلوور پیمان زناشویی بستند. علیرغم 
اینکه ایوانکا قبل از ازدواج با جارد کوشــنر به یهودیت 
گروید، اشلی بایدن پس از ازدواج با همسرش همچنان 
کاتولیــک باقی ماند، اگر چه در مراســم عروســی اش 
یک خاخام یهودی نیز حضور داشــت. جو نیز از ازدواج 

دخترش با کرین حمایت کرده و او را شــوهر مناســبی 
می دانست. کرین نیز که از والدینی یهودی به ندیا آمده 
در زمینه جراحی پلاســتیک تخصص دارد. او همچنین 
مدیر ارشد بخش سلامت و سیاست گذاری مرکز درمانی 
سرطان سیدنی کیمل اســت. وی اکنون استاد جراحی 
گــوش و حلق و بینی در مرکز زیبایی صورت و جراحی 

بازسازی دانشگاه توماس جفرسون است.
فعالیت اشلی بایدن در زمینه مد و فشن ��

اشــلی می گوید که همیشــه می دانســته باید به سراغ 
کارهایی برود که عایدی برای جامعه داشته باشند. او در 
مصاحبه ای در این باره گفته است: »این علاقه از همان 
ســنین کودکی آغاز شد. پدرم در طول زندگی اش خادم 
جامعه بود، مادرم نیز معلم یک مدرســه دولتی بود. این 
موضوع در ژن من جریــان دارد«. اما در کنار همکاری 
با مرکز عدالت دلوور، اشــلی در ســال 201۷ یک برند 
پوشــاک را راه اندازی کرد که Livelihood نام داشته و 
ده درصد از فروش خودی های کتانی آن به سازمان های 
خیریه ایالت اهدا می شــود. این برند اخیراً یونیفرم های 
کارکنان پرســنل هتل هملیتون را طراحی و تولید کرده 
اســت. اشــلی این یونیفرم ها را مطابق با نوسازی های 
صورت گرفته در این هتل طراحی کرده بود و در مقابل 
نیز هتــل مذکور مبلغ 15. 000 دلار به این برند کمک 

کرد.
اشلی بایدن از طرفداران پدرش است ��

علیرغم دور نگه داشــتن خود از رسانه ها، اشلی همواره 
از پدرش حمایت می کرده اســت. در جریان رقابت های 
درون حزبــی دموکرات ها، اشــلی ارزش های پدرش را 
ستوده و گفت: »او سرســخت، مواظب و پایبند خواهد 
بود… او بدترین دشمن است که هر زورگویی تاکنون 
دیده است«. اشلی در دوران زندگی خود همواره پدرش 
را در فعالیت های سیاســی همراهی کرده و در انتخابات 
اخیر نیز نقــش مهمی در جلب حمایــت از نامزدهای 

دموکرات ها داشت.
اشلی بایدن عاشق رقص است ��

در ۷ نوامبر، بدنبال اولین سخنرانی پدرش بعد از انتخاب 
شــدن به عنوان رییس جمهور منتخب، بسیاری شاهد 
حــرکات موزون دختــر وی بودند که بــا واکنش های 
گسترده کاربران شبکه های اجتماعی همراه بوده و ویدیو 
مربوط به او در شــبکه های اجتماعی مختلف دست به 

دست می شد.

 دختر اول جدید ایالات متحده که قرار است جایگزین ایوانکا ترامپ شود

 اشلی بایدن کیست



۱2

هفته نامه اقتصادی- اجتماعی

 چهارشنبه 21 آبان ماه 1399 
سال پنجم شماره 196

برگ آخر

 آدرس:  تهران - میدان هفت تیر - ابتدای خیابان کریمخان زند روبروی داروخانه 13 آبان 
 A51 طبقه پنجم  - واحد - A مجمتع اداری کریمخان زند - برج

تلفن تحریریه: ۸۸۸67524 - تلفن بازرگانی: ۸۸۸67519-  فکس: ۸۸346377 

چاپ: کار و کارگر سامانه پیامکی:021۸602277۸          
آیین نامه اخلاق حرفه ای »تد   بیر تازه« د   ر سایت این هفته نامه به آد   رس ذیل قابل رویت است

www.tadbiretazenews.com    /   tadbiretaze@gmail. com

instagram:@tadbiretaze

 صاحب امتیاز، مد   یر مسئول:  امیر د   یانی

 قائم مقام مد   یر مسئول:  محیا سادات بهره دار

 سردبیر: امیر دیانی

 رئیس شورای سیاستگزاری: سید ابوالفضل بهره دار

 مشاور رسانه ای: نیما نوربخش- مجید بهره مند

 د   بیر گروه سیاسی:

زهره د   یانی

 د   بیر گروه اقتصاد   ی:

سید    مسعود    آریاد   وست

 د   بیر گروه جامعه و شهری:

محیا سادات بهره دار 

 مترجم:  

 فاطمه د   یانی

 بازرگانی:

داوود نوریان

 دبیر سایت:

دانیال نوریان

 پشتیبانی  سایت:

امید  فرمانی

 ناظر چاپ:

وحید قهرمانی

 عکس:

حامد ریحانی- وحید    ریحانی  

)آتلیه برنز(


